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KALENDÁRIUM

A KULTÚRPONT IRODA hírei

ZENEI KÖZÉLETÜNK

KULTÚRPOLITIKA

Azt szeretném, hogy a piramiselv érvényesüljön a Nemzeti Kulturális
Alap pályázati rendszerében
A Nemzeti Kulturális Alap  új elnöke  ambiciózus stratégiát hirdetett meg az
NKA jövôbeni mûködésére vonatkozóan, amelyben lényeges eltérések mu-
tatkoznak az eddigi irányvonalhoz képest. Jankovics Marcellt az irányváltás
okairól és az NKA struktúráján belül a zenei elôadó-mûvészetnek szánt
szerepérôl kérdeztük. (Kaisinger Rita)

„A kultúra támogatása legyen polgári erény”
Folyamatos szakmai egyeztetések, meghallgatások jellemzik az Ország-
gyûlés Kulturális és sajtóbizottságának munkáját, jövô év elején pedig kon-
ferenciát is rendeznek. A testület elnöke, L. Simon László író ugyanis nagyon
lényegesnek tartja, hogy tevékenyen részt vegyenek a kultúrpolitika alakítá-
sában, és rendszeresen meghallgassák a szakma képviselôit. Úgy látja, a
zenei terület is pénzhiánnyal küzd, akárcsak a többi mûvészeti ág, és szük-
ség lenne új forrásokra.  Éppen ezért szeretné, ha a kultúra támogatása ismét
polgári erénnyé válna. (Réfi Zuzsanna)

Önkormányzati vagy állami fenntartás? 
Idén már az elôadómûvészeti-törvény szempontjai szerint került szétosztás-
ra az állami támogatás, de akad néhány zenekar, amely elégedetlen az így
kapott összeggel. Dr. Gyimesi László, az Elôadó-mûvészeti Tanács elnöke, a
Magyar Zenemûvészek és Táncmûvészek Szakszervezetének fôtitkára, aki a
törvény elôkészítésében is részt vállalt, úgy vélekedik, igyekeztek igazságos
elosztási rendszert létrehozni, amelynél az egyik fô szempont az, hogy az
adott együttes állami vagy önkormányzati fenntartású. (Réfi Zuzsanna)

PÉCS

Kodály szellemében
Kiváló akusztika, tökéletes színpadi hangzás jellemzi a Kodály Központ új
hangversenytermét, amelyben a nyitókoncertet december 16-án, a névadó ze-
neszerzô születésnapján rendezik meg. Horváth Zsolt, a Pannon Filharmoni-
kusok igazgatója – aki már a terem építésének elôkészítésében is részt vett –
számol be a helyiség sajátosságairól, a zenészek tapasztalatairól, valamint a
kiszolgáló részekrôl, ahol a zenekar végre megfelelô otthonra talált, s amely-
lyel kétszáz esztendôs álom valósult meg Pécsett.  (Réfi Zuzsanna)

OPERA

„Ott kell folytatni, ahol abbahagytuk”
Harmadszor tért vissza fôzeneigazgatóként az Operaházba Gyôriványi Ráth
György. A karmester most is hasonlóan vélekedik a ház mûködtetésérôl, a
mûvészi munkáról, mint amikor elôször nyerte el ezt a pozíciót. Számos dol-
gon akar változtatni, bár szerinte a reformtörekvéseibôl az elmúlt években
nagyon sok megvalósult már.  (Réfi Zuzsanna)

Közönségépítés, neves vendégek, anyagi biztonság 
Eredményesebben szeretné képviselni az Operaház zenekarának érdekeit
Simon Béla, az együttes október végén kinevezett igazgatója. A zongora-
mûvész, aki az utóbbi években Fischer Ádám fôzeneigazgató megbízottja-
ként tevékenykedett a dalszínházban, különleges kihívásnak tartja feladatát,
már csak azért is, hiszen így a Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekar vá-
lasztmányának is tagja lett. Bízik abban, hogy az Angliában, menedzserként
szerzett tapasztalatai szintén segítenek majd, hogy a zenekar helyzete meg-
szilárduljon, megnyugtató megoldást találjanak a gazdasági gondokra, és
még sikeresebben mûködjön az együttes. (Réfi Zuzsanna)

GYÔR

Megújulás a Gyôri Filharmonikusoknál
Izgalmas szezont kezdett a gyôri zenekar, hiszen rendhagyó bérleteik iránt
nagy az érdeklôdés, s különleges jubileumuk is akad, idén ünnepelhetik a
Richter Terem fennállásának ötvenedik évfordulóját. Fûke Géza zenekari
igazgató elmondta, az utóbbi idôszakban sikerült növelni bérletvásárlóik
számát, lezajlott az együttesben némi fiatalítás is, s a megújulást új arculat,
az átalakult honlap is jelzi. (Réfi Zuzsanna)

JUBILEUM

Erkel, Mahler, Liszt
Az idei esztendô Erkel és Mahler jegyében telt, 2011-ben pedig Liszt Ferenc-
re emlékezik a zenei világ. A három zeneszerzô, elôadómûvész elôtt sok
koncerttel, rendezvénnyel tisztelegtek-tisztelegnek országszerte, s a rendez-
vények fôkoordinátora a Hungarofest  Klassz Zenei Iroda. Erre az eszten-
dôre is sok izgalmas program jutott, jövôre pedig nemcsak itthon, hanem a
világ számos pontján ünneplik Liszt Ferencet. (Réfi Zsuzsanna)

HANGVERSENYKRITIKA
Kritika az Óbudai Danubia Zenekar, a Pannon Filharmonikusok – Pécs, a
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara, a Concerto Budapest, a Nemzeti
Filharmonikusok, a MÁV Szimfonikus Zenekar, a Savaria Szimfonikus Zene-
kar, a Zuglói Filharmónia – Szent István Király Szimfonikus Zenekar és Ora-
tóriumkórus és a Nemzeti Filharmonikusok hangversenyeirôl 

(Fittler Katalin)

ZENETÖRTÉNET
Auer-iskola
A 20. század elsô felében kétségtelenül Auer Lipót gyakorolta a legtartó-
sabb, a legmélyebb hatást a hegedûjátékra. Sztár-növendékei, mint Efrem
Zimbalist, Mischa Elman, Jascha Heifetz és Nathan Milstein szinte példátlan
módon bûvölték el az embereket, elismerést biztosítva Auer számára, akit
már akkor legendás hírnév övezett, amikor 1917-ben  New Yorkba érkezett.
Alighanem a legkeresettebb tanár volt akkoriban, és bámulatos, hogy meny-
nyi kiváló növendéket tanított.  (Közreadta Rakos Miklós)

A vonó mesterei I. rész
Louis Persinger – Legalább kétszer ki kell mondanunk a nevét, mire akár
szakmai körökben is derengeni kezd vele kapcsolatban valami. Nem csoda,
hiszen Magyarországon elsôsorban, mint Ruggiero Ricci zongorakísérôjét
ismerhette meg a magyar zenekedvelô közönség a rádióból. 

(Közreadta Nyuli László)

MÛHELY
A testület jelenti a mércét
„A próbajátékokon sem dôl el semmi azáltal, hogy egy jelölt mennyire vir-
tuóz. Hiába futkosnak hihetetlenül jó hegedûsök a világban, mégsem lehet
velük jó zenekart csinálni.” Beszélgetés Rolla János Kossuth-díjas hegedû-
mûvésszel, a Liszt Ferenc Kamarazenekar koncertmesterével és mûvészeti
vezetôjével. (Kaisinger Rita)

El kell érni, hogy egy adott közösség büszke legyen a zenekarára…
Roberto Diaz nemzetközi hírû brácsamûvész, a világhírû Philadelphiai Cur-
tis Intézet rektora november elején Budapesten lépett fel a MÁV Szimfo-
nikus Zenekarral, Paul Hindemith Der Schwanendreher  címû brácsaverse-
nyének szólistájaként. (Kaisinger Rita)

Mobbing és mediáció
Magyarországon még kevés figyelmet fordítanak a mobbing, a munkahelyi
pszichoterror által okozott következményekre. Alig találkozunk olyan tö-
rekvéssel, amely a mobbing megelôzését szolgálná. A kutatók szerint azon-
ban a siker legfontosabb feltétele az emberi tényezô, vagyis a dolgozó testi,
lelki, szellemi, ökológiai, és szociális egészsége. Egyre fontosabbá válik a
jobb minôség elérésében a személyes inspiráció, a felelôsségtudat, az együtt-
mûködés, a tettrekészség, a kreativitás, azonban mindez félelem nélkül.
Nincs ez máshogyan a szimfonikus zenekarokban sem. (Ulrich Ruhnke)

„A jó hangnem”
A zenekari és színházi kommunikáció szükségességének felismerése az el-
múlt években erôsödött. Meglévô struktúrák megkérdôjelezôdtek, a mediá-
ció és coaching (életvezetési támogatás) területén több helyszínen intézke-
dések történtek. Annak ellenére azonban, hogy német zenekari és színházi
szervezetek rendezvények során foglalkoztak a témával, sokan a zenekari
tagok, intendánsok és ügyvivôk közül szkeptikus, sôt néha elutasító állás-
pontot foglalnak el. (Ralf Pegelhoff)
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SZALAI ANNAMÁRIA, a Médiahatóság elnöke a négy médium vezérigazgatói posztjaira két-két jelöltet javasolt a Nemzeti Média- és
Hírközlési Kuratórium (NMHH) tagjainak. A kuratórium megválasztotta Medveczky Balázst a Magyar Televízió, Jónás Istvánt a Ma-
gyar Rádió, Ókovács Szilvesztert a Duna Televízió, Belénessy Csabát pedig a Magyar Távirati Iroda vezérigazgatójává. Medveczky az
MTV ügyvezetô alelnöke volt eddig, Belénessy Csaba az MTI alelnöke, korábban pedig a Lánchídrádiónál fôszerkesztô, Ókovács Szil-
veszter a HírTv mûsorvezetôje volt, míg Jónás István a Lánchídrádió megbízott fôszerkesztôi székét hagyja ott a közmédiáért.

RUBOVSZKY RITA a Hungarofest Nonprofit Kft eddigi ügyvezetô igazgatója közös megegyezéssel távozott a cég élérôl. Az egye-
bek mellett a központi nemzeti ünnepek kivitelezését ellátó társaság szakmai vezetését  Kálomista Imre kommunikációs és gaz-
dasági szakember, tolmács, fordító látja el.

AZ ELÔADÓ-MÛVÉSZETI SZERVEZETEKET sújtó kormányzati zárolások feloldására kéri Réthelyi Miklós nemzeti erôforrás minisz-
tert a Magyar Színházi Társaság (MSZT) elnöke. Csizmadia Tibor a miniszternek címzett pénteki levelében emlékeztet arra: nyáron
komoly viták forrása volt, hogy az elôadó-mûvészeti törvény által a VI-os és a II-es kategóriába sorolt mûvészeti szervezetek szá-
mára az Elôadó-mûvészeti Tanács által javasolt 2010. évi mûködési támogatások harmadát a kultúráért felelôs Nemzeti Erôforrás
Minisztérium július végén zárolta.

A MAGYAR TEÁTRUMI TÁRSASÁG megszüntetné az automatizmusokat a színházi támogatásokban. Helyette a minôségi elv
döntsön a színházi támogatások odaítélésénél, így lehetôség nyílhat egy aktívabb kultúrpolitikára. A Nemzeti Erôforrás Minisztérium
(NEFMI) kulturális államtitkárságának felkérésére elkészített tervezet Vidnyánszky Attila elmondása szerint „a meglévô struktúra, a
társulati lét védelmében egy aktív, nem automatizmusokon, hanem a minôségi elv érvényre juttatásán alapuló finanszírozási rend-
szert kíván bevezetni”.

SZALAI ANNAMÁRIÁHOZ, a Médiahatóság elnökéhez fordult levélben a Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetségének nevében
Kovács Géza és Popa Péter, amelyben a Magyar Rádió zenei együttesei helyzetének rendezését kérik. A levélben vázolt koncepciót
az Országgyûlés Kulturális és Sajtóbizottsága, valamint a NEFMI kulturális ügyekért felelôs államtitkársága már korábban megkapta.

RIDEGTARTÁS címmel jelent meg a Heti Válaszban Devich Márton cikke a Magyar Rádió zenei együtteseinek tarthatatlan
helyzetérôl. „A közmédiumok, köztük a Magyar Rádió, átalakulás elôtt állnak, a rádió zenei együtteseinek pedig régóta rendezetlen,
bizonytalan és méltatlan a helyzetük – és akkor még finoman fogalmaztunk. Egyértelmûnek tûnik, eljött az idô, hogy végre felfelé
ívelô pályára állítsa ôket a kultúrpolitika. A kérdés csak az, felismerik-e az illetékesek ennek a lehetôségét, és belátják-e, hogy a
Magyar Rádió Szimfonikus Zenekara és Énekkara, illetve az e hasábokon nemrég méltatott Gyerekkórus olyan felbecsülhetetlen
értékei a magyar kultúrának, amelyeket bûn a sorsukra hagyni.”

A MAGYAR ÁLLAMI OPERAHÁZ mûködésének átvilágítása akár még több hónapig is folytatódhat, amelynek során már eddig is
számos szabálytalanságot, visszásságot talált a szeptember óta dolgozó bizottság . Mint azt Skultéty László, a Nemzeti Erôforrás
Minisztérium gazdasági ügyekért felelôs helyettes államtitkára egy sajtótájékoztatón felidézte, szóbeszéd alapján szereztek tudomást
a Magyar Állami Operaház (MÁO) mûködésében tapasztalható visszásságokról, ezután határozták el vizsgálóbizottság felállítását.

VASS LAJOS levélben kérte felmentése részletes indoklását Réthelyi Miklóstól, akinek a nemzeti erôforrás miniszter október 22-én
vonta vissza vezetôi megbízatását. A Magyar Állami Operaház volt fôigazgatója szerint lehet, hogy hibáztak, de nem folytattak
pazarló gazdálkodást.

MOZSÁR ISTVÁN mérnök-menedzser lett a Magyar Állami Operaház Budapest megbízott ügyvezetô igazgatója. Várkonyi Judit
sajtóreferens tájékoztatása szerint a tekintélyes európai cégek vezetô pozícióiban tapasztalatot szerzett Mozsár Istvánt a Nemzeti
Erôforrás Minisztérium jóváhagyásával Horváth Ádám, az operaház miniszteri biztosa kérte fel a poszt betöltésére. Megbízatása az
ügyvezetô igazgatói posztra kiírt pályázat eredményes lezárásáig, legfeljebb 2011. június 30-ig szól.

BARÁTI KRISTÓF hegedûmûvész nyerte a VI. Paganini Nemzetközi Hegedûversenyt Moszkvában. A nyolctagú zsûri harmincöt
induló közül hat versenyzôt juttatott a döntôbe: két oroszt, egy ukránt, két dél-koreait és Baráti Kristófot. Közülük a magyar
muzsikus nyerte el az 50 ezer dollárral járó elsô díjat. Baráti Kristóf Paganini I. hegedûversenyét adta elô a döntôben a Moszkvai
Szimfonikus Zenekar kíséretében.

KETTÔS MAGYAR RÉZFÚVÓS SIKER A XI. Nemzetközi Rézfúvós Kamarazene Versenyen elsöprô magyar gyôzelem született. A
kétfordulós megmérettetésen – amelyen a három, hazánkból érkezett résztvevôn kívül amerikai, francia, cseh, német, lengyel és
osztrák rézfúvós együttesek vettek részt - Az In Medias Brass rézfúvós kvintett a Corpus Quartettel megosztva úgy nyert elsô díjat,
hogy a zsûri nem adta ki a második helyezést. Az öt fiatal zenészbôl álló In Medias Brass Quintet néhány hónapos fennállása alatt
a második nemzetközi versenygyôzelmének örülhetett Passauban. A kamaraegyüttes – amelynek tagjai a budapesti
Zeneakadémián végeztek – augusztusban már nyert egy nemzetközi elsô díjat Dél-Koreában, Jeju szigetén, november 7-én azon-
ban újabb óriási sikert könyvelhetett el Passauban egy olyan zenei versenyen, amelynek fennállása során még soha nem nyert ma-
gyar együttes a professzionális kategóriában. A Corpus Harsonakvartett ezzel az elsô díjjal immáron negyedik nemzetközi verseny-
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gyôzelmét ünnepelheti. A fiatal mûvészek a jeles szakmai elismerés mellett a nagyközönség soraiban is elsöprô sikert arattak. Az
1990 óta rendszeresen megrendezésre kerülô, kétfordulós versenyen magyar együttesek számos eredményt értek el, de a pro-
fesszionális kategóriában még nem volt magyar gyôzelem. A zsûri Európa különbözô országaiból érkezett, hét nemzetközi szak-
tekintélybôl állt, és az elsô fordulóból 6 együttest juttatott tovább a döntôbe.

GUSTAV MAHLER születésének 150. évfordulója alkalmából konferenciát rendeztek a Grazi Mûvészeti Egyetemen (Grazer Kun-
stuniversität, KUG), az esemény keretében bemutatták a zeneszerzô egyik fiatalkori zenemûvét is. A konferencia témája: Szintézis
és innováció Mahler alkotásaiban. A tanácskozást az osztrákok az ottawai Carleton Egyetemmel közösen rendezték. A résztvevôk
a zeneszerzô fiatalkori alkotása, a Das klagende Lied címû kantáta vizsgálatával arra kerestek választ, milyen módon alakult ki
Mahler kompozíciós stílusa.

SZÓFIÁBAN EMLÉKKIÁLLÍTÁS nyílt Erkel Ferenc (1810–1893) életérôl és munkásságáról a magyar zeneszerzô születésének 200.
évfordulója alkalmából, a Magyar Intézetben. A tárlat megnyitóján a szerzô operáiból Rada Toteva bolgár szoprán adott elô áriákat.
A bolgár fôvárosban január közepéig látható kiállítás Erkel Ferenc szülôvárosából, Gyuláról érkezett Szófiába, anyagát a Corvin
János Múzeum állította össze.

GÖRDÜLÔ ZENEKAR címmel dokumentumfilm készült a MÁV Szimfonikusokról, amely a zenekar megalapításának körülményeit
és elsô évtizedeit mutatja be korabeli dokumentumok és muzsikusok visszaemlékezései alapján. Az alkotást – melynek rendezôje
Kovács László, a riportere Kovács Géza, a MÁV Szimfonikusok korábbi igazgatója – november 14-én a Hír TV mutatta be. 

JÖVÔRE IS MEGRENDEZIK Kaposváron az idén nagy sikert aratott nemzetközi kamarazenei fesztivált; a rendezvényt a közgyûlés
döntése alapján 45 millió forinttal támogatja a város önkormányzata. A szervezôk térítés nélkül használhatják a most átadott
Szivárvány Kultúrpalotát és a belvárosi közterületeket is. A somogyi megyeszékhelyen az idén elôször, az Európa Kulturális
Fôvárosa programsorozat részeként rendezték meg a kamarazenekari fesztivált. 

AZ ORSZÁGOS SZÉCHÉNYI KÖNYVTÁR Erkel Ferenc születésének 200. évfordulója alkalmából Erkel-honlapot indított, melynek
sajtótájékoztatóval egybekötött mûsoros bemutatóját november 4-én tartották. Erkel Ferenc a magyar zenei romantika egyik leg-
nagyobb mestere volt, aki nemcsak zeneszerzôként, hanem közéleti emberként is hatalmas feladatot vállalt magára. Magyar
történeti tárgyú operáival egy hiányzó zenés történeti „eposz” nagyszabású fejezeteit hívta életre. Kölcsey Ferenc Hymnus címû köl-
teményének megzenésítésével a reformkori magyarság legbensôbb hangján szólalt meg. Zongoramûvészként és a Nemzeti Szín-
ház, majd a Filharmóniai Társaság karnagyaként az európai rangú magyar hangverseny- és operaélet egyik megteremtôje, az Orszá-
gos Daláregyesület élén pedig a kiegyezés utáni hazai kóruskultúra tevékeny elômozdítója volt. 

KÖZÖS RENDEZVÉNY keretében ünnepel a 15 éves Budapest Clarinet Quartet és a 20 éves Fon-Trade Music a Buffet Crampon és
Vandoren cégek részvételével. A jubileumi esemény 2010.december 4.-én, a Festetics Palotában lesz (Bp. VIII., Pollack Mihály tér
3.) A mesterkurzussal, hanglemez bemutatóval, hangszerkiállítással és vásárral egybekötött rendezvényen a gyermekek számára
„Mikulás-Bonbon” matiné lesz, Lukácsházi Gyôzô vezetésével.

LISZT FERENC Születésének 200. évfordulója 2011-ben az egész világon a klasszikus zene kiemelt ünnepe. Az emlékév elsô fele
egybeesik Magyarország európai uniós elnökségével, amely így lehetôséget kínál arra, hogy Európa-szerte bemutassák a zeneszer-
zô munkásságát – hangzott el az emlékév programjait beharangozó sajtótájékoztatón, amelyet Liszt születésnapján, tartottak
Budapesten.

ÖNÉLETRAJZI KÖNYVE jelent meg Riccardo Mutinak. Az Olaszországban szerdán napvilágot látott kötetben a világhírû karmester
személyes és szakmai életének kevéssé vagy eddig egyáltalán nem ismert epizódjait is feltárja a nagyközönség elôtt. Elôször a zene,
utána a szavak (Prima La Musica, poi Le Parole) címet adta könyvének Muti. Az idézet Giovanni Battista Casti azonos címû libret-
tójából (1786) származik, melyet Antonio Salieri zenésített meg. A Rizzoli kiadónál megjelent, 277 oldalas önéletrajzot, amelyet 44
fénykép színesít, a zenetudós Marco Grondona gondozta.

DANIEL BARENBOIM zongoramûvész és karmester átvette a Herbert von Karajan nevét viselô díjat a németországi Baden-Baden-
ben. Az izraeli, argentin és spanyol állampolgárságú Barenboim 50 ezer eurót (13,7 millió forintnak megfelelô összeget) kapott a
díj mellé. Pierre Boulez dirigens indoklása szerint a karmester síkra szállt azért, hogy minden ember megtalálja a zenéhez vezetô
utat.

RUDOLF BARSAJ karmester, brácsamûvész elhunyt Svájci otthonában. A világhírû orosz születésû muzsikust 86 éves korában érte
a halál. Bár Barsajt az utóbbi évben fájdalmak gyötörték, mégis dolgozott, mert mindenképpen be akarta fejezni Johann Sebastian
Bach A fúga mûvészete címû ciklusának zenekari átiratát.Rudolf Barsaj a krasznodari körzetben született 1924-ben. A moszkvai
konzervatóriumban tanult, olyan neves kollégákkal együtt lépett pódiumra, mint Szvjatoszlav Richter, David Ojsztrah. Msztyiszlav
Rosztropoviccsal és Leonyid Kogannal trióban játszott, majd egyik alapítója volt a híres Borodin Quartetnek, amelyben 1953-ig
muzsikált.
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Az EURÓPAI UNIÓ IFJÚSÁGI ZENEKA-
RÁNAK TAGFELVÉTELE 2011/2012-RE
Az Európai Unió Ifjúsági Zenekara (Euro-
pean Union Youth Orchestra – EUYO) a
2011/2012-es évadra is várja 14 és 24 év
közötti magyar zenészek jelentkezését. A
tagfelvétel magyarországi ügyeit a Kultúr-
Pont Iroda intézi. A meghallgatással kap-
csolatos információk, a kötelezô darabok és
a jelentkezési lap letölthetôk az iroda hon-
lapjáról. 2010. december 20-ig várják a ki-
töltött jelentkezési lapokat. 

14 MILLIÓ DOKUMENTUM AZ EURO-
PEANÁBAN Több mint 14 millió doku-
mentumhoz nyújt online hozzáférést az
Europeana digitális könyvtár. Az európai
könyvtár 2008-ban indult kétmillió könyv-
tári tétellel, de mára jócskán meghaladta a
2010-re elôirányzott 10 millió tételt. Az
Europeanában digitalizált könyvek, térké-
pek, festmények, filmek és zenei klipek
érhetôk el a világ minden részérôl. Az
európai kulturális örökség online hozzá-
férhetôvé tételének új módjait jelenleg egy
kutatócsoport, a Bölcsek Bizottsága vizs-
gálja. A kutatócsoport jelentését 2011 ele-
jén teszik közzé. 

YEAH! EURÓPAI IFJÚSÁGI ZENEI DÍJ A
németországi Georgsmarienhütte Alapít-
vány kezdeményezésére 2010 júniusában
útjára indították a YEAH! Young EARopean
Award európai ifjúsági zenei díjat. Elnyeré-
séért olyan kreatív elmék és zenei ötletek

mérkôznek meg, amelyek színes, innovatív
produkciókkal keltik fel a hallgatóság
érdeklôdését. A 2011 novemberében kez-
dôdô verseny keretében háromévente
fogják díjazni a nemzetközi zenei produk-
ciókat. Az elsô díjátadó ünnepséget 2011
novemberében rendezik meg. 

ZENE ÉS TÁRSADALOM – ESSZÉPÁLYÁ-
ZAT Esszépályázatot hirdet 2011-ben vagy
2012-ben érettségizô fiataloknak a Buda-
pesti Corvinus Egyetem Szociológia és Tár-
sadalompolitika Intézete Zene és társada-
lom címmel. A pályázatra 5-15 oldalas
írásokat várnak a zene és a társadalom
kapcsolatáról. Az ünnepélyes díjátadót 2011
januárjában rendezik meg Budapesten.
Pályázati határidô: 2011. január 5. 

ALKOTÓHÁZI ÖSZTÖNDÍJAK KENYÁBA A
kenyai Lake Victoria Alkotóház ösztöndí-
jakat hirdet 2011-re. Az alkotóházi ösztöndí-
jak két-három hónapos tartózkodásra szól-
nak. Az ösztöndíjakra képzômûvészek,
elôadómûvészek, zenészek, írók és költôk,
újmédiával foglalkozó mûvészek és kurá-
torok jelentkezését várják. 

LISZT-ÉV 2011 Liszt Ferenc születésének
200. évfordulóján, a Liszt-év keretében
2011-ben a Hungarofest KLASSZ Zenei

Iroda szervezésében számos, Liszt Ferenc
munkásságát bemutató program várja az
érdeklôdôket Európa-szerte. A rendez-
vények hazai kulturális intézmények össze-
fogásával és külföldi együttmûködések
révén valósulnak meg. A Liszt-év keretében
a Budapesti Fesztiválzenekar, a Liszt Ferenc
Kamarazenekar, a Pannon Filharmoniku-
sok és a Nemzeti Filharmonikus Zenekar és
Énekkar európai városokban ad koncertet a
zeneszerzô tiszteletére. Az emlékév kiemel-
kedô programja a 2011. október 22-i World
Liszt Day (Liszt Világnap) lesz, amelynek
keretében a világ több koncerttermében
egyszerre csendül fel Liszt Ferenc Krisztus
oratóriuma. A magyarországi Liszt-év nagy-
követe Kocsis Zoltán. 

SEBESTYÉN MÁRTÁÉ AZ UNESCO MÛ-
VÉSZ A BÉKÉÉRT CÍM Sebestyén Márta
kapta az UNESCO Mûvész a békéért címet
Irina Bokona UNESCO-fôigazgató döntése
értelmében. A mûvészt Bogyay Katalin
UNESCO-nagykövet javasolta a címre.
Sebestyén Márta évtizedek óta képviseli a
legmagasabb mûvészeti színvonalon a ma-
gyar népzenét és a Kárpát-medence zenei
örökségét, és elkötelezett híve a kultúrák
közötti párbeszédnek. 

Bôvebb információ 
valamennyi hírrôl:  
www.kulturpont.hu/zenekar

KALENDÁRIUM

A KULTÚRPONT IRODA HÍREI

MICHAEL SANDERLING váltja Rafael Frühbeck de Burgost a Drezdai Filharmonikusok vezetô karmesteri posztján a következô
évadban. A 43 éves Michael Sanderling a 2011–2012-es szezontól kezdôdôen három évre szerzôdött a drezdai muzsikusokhoz. A
koncertek egyharmadát vezényli majd, és elkíséri az együttest a turnéira. Mivel a zenekar tagjai szinte egyhangúlag választották
meg, a város vezetôinek nem maradt más, mint áldásukat adni a szerzôdésre.

FRANK PETER ZIMMERMANN német hegedûmûvész kapta idén a 10 ezer euróval járó Hindemith-díjat, amelyet Paul Hindemith
zeneszerzô szülôvárosa, Hanau adományoz kétévente. Claus Kaminsky, Hanau fôpolgármestere a vasárnapi díjátadón a világ leg-
nagyobb hegedûseinek elit céhébe tartozó mûvésznek nevezte Frank Peter Zimmermannt. A 45 éves, Duisburgban született
muzsikus 5 éves korában kezdett hegedülni, és 10 esztendôsen lépett elôször pódiumra.

A Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövet-
ségének, valamint a Magyar Zenemûvé-
szek és Táncmûvészek Szakszervezetének
közös szaklapja

Megjelenik: évi 6 alkalommal

2011-ben elôfizetôknek: 2300 Ft/év

Eljut: a magyar szimfonikus zene-
karokhoz, zenei intézményekhez és a
zene iránt érdeklôdôkhöz.

Foglalkozik: A magyar és külföldi zenei
közélet aktuális történéseivel, szakmai
érdekességekkel, hangverseny-kritikákkal,

zenetörténeti írásokkal, hangszertörténet-
tel és a zenészek egészségi bántalmaival,
illetve azok megelôzésével és gyógyításá-
val, valamint hangverseny-programokkal.
Interjúk, friss hírek és hangverseny-
programok online is olvashatók:
http://www.zene-kar.hu/

Megrendelhetô:
e-mailben: info@zenekarujsag.hu

ÖN IS LEGYEN ELÔFIZETÔNK!
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❙ A Zenekar Újság olvasói többségükben
gyakorló hivatásos muzsikusok, illetve a
zenei élet irányítói, mûködtetôi. Ôket el-
sôsorban az érdekli, hogy a jövôben mi-
lyen mértékben számíthatnak a Nemzeti
Kulturális Alap támogatására, kitûzött
mûvészi céljaik megvalósításában?

– Mivel nem vagyok muzsikus, ezért ehhez
a területhez csak zeneszeretô-háttérzene
fogyasztó emberként tudok hozzászólni.
Éppen ezért konkrétabb kérdéseket várok.

❙ Akkor talán a legjobb, ha a stratégiá-
ban fô hangsúlyt kapott elemek mentén
haladunk. Nézzük az elsô ilyen hangsú-
lyos elemet! Milyen szerepet szán az NKA

a szimfonikus zenekaroknak az ifjúság
mûvészeti  nevelésében, a kultúra ápolá-
sában?

– Az ifjúság mûvészetre való nevelésében el-
sôsorban a gyermekek és fiatalok aktív köz-
remûködését kívánjuk ösztönözni. Nekem
fontosabb, hogy az úgynevezett gyerekmû-
vészetet támogassuk, mivel meggyôzôdé-
sem, hogy a gyermekek számára az, hogy
maguk is jelen lehetnek a színpadon, sokkal
izgalmasabb, mintha csak lentrôl, a nézôtér-
rôl figyelik az elôadást.

❙ Terveznek-e olyan pályázatokat, ame-
lyekben ennek megfelelôen módszertani
újításokra ösztönzik a pályázókat,
vagyis hogy olyan gyermekprogramokat
hirdessenek meg -  mondjuk szimfonikus
zenekarok -, amelyekbe a gyerekek inter-
aktívan kapcsolódhatnak be?

– Ez egyrészt a Zenemûvészeti Kollégiumon,
másrészt a Népmûvészeti Kollégiumon mú-
lik. Talán az utóbbin nagyobb hangsúllyal,
mivel a gyermekek a korai életszakaszban
elsôsorban a népzenével ismerkednek: nép-
tánccal, népdalokkal. A feladatomat tekint-
ve úgy gondolom, hogy a meghirdetett stra-
tégia mentén az egyes kollégiumoknak
maguknak kell megfogalmazni, hogy ebbôl
mi az, amit használni tudnak. Ennek általá-
ban van egy kellemetlen vonzata, hogy több
pénzt kérnek hozzá. Az én alapelvem azon-
ban az, hogy stratégiának ott is lenni kell,
ahol nincsen pénz. Mondjuk, ha valaki
börtönben ül, akkor is kell, hogy rendelkez-
zék életstratégiával. Egyelôre nincs több
szétosztható pénz. Vannak azonban olyan
területek – ilyen például a népmûvészet –
amelyeket gyerekprogramokkal ostromol-
nak a pályázók, ráadásul a közmûvelôdési
terület után talán a legnagyobb pályázati
arányban. 

❙ Mindez összhangban van a stratégiá-
ban kifejtett piramis-elvvel, amely a mû-

vészeti tevékenységet a legszélesebb réte-
gek számára kívánja elérhetôvé tenni…

– Ez valóban a stratégiában említett piramis
alja, tekintve, hogy az amatôr mûvészek eb-
ben a két említett kollégiumban csoporto-
sulnak. Elsô elnökségem idején komoly vita
volt az amatôr, az alternatív és a professzio-
nális csoportokról. Rá tudtam beszélni az
érintett elôadó-mûvészeti ágak  képviselôit
arra, hogy legalább az alternatív kategóriába
tartozókat fogadják be. A magukat profik-
nak tekintôk szerint ennek az lett a követ-
kezménye, hogy mostanra túlsúlyba kerül-
tek az alternatív mûvészet képviselôi ezeken
a területeken, míg az amatôrök továbbra is
az elôbb említett két kollégiumhoz, tartoz-
nak. Gondot jelent tehát, hogy a népmûvé-
szeti kollégium – annak ellenére, hogy or-
szágosan is hatalmas területet fog át – csak
nagyon szerény kerettel rendelkezik. Konk-
rét számot nem tudok mondani, de a nép-
mûvészeti és a zenemûvészeti kollégium
kerete csaknem azonos összegû, jóllehet
utóbbi az elit pályázati területek közé tar-
tozik. Éppen ezért én szakmai dolgokba
nem óhajtok beleszólni. Az irányelvek azt
célozzák, hogy elsôsorban számukra
teremtsen lehetôséget új dolgokat elképzel-
ni, illetve, hogy ne legyen a dolog parttalan,
éppen ezért szabott bizonyos kereteket
ezekhez a területekhez. 

❙ Az amatôr mûvészeti tevékenységek
gyakorlásának is nélkülözhetetlen feltéte-
le azonban bizonyos elôzetesen megszer-
zett ismeret, illetve tudás…. 

– Az, hogy az ifjúság zenei nevelése mennyi-
re fontos, azt saját személyes tapasztala-
tomból tudom. Családom kitelepítése miatt
én már csak abban az életkorban részesül-
tem rendszeres zeneoktatásban, amikor a
zenei hallás már alig, vagy egyáltalán nem
fejleszthetô. Véleményem szerint fontos,
hogy az embert a személyes tapasztalatai
mennyire befolyásolják a késôbbiekben. Ha

6 XVII. ÉVFOLYAM 6. SZÁM

ZENEI KÖZÉLETÜNK
KULTÚRPOLITIKA

Azt szeretném, hogy a piramiselv
érvényesüljön a Nemzeti Kulturális
Alap pályázati rendszerében
Interjú Jankovics Marcellel a Nemzeti Kulturális Alap nemrégiben kinevezett
elnökével  

A Nemzeti Kulturális Alap  új elnöke

ambiciózus stratégiát hirdetett meg

az NKA jövôbeni mûködésére

vonatkozóan, amelyben lényeges

eltérések mutatkoznak az eddigi

irányvonalhoz képest. Jankovics

Marcellt az irányváltás okairól 

és az NKA struktúráján belül 

a zenei elôadó-mûvészetnek szánt

szerepérôl kérdeztük.
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jóakaratú az ember, akkor azon igyekszik,
hogy a megélt negatívumokat pozitívumok-
ká változtassa. Számomra a zene elsôsorban
nem intellektuális, hanem érzelmi élmény.
Ahhoz, hogy egy társadalom igazán jól mû-
ködjék, ahhoz az kell, hogy az adott társa-
dalmat érzelmileg harmonikus emberek al-
kossák. Magyarországon a házi muzsika is
kiveszôfélben van, és a zene egy olyanfajta
mûfajjá változott, amit nem irányítottak.
Egyes zenei területek kifogásolták, hogy ne-
hezményeztem azt, hogy az idei év koncert-
támogatása Budapestre és Miskolcra korlá-
tozódott. Az én szememben ez azt jelenti,
hogy a százvalahány koncertszervezôbôl
száz budapesti kapott, huszonkilenc miskol-
ci és négy jutott az ország többi részébe. Egy
ilyen központosítás azzal járhat, hogy a he-
lyi és a kisközösségekben szervezôdô  zenei
tevékenységek  megszûnnek.  Általában vé-
ve a kultúrát,  az a nézetem, hogy egyen-
súlyt  kell létrehozni a helyi kultúrateremtés
és a magaskultúra között, mivel egyre in-
kább növekszik a távolság a helyi kultúra
rovására, nemcsak a választék mennyiségé-
ben, hanem színvonalában is. 

❙ A közmédiának nagyon nagy szerepe
lenne az Ön által említett egyre növekvô
távolság áthidalásában. Ezt csak azért
vetem közbe, mert a médiumok szerepe is
az Ön stratégiájának egyik sarkalatos
pontja…

– Ezzel teljesen egyetértek. Csakhogy én
nem TV-elnök vagyok. De ha TV-elnök len-
nék, akkor sem lenne túl sok szabadságom,
ismerve a körülményeket. Ma délután lesz
egy gyermekkonferencia az Írószövetség-
ben, és ott sem az NKA-ról fogok beszélni,
hanem a televízióról. Úgy tudom, hogy Or-
bán Viktor egy ifjúsági televízió alapítását
tervezi. Ezt én nagyon nagy gondolatnak
tartanám, és boldogan és örömmel dolgoz-
nék benne. A jövô héten fogok találkozni
olyan hölgyekkel és urakkal, akik valami-
lyen megújulást terveznek. De ez – engem is
beleértve – nem elég magas kezdeménye-
zés. Ahhoz valóban felsô akarat kell, hogy a
közszolgálati televíziókat más szempont
szerint osszák meg. Nem állítom, hogy az
ifjúsági televízió minden kérdést megold, de
a gyerekekrôl azt mondják, hogy a televízió
elôl még mindig csak az internet és az egyéb
számítógépes játékok vonják el ôket. Ezek
szerint akkor a televíziónak még mindig
nagyon nagy szerepe van és ez nyilván-
valóan az internetre is kihat. Azt sem tartom
egyébként igazi zeneélvezetnek, ha valaki
az interneten keresztül hallgat zenét, mivel
ott a technikai minôség megkérdôjelezhetô.

❙ A média említésekor én elsôsorban nem
is a fiatalokra gondoltam, hanem fôként
az otthonukból már nehezebben kimoz-
duló idôsekre, a nagyobb kulturális
központoktól távol élôkre, és azokra, akik
anyagi okok miatt nem engedhetik meg
maguknak, hogy színvonalas hang-
versenyekre váltsanak jegyet…

– Szerintem a zene valójában az emberek
számára a régi idôkben is inkább háttérszó-
rakozás volt. Az, hogy valaki elmegy a Zene-
akadémiára zenét hallgatni, ritkaságszámba
megy. Mozart mûveinek a jelentôs része is a
vacsora, tányérok és villák csörgése közepet-
te szólalt meg. Ahhoz hogy valaki leüljön a
televízió elé koncertet nézni, ahhoz valóban
kell valami többlet igény. Nem tudom mi-
lyen a koncertközvetítések nézettsége, vagy,
hogy vannak-e erre vonatkozó felmérések.

❙ Tudom, hogy nem lehet visszasírni azt
az idôszakot, amikor az egykori Magyar
Televízió nemzetközi karmesterversenyei
egy országot ültettek a tévé elé, de a ha-
zai zenekultúra ápolását nem lehet kizá-
rólag néhány lelkes énektanárra és
elhivatott koncertszervezôre bízni. Ter-
vezik-e például, hogy olyan pályázatokat
ínak ki, amelyek kreativitásra ösztönzik
a magyar zenei élet hivatásos szereplôit a
zenei ismeretterjesztés terén?  

– Tág keretek között is sugalltam dolgokat.
Meglepett például, hogy nem írtak ki alkotói
pályázatot. Ez nem szûkítése a körnek, mert
ha azt mondom, hogy ifjúság, akkor az alko-
tói pályázat a fiatal alkotóknak kell, hogy
szóljon. Tény és való azonban, hogy nem
csak a zene területén, hanem más területe-
ken is, mintha háttérbe szorult volna ez a
szempont. Amikor javasoltam, hogy a Nép-
mûvészeti Kollégium is írjon ki alkotói pá-
lyázatot, akkor a vezetôség több tagja meg-
döbbenve arra hivatkozott, hogy az
eladható terméket eredményez, vagyis üz-
let. De hát minden üzlet. Ha egy zenemûbôl
CD-felvétel készül, az is kereskedelmi pro-
duktum. Alkotói pályázat alatt sok kol-
légium szakmunkát is érthet. Ha a kollégium
vezetôje, tegyük fel, zenetörténész, akkor
érthetô, hogy zenetörténeti szakmunkára,
kritikagyûjteményre, vagy hasonló szellemi
termékre ítélnek meg támogatást.

❙ A magyar zenei elôadó-mûvészetet
szerte a világon elismerés és tisztelet
övezi. Ehhez képest mintha nálunk
itthon, kevesebb respektje lenne. Ezen ter-
vezik, hogy változtatnak?

– Ehhez a Nemzeti Kulturális Alap pénzügyi
kerete nem elég nagy. Az új, kitágult minisz-

tériumi struktúra elônye azonban éppen a
holisztikus szemlélet erôsítése, vagyis hogy
az egyes területek felelôsei folyamatosan
kapcsolatban vannak egymással. Természe-
tesen nem ismerek mindenkit személyesen,
de akik ezzel foglalkoznak, azok ismerik azt
az anyagot, amit én errôl a kérdésrôl kicsit
bôvebben kifejtve még az említett stratégia
elôtt készítettem. Önmagában azonban az
NKA ehhez kevés: nem rendelkezik elegen-
dô forrással és az ismertsége sem elég szé-
leskörû.

❙ Ez utóbbi  azért kicsit meglep, vagyis
hogy nem eléggé ismert a Nemzeti Kul-
turális Alap…

– Az elôdöm nagyon komolyan vette a kom-
munikációt. De attól, hogy a villamos olda-
lára fel van festve nagy betûkkel az NKA, az
emberek még nem fogják tudni, hogy az a
három betû mit jelent és mire való. Ráadásul
pont azokhoz nem jut el az üzenet, akik a
legszegényebb, halmozottan hátrányos
helyzetû térségekben élnek, ahol nincs meg
sem az informatikai háttér, sem a know-how
ahhoz, hogy ki tudják tölteni a pályázatokat,
és pénzük sincs rá, hogy megbízzanak vele
egy erre szakosodott céget. De említhetném
példaként a kistérségeket, vagy a határon
túli magyar közösségeket is. Utóbbiak szá-
mára különösen bonyolult a pályázati rend-
szer, hiszen magyarországi lebonyolítóra
van szükségük a pályázatokhoz.

❙ Miért nem fordítanak a helyzeten úgy,
hogy például belföldi együttesek számára
írnak ki olyan pályázatot, ami lehetôvé
teszi, hogy a határon túli magyarokhoz
eljuttassák egy-egy jól kidolgozott pro-
dukciójukat? Egy elôadó együttes eseté-
ben sokszor éppen a hiányzó útiköltség
az egyetlen olyan tétel, ami ezt saját erô-
bôl számukra lehetetlenné teszi. 

– Ez is pont arról szól, amit az imént kifogá-
soltam. Vagyis, ha a helyieket ellátjuk im-
port zenével, akkor ott nem alakul ki saját
zenekultúra, vagy elsorvad a már meglévô.
Mégis csak azzal függ össze mindez, hogy a
magyar polgári létnek lett volna része a házi
muzsikálás, és mivel Magyarországon a pol-
gári réteg nagyon szûk, ezért itt nem igazán
tudott meghonosodni.  Ausztriában, vagy
Csehországban ennek a mûfajnak jóval na-
gyobb a beágyazottsága.

❙ Ennek azonban nemcsak zenei, hanem
történelmi és társadalmi okai is van-
nak….

– Igen. Ugyanakkor nálunk a táncháznak,
népzenének viszonylag nagy tábora van. A
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hátrányból tehát elônyt is lehet kovácsolni.
Nem arra gondolok, hogy a házimuzsikát
támogassa a Nemzeti Kulturális Alap, hanem
hogy a befogadás, a távlati igény más ter-
mészetû, bizonyos történelmi adottságok
miatt. Az nem jó, ami itt is zajlott, hogy
négyévenként volt irányváltás. A korábbi
támogatási elv ugyanis az volt, hogy keve-
seknek sokat. Az elôdöm ebben a székben
elsôsorban a magas kultúrát támogatta. Én
pedig az egészet azért látom piramisnak,
mert az elvem az, hogy minél szélesebb,
annál magasabb. Az építkezés mindig lassú
folyamat. Az egyiptomiak úgy ábrázolták a
piramist, hogy a tetején ott volt a nap, ami
felülrôl lefelé sugárzott. A kölcsönösség
tehát nagyon fontos, felülrôl lefelé ugyan-
úgy, mint alulról felfelé. De ehhez még több
idô kell, mert ez egy kicsit bonyolultabb
folyamat, mint azt az elvet követni, hogy
keveseknek sokat. Ráadásul ez utóbbi támo-
gatási elv csökkenti a pályázatok számát is,
ami által praktikusan kevesebb munka van.
Kialakul ugyanis egy bizonyos rutin, amely
szerint minden évben szabványpályázatokat
írnak ki, ez pedig olyan pályázati szisztémát
eredményez, hogy a támogatásokat mindig
ugyanazok kapják.  

❙ Ez a támogatási elv egyfelôl csökkenthe-
ti a meglévô aránytalanságot a hátrá-
nyosabb helyzetû pályázók esetében,
ugyanakkor ellentmond annak az euró-
pai uniós szempontnak, hogy a fenntart-
ható, életképes kulturális produktumot
támogassa, vagyis ami hosszú távon, -
egyenletesen magas színvonalon és sok
emberhez juthat el.

–  Egész különös ötletek is születtek e tárgy-
ban. Rubovszky Rita, a Hungarofest igazga-
tója javasolta például, hogy a közelgô Liszt
emlékév alkalmából, a ferihegyi repülôteret
Liszt Ferencrôl nevezzék el. Nekem tetszik
ez a gondolat, hiszen ha az ember belegon-
dol, hogy kimegy a repülôtérre, ahol
mostanában egyre több idôt kell várni, és ott
halk zene szól, ami adott esetben Liszt mu-
zsikája is lehet, akkor az emberek rákérdez-
nének, hogy ki is ez, és elfogadnák, hogy
valódi nagyságról van szó.

❙ A stratégia egyik fontos célkitûzése az
arányosság képviselete a pályázatok elbí-
rálásánál. A jelenleg hatályos elôadó-
mûvészeti törvény azonban éppen a fô-
városi együttesek némelyikét hozza
hátrányos helyzetbe, azokat, amelyeket

nem az önkormányzati keretbôl, hanem
központi költségvetési forrásokból támo-
gatnak.

– Van egy szándék, ami tôlem idegen. Én
nem támogatom, hogy regionálissá tegyék a
Nemzeti Kulturális Alapot. Az elôzô ciklus-
ban is felmerült, hogy alközpontok jöjjenek
létre. Az biztos, hogy Budapest nagyon nagy
súllyal szerepel a nemzet területén belül.
Amennyiben regionális központok jön-
nének létre, akkor Budapest erôs hátrányba
kerülne. Az ember nyilvánvalóan azt mon-
daná, hogy mind lélekszám szerint, mind
egyes országrészek hátrányos helyzete miatt
is indokolt lenne a regionális hálózat ki-
építése, az egyensúlyteremtés szándékával.
Én azért nem támogatom, mivel jelentôsen
megnövelné a struktúrát és ez által a mûkö-
dési költségeket. Viszont, ha leszûkítenénk,
ez azzal járna, hogy nem jutna minden
egyes regionális központba elegendô lét-
számban szakember. A politika azonban ezt
nem látja egészen tisztán. Ugyanakkor az az
érthetô szándék mûködik ebben az elgon-
dolásban, hogy túlságosan fôváros-cen-
trikusak vagyunk, és még egy viszonylag kis
országban is vannak, akik messze vannak a
fôvárostól. Kaisinger Rita
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A Nemzeti Kulturális Alap középtávú stratégiájának összefoglalója

A Nemzeti Kulturális Alap Bizottságának középtávú stratégiája „emlékezik” az 1998–2002 közötti idôszak stratégiájára, visszatér az NKA eredeti cél-
kitûzéseihez, és figyelembe veszi a NEFMI megalakulásával az OKM-hez képest beállt szerkezeti és tartalmi változásokat.
A támogatás a piramiselven alapszik. A kultúra építménye piramishoz hasonló, mennél szélesebb az alapja, annál magasabb az építmény. Ezen elv
nem jelent mást, mint a „KÖZ” mûvelôdésének elôtérbe helyezését, illetve azon szándék érvényesítését, hogy mennél több pályázó részesüljön
támogatásban, azaz a kevésnek sokat elvét felváltja a kevesebbet inkább többnek elve.
Az NKA 1993-ban megfogalmazott Alapszabályának megfelelôen elsô a kultúrateremtés, azt követi a kultúra terjesztése, majd a kultúra
megôrzésének a feladata, s csak ezután jön a többi: a különbözô szintû képzések, konferenciák, és más kulturális rendezvények támogatása. A
kultúrateremtés magát az alkotást jelenti, támogatásának eszköze az alkotói pályázati felhívások számának és keretének a növelése. Az alkotást
követi a mû megjelentetése, minden lehetséges formában való terjesztése, ideértve a könyv-, folyóirat-, kotta-, film-, online-formában való meg-
jelenést, az elôadás, bemutatás minden formáját, köztük a rendezvényeken, kiállításokon, fesztiválokon való bemutatást is. A kultúra megôrzését
a Könyvtári, Levéltári, Múzeumi és Mûemléki Kollégium munkája szolgálja, de idetartozik minden olyan támogatási forma, mely a terjesztés mel-
lett a hordozókon (film, mikrofilm, DVD) és korszerû digitális archívumokban tárolt értékek megôrzését segíti.
A támogatási célkitûzéseket tekintve a stratégia fôbb elemei közé tartozik az aránytalanság megszüntetése a döntéseket illetôen.
Területi vonatkozásban: cél a budapesti, vidéki és határon túli nyertes magyar pályázatok közti arányok javítása az utóbbiak javára. Ehhez elsôsor-
ban a kuratóriumi tagok gondolkodásán, és a kuratóriumok összetételén kell változtatni.
Korosztályi vonatkozásban: cél a gyermekkultúra látványosabb támogatása, az összes számba vehetô kollégiumban, tekintettel az oktatás és a
családi, ifjúsági ügyek államtitkárságának a stratégiájára.
Szociális vonatkozásban: az érték mellett a rászorultság is figyelembe veendô. A megszûnt Etnikai és Kisebbségi Kollégium helyett a továbbiakban
a kollégiumoknak kell gondoskodniuk a nemzeti és etnikai kisebbségek pályázatainak támogatásáról.
A stratégia kiemelt szerepet szán a digitális kultúrának. Ez nem csak a létezô kulturális értékek digitalizációját foglalja magában, hanem egy új
szemléletmód érvényre juttatását.
Növeljük a nyílt pályázatok arányát a meghívásos pályázatokkal szemben.
Tovább visszük a Márai- és a Felemelô XIX. század-programot. Felelevenítjük korábban hasznosnak bizonyult Ithaka-programot. Nagyobb figyel-
met fektetünk a kiemelkedô évfordulókra és a mûemlékek támogatására.
Kezdeményezzük az összeférhetetlenségi jogszabályok összehangolását.
A nyilvánossággal való kapcsolat: az Alap mûködésének legjobb ellenôre a nyilvánosság, ennek frissen tartott honlapunk mellett a legfontosabb
eszköze a sajtó folyamatos tájékoztatása.
A kollégiumoknak a Bizottság stratégiájának nyomán ki kell dolgozniuk saját pályázati stratégiájukat, azzal a céllal, hogy mennél kevesebb egyedi
pályázattal legyen dolguk. Meg kell találnunk a módját, hogy a tematikájukban összetett pályázatok is sikerrel pályázhassanak. A kollégiumoknak
ellenôrzô tevékenységük körét tovább kell tágítaniuk, különös tekintettel a teljesítménymutató fölmérésre és hasznosulásra.

A Nemzeti Kulturális Alap új középtávú stratégiájának teljes anyaga elolvasható a szervezet honlapján: www.nka.hu
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❙ Milyen megoldást lát a Rádió zenei
együtteseinek a helyzetére? Korábban
ugyanis felmerült az az elképzelés is,
hogy a Rádiótól függetlenül, saját költ-
ségvetéssel mûködjenek…

– A megoldás nem az én hatáskörömbe tar-
tozik. Az elôadó-mûvészeti törvény módo-
sítását tervezi a kormány, a tervek szerint
még idén a Parlament elé kerül ez a javaslat.
Az elôterjesztés tárgyalása során meglátjuk,
a törvény mennyiben képes kezelni a Rádió
zenei együtteseinek a problémáit. Tulaj-
donképpen az mindegy, hogy önálló civil-
szervezet mûködteti-e az együtteseket vagy
a részvénytársasághoz tartoznak, a lényeg a
megbízható, kiszámítható mûködés, gaz-
dálkodás. Én nem örülnék annak, ha a Rá-
diótól teljesen elszakadnának ezek a nagy
múltú, a Rádióról elnevezett együttesek. 

❙ Az említett elképzelés nem választaná
le teljesen a Rádióról az együtteseket,
csak önálló büdzsével átláthatóbbá
tenné a támogatások felhasználását, és
a mûvészeti vezetésnek nagyobb auto-
nómiát biztosítana a rádiós feladatok és
kötôdés megtartása mellett…

– A Rádiónak már új vezetôje van, Jónás
István személyében, kérdés, hogy ô
hogyan gondolkodik a zenei együttesek
további sorsáról, fogom keresni vele a
kapcsolatot, hogy errôl is egyeztessünk.
November végétôl a bizottság tárgyalni
fogja a médiatörvény tervezetével, és akkor
meglátjuk, hogyan kezelhetô az együttesek
ügye. Ha szükséges, akkor egyéni kép-
viselôi indítványokkal, módosító javasla-
tokkal is segíthetünk abban, hogy az
együttesek a lehetô legjobb helyzetbe
kerüljenek. Az az érték, amelyet a zenekar,
az énekkar és a gyerekkórus képvisel, az a
tudás, tapasztalat, amely az évtizedek során
ezeknél az együtteseknél felhalmozódott,
nem veszhet el.  

❙ Milyen következményekkel járhat az
együttesekre nézve, ha értékesítik a
Bródy Sándor utcai székházat, amely-
nek területén található a zenei hang-

felvételek készítésére alkalmas – egyben
zenekari próbateremként is használatos
– 6-os stúdió?

– A kulturális bizottság elnökeként nincs
beleszólásom ebbe, de még az sem biztos,
hogy valóban eladják az épületet. Egyéb-
ként nem tartom ördögtôl valónak, hogy
egyetlen helyen mûködjenek a közmédiu-
mok. Értelmes és határozott érveket hallot-
tam a költözés mellett, de amellett is, hogy
maradjanak a mostani helyükön… Arról,
hogy mikor és milyen módon célszerû elad-
ni ezeket az ingatlanokat, arról a vagyon-
kezelô alap dönt majd, amelyet az ország-
gyûlés hozott létre.

❙ Említette az elôadó-mûvészeti törvény
módosítását. Milyen változások várha-
tók zenei területen? 

– Ennek elôkészítésével a kormány fog-
lalkozik, még nem ismerem a részleteket.
A szaktárca feladata ugyanis a jogszabály
elôkészítése, valamint egyeztetése a szak-
mai csoportokkal. Egyébként e téren a
szakma is kezdeményezhet egyeztetést.
Tudják egy ideje, hogy módosításra készül
a kormány, javaslom, hogy forduljanak az
illetékeshez, és mondják el, mit szeretné-
nek. Személy szerint engem többen meg-
kerestek már, a beérkezett javaslatokat,
kéréseket a kormány felé továbbítottam is.
A kulturális bizottság ugyanis csak a kész
tervezettel fog találkozni, amelyet meg-
vizsgál, és – amennyiben szükségesnek
tartja – módosító-indítványokkal javíthat
rajta.

❙ Milyen a munkakapcsolatuk a Nemzeti
Erôforrás Minisztériumával? 

– Nagyon jó. Rendszeresen egyeztetünk
különbözô kérdésekben. Nekem személy
szerint mind a miniszter úrral, mind az
államtitkár úrral – és a helyettesével is – jó a
kapcsolatom. Ezt próbálom a kultúra érde-
kében hasznosítani.

❙ Mennyiben változott a kulturális bi-
zottság szerepe az elôzô évekhez képest?
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„A kultúra támogatása
legyen polgári erény”
L. Simon László bizottsági munkáról, 
mecenatúráról, zeneszeretetrôl

Folyamatos szakmai egyeztetések,

meghallgatások jellemzik az Ország-

gyûlés Kulturális és sajtóbizottságá-

nak munkáját, jövô év elején pedig

konferenciát is rendeznek. 

A testület elnöke, L. Simon László

író ugyanis nagyon lényegesnek

tartja, hogy tevékenyen részt 

vegyenek a kultúrpolitika alakítá-

sában, és rendszeresen meghall-

gassák a szakma képviselôit. 

Úgy látja, a zenei terület is pénz-

hiánnyal küzd, akárcsak a többi

mûvészeti ág, és szükség lenne új

forrásokra. Éppen ezért szeretné, 

ha a kultúra támogatása ismét 

polgári erénnyé válna. 
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Most úgy tûnik, sokkal aktívabb munka
folyik Önöknél…

– Ez talán a vezetési stílusomnak a követ-
kezménye. Úgy vélem, innovatív bizottsági
munkát kell folytatni, így segíthetjük a kor-
mány munkáját, s így tudjuk a kulturális
életet is képviselni a törvényhozásban.
Bizonyos kérdésekben szakmai vitákat,
meghallgatásokat tartunk, s azt tervezzük,
hogy a következô esztendô elején konfe-
renciát rendezünk az egyik szakterület jobb
szabályozása érdekében. Jogi értelemben
egyébként a bizottság hatásköre, jogköre
nem változott, ugyanazok a feladatai, mint
az elôzô ciklusokban.

❙ Talán a nagy, összevont minisztérium
miatt is érzi azt az ember, hogy szükség
van erôteljesebb bizottsági munkára…

– Valóban felértékeli a bizottságok szere-
pét, hogy ennyi ágazat került egy minisz-
térium vezetése alá. Mivel a fôvárosban
megszûnt a kulturális bizottság, így a miénk
maradt az egyetlen olyan jelentôs hatáskör-
rel bíró testület, amely kizárólag sajtó és a
kultúra ügyeivel foglalkozik.

❙ Említette, hogy többen megkeresik kü-
lönbözô javaslatokkal. Áttekintve a kul-
turális élet egészét, mennyire látja prob-
lémásnak a zenei területet, s Ön szerint
melyek a megoldandó problémák? 

– Be kell valljam, a zenéhez kevésbé értek,
mint a többi mûvészeti ághoz. Bár jártam
zeneiskolába, zongoráztam nyolc évig, és
énekeltem is sokáig. A zene az elmúlt
harminc esztendôben a mindennapjaim
fontos részét jelentette. Bartók az egyik
kedvenc zeneszerzôm, s nálam Stock-
hausen után is létezik zene. A hangos-
könyvemben, amelynek verseit Blaskó
Péter olvassa fel, Dubrovay László muzsiká-
ja szól, s a kortárs szerzôk Minifesztiváljá-
nak is rendszeres látogatója vagyok, az Új
Zenei Stúdiónak is megszállott rajongója
voltam, a pályám alakulása miatt azonban
nem kerültem közel ennek a területnek a
mindennapi igazgatási kérdéseihez. Ebbôl
következôen óvatosabban fogalmazok. Azt
látom, hogy akárcsak az ágazat többi
területén, itt is finanszírozási gondokkal
küzdenek. Kifejezetten fájó számomra,
hogy hosszú évek óta zárva van a Pesti
Vigadó, ami az épület helyét, múltját,
adottságait, s a benne rejlô lehetôségeket
tekintve nagy vesztesége a városnak. Fôleg
most, a Liszt-év elôtt. Kifejezetten nagy gon-
dot jelent a Zeneakadémia bezárása, hiszen
így egyetlen koncertterem van Budapesten,
a Mûvészetek Palotájában, és ez egy kétmil-

liós nagyváros, fôleg egy olyan zenei múltra
visszatekintô metropolisz esetében, mint a
miénk, nagyon kevés. Ezeket a gondokat
orvosolni kell.

❙ Segíthet a helyzeten, ha az Erkel Szín-
ház ismét megnyitja a kapuit...

– A Köztársaság téri teátrum bezárása szin-
tén problémát jelent, hiszen az Opera-
házban az átlagember számára a jegyek
szinte megfizethetetlenek. Szükség lenne
egy olcsóbb árakkal mûködô, másik operai
helyszínre. Az Erkel Színház esetében a
kérdés csak az, hogy ki üzemelteti, s hon-
nan lesz pénz a felújítására. Ebben a pil-
lanatban ugyanis ennek a költségvetési
fedezetét nem látom… Az azonban min-
denképpen eredmény, hogy a metróépítés
melléktermékeként nem lesz belôle szállo-
da és bevásárlóközpont, s így a magyar
kultúra fontos színhelye maradhat a teát-
rum. Ez azért is lényeges, mert Magyar-
országon rendkívüli módon fogy a zene-
értô, zenehallgató közönség. Ennek
alapvetôen két oka van: az oktatási rend-
szerben nagyon visszaszorult a zeneoktatás,
s emellett az iskolarendszeren kívüli mûvé-
szeti képzés, a tehetséggondozás is ka-
tasztrofális helyzetbe került az utóbbi nyolc
évben. Sajnos ezekre a problémákra a kö-
vetkezô évi költségvetés sem tud megoldást
nyújtani, ez hosszabb távú megoldásokért
kiált. Mindig azt hajtogatom, amit akkor
mondtam, amikor az íróiskolásokat tanítot-
tam írni: lehet, hogy nem lesz minden
íróiskolásból jó tollú író, de legalább értô,
érdeklôdô olvasót lehet belôlük nevelni. A
zenei nevelésnek ugyanez a célja. A leg-
idôsebb lányom gitározik, a másodszülött
gyermekem két esztendeje hegedül, s a két
kisebbik is közel száz népdalt ismer a
feleségem jóvoltából. Tisztában vagyok
azzal, hogy a zenetanulásnak milyen költ-
ségei vannak, s tudom azt is, nagyon sokan
ezt nem tudják megfizetni. Pedig nem
szabadna, hogy anyagi okok miatt kallód-
janak el tehetséges gyerekek.

❙ Milyen megszorítások várhatók a zenei
területen?

– Nem tudok megszorításokról. Az kérdés,
hogy találunk-e újabb forrásokat… Újabb hite-
leket ugyanis nem akar felvenni a kormány.

❙ Tervezik újabb adókedvezmények be-
vezetését?

– Nagyon fontosnak tartom, hogy találjunk
más forrásokat a mûvészeti terület támo-
gatására. Abban azonban egyáltalán nem
vagyok biztos, hogy az adókedvezmények

jelentik az egyedüli megoldást. Azt látom,
hogy kevesen adakoznak, ráadásul az
adakozási kultúrának nem vált részévé a
mûvészeti terület támogatása. Azt tartanám
lényegesnek, hogy a kultúra támogatása
legyen polgári erény. Szeretnék olyan pro-
gramokat kidolgozni, amelyek társadalmi
normává tennék, hogy áldozzunk a kul-
túrára. A két világháború között egy könyv
kiadását elôbb támogatták mecénások, mint
az állam. A mûvelt, elismertségre vágyó
ember mindennapjainak része volt az is,
hogy hozzájárult a kulturális élet fejlô-
déséhez. Mára Magyarországon olyan
mágnásréteg alakult ki, amelynek tagjai csak
a támogatás reklámértékét nézik. Bár sokan
gyûjtik például nagybányai festôk képeit,
nem áldozzák „éves jövedelmüket a magyar
tudós társaság javára”, nem „rendelnek”
kortárs operát… Ez mentalitás kérdése. Azt
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AZ EGYEZTETÉSEKET HIÁNYOLJA az elôadó-
mûvészeti törvény tervezett módosításával
kapcsolatos, Réthelyi Miklós nemzeti erôfor-
rás miniszterhez címzett nyílt levelében szá-
mos szakmai szervezet. A Magyar Színházi
Társaság által eljuttatott, húsz színház-,
tánc- és zenemûvészeti szervezet által aláírt
nyílt levél emlékeztet: az Országgyûlés csak-
nem két esztendeje vitatta meg és fogadta
el az elôadó-mûvészeti területet átfogóan
szabályozó törvényt. Mint hozzáfûzték, vé-
géhez közeledik az elsô gazdasági év is,
amelyben a jogszabály elôírásai érvényesül-
tek, így volt idô arra, hogy a szakma szem-
besülhessen annak pozitívumaival és negatí-
vumaival egyaránt. A törvény tervezett
módosításához a kultúráért felelôs Nemzeti
Erôforrás Minisztérium (NEFMI) még a nyá-
ron felkérte az érintett szervezeteket, hogy
foglalják írásba véleményüket, tapaszta-
lataikat és tegyék meg javaslatainkat a jog-
szabály új szövegére. A nyílt levél szerzôi
szerint csaknem az összes szakmai szervezet
eleget tett a kérésnek, s véleményét, javasla-
tait az augusztus végi határidôre eljuttatta a
minisztériumba, ahonnan azok feldolgozás-
ra az Elôadó-mûvészeti Tanácshoz kerültek,
majd ismét a NEFMI-be. Levelükben többek
között írják: „Hallomásból tudjuk, hogy nem-
régiben lezajlott egy egyeztetô tárgyalás egy
elôttünk ismeretlen törvénymódosító ter-
vezetrôl a minisztérium és az Önkormányza-
ti Szövetség között, melynek kimenetelérôl
is csak hallomásból értesültünk. A törvény-
módosítás tervezett idôpontjáról is csak
mendemondák keringenek. Sajnálatos mó-
don augusztus óta mi, a szakma nagy részét
képviselô szakmai szervezetek semmilyen
hivatalos információval nem rendelkezünk
javaslataink és a törvénymódosítás sorsát
illetôen” 
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kellene elérnünk, hogy erénnyé, divattá
váljon kulturális célokra pénzt fordítani. 

❙ Hogyan kívánják zenei területen elosz-
tani a támogatást? Úgy vélem, az elô-
adómûvészeti-törvény talán a lobbizás-
nak véget vet, bár természetesen ennek a
rendszernek is akadnak bírálói…

– Teljesen mindenkinek tetszô, teljesen
igazságos rendszer sosem volt, és sosem
lesz. A zene nagyon szubjektív mûfaj, hi-
szen ugyanazt az elôadót van, aki kiváló-
nak, s van, aki pocséknak tartja. Az értéket
gyakran felülírja az ismertség, a média-
képesség. Így nagyon nehéz megmondani,
mi méltó a támogatásra, és mi nem. Ezért is
tartom jónak, hogy lehetôleg a döntés-

hozatalban, a források elosztásában mindig
jelentôs szerepe legyen a szakmának. Most
például lesz egy olyan egyéni kezdemé-
nyezésem, amely segít lazítani az NKA-ban
a törvényi összeférhetetlenséggel kapcso-
latos szabályokon. 

❙ A Kulturális Bizottság fontosságát
talán az is példázza, hogy az operaházi
változások elôtt többször foglalkoztak a
dalszínház ügyeivel, s ezekre az ülésekre
a szakma képviselôit is meghívták…

– Sok jelzés érkezett, hogy ezzel a kérdéssel
foglalkoznunk kell. Lehet, hogy sokat nem
tudtunk lendíteni az ügyön, de a bizottsági
üléssel is jeleztük, fontos számunkra az
Operaház, a nemzeti operajátszás, s ezért is

kértük a szakma képviselôit, hogy jöjjenek
el, mondják el a véleményüket. A jegyzô-
könyv fontos dokumentum, amelyre ké-
sôbb is lehet hivatkozni. Azóta miniszteri
biztost neveztek ki a dalszínház élére.
Horváth Ádám határozott lépéseket tett már
eddig is, hogy rendezze az Opera helyzetét,
s azáltal, hogy visszatért a korábbi fôzene-
igazgató, tudható, hogy mûvészeti kérdé-
sekben is milyen hangsúlyokra lehet
számítani. Szerintem a Kulturális és sajtóbi-
zottságnak foglalkoznia kell az ilyen
ügyekkel, ezért teremtünk fórumot a szak-
ma képviselôinek is. Bár a megoldás nem a
mi kezünkben van, felhívhatjuk a figyelmet
problémás ügyekre, s elindítói lehetünk a
változásnak…   R. Zs.
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Önkormányzati vagy állami fenntartás?
„Az állam a törvényen keresztül azt fejezte ki, hogy mindenkit megpróbál 

az általa vállalt lehetôségeken belül a legjobb pozícióba hozni, de mindenki

tegye meg a tôle telhetô legtöbbet.”

❙ Több együttesnél is felvetették, hogy
speciális helyzetüket, teljesítményüket
nem veszi figyelembe a törvény…

– Az elôadó-mûvészeti törvény lényegében
két nagy csoportba sorolja a zenekarokat. Ez
esetben nem az egyes és a kettes kategóriára
gondolok, hanem arra, hogy vannak olyan
zenekarok, amelyeket az állam közvetlenül
tart fenn. (Ilyen jelenleg a Nemzeti Filhar-
monikus Zenekar és közvetett módon a
Budapesti Fesztiválzenekar, – amellyel a mi-
nisztériumnak külön szerzôdése van, de
magánalapítvány mûködteti, s a fôváros is
jelentôs összeggel támogatja.) Van egy har-

madik zenekar, amelyrôl kevés szó esik, és
amely ugyancsak állami fenntartású, ez pe-
dig a BM vagy Duna Szimfonikus együttes. 

❙ Ezek az együttesek azonban nem jut-
nak hozzá olyan támogatásokhoz, ame-
lyekhez a másik csoportba tartozók igen,
ez ugyanis az önkormányzati rend-
szernek biztosított, költségvetési támo-
gatás. 

– Természetesen lehet azt a kérdést fesze-
getni, hogy miért nem kapnak az állami
fenntartású zenekarok önkormányzati tá-
mogatást. Viszont akkor fordítva is fel kell

tenni a kérdést, hogy miért nem kapnak az
önkormányzati zenekarok abból a pénzbôl,
amit az állami fenntartású zenekarok kap-
nak. Szerintem nem túlságosan bonyolult a
képlet: a választóvonalat a fenntartás jelenti. 

❙ Egyébként az önkormányzati zeneka-
rok tekintetében is kétféle megközelítés
létezik.

– Az egyik szerint az önkormányzat közvet-
lenül vállalkozik intézmény fenntartására –
így mûködnek a nagy, vidéki zenekarok. De
akad olyan megoldás is, amikor közszol-
gáltatási szerzôdést kötnek egy együttessel,
de ekkor nem vállalják egy teljes zenekar
fenntartását. Egy bizonyos szolgáltatást vá-
sárolnak meg, adott összegért. Például a
Dohnányi Zenekar esetében a budafoki ön-
kormányzat lehetôségeihez képest, nagyon
komoly összegekkel járul hozzá az együttes
fenntartásához. A fôvárosi zenekaroknak
részben mások a feladatai, mint a vidékiek-
nek. Ha egy zenekar folyamatosan mûkö-
dik, az nagyon komoly elhatározást jelent a
fenntartó részérôl, amely finanszírozza az
együttest. 

❙ Ez így történt két zenekarnál is Ma-
gyarországon…

– Igen, az egyik a jelenlegi MÁV Szimfo-
nikus Zenekar, amely ma is a Magyar
Államvasutak által létrehozott alapítványon

Idén már az elôadómûvészeti-törvény szempontjai

szerint került szétosztásra az állami támogatás, de

akad néhány zenekar, amely elégedetlen az így ka-

pott összeggel. Dr. Gyimesi László, az Elôadó-mûvé-

szeti Tanács elnöke, a Magyar Zenemûvészek és

Táncmûvészek Szakszervezetének fôtitkára, aki a

törvény elôkészítésében is részt vállalt, úgy véleke-

dik, igyekeztek igazságos elosztási rendszert létre-

hozni, amelynél az egyik fô szempont az, hogy az

adott együttes állami vagy önkormányzati fenntartású. Érthetô, hogy min-

denki több pénzt szeretne, de azt is figyelembe kell venni, hogyha valaki

nagyobb támogatást kap a csökkenô büdzsébôl, akkor azt a többi

együttestôl veszi el… Emellett nagyon lényegesnek tartja a beérkezett ada-

tok ellenôrzését is, hiszen ez a rendszer éppen azért született, hogy követ-

hetô és átlátható legyen, lehessen látni, ki mire költi az állam támogatását. 
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keresztül kapja a magyar állam támogatását.
Azt viszont már kevesen tudják, hogy a Ma-
gyar Államvasút 1990-ben úgy döntött, má-
sik zenekarát, a debreceni MÁV együttest
átadja Debrecen városának. Korábban
ugyanis, a Magyar Államvasutak teljesen
más kulturális közegben mûködött, s két
szimfonikus zenekart is teljes körûen el
tudott látni. Szó sem volt arról, hogy ehhez
neki bármilyen más forrásra szüksége
lenne… Késôbb azonban már a várossal fe-
lesben finanszírozták az együttest, majd
szép lassan átkerült a városi önkormányzat-
hoz a fenntartás. Amely egyébként ma – ha
összehasonlítjuk a hasonló nagyságú váro-
sokkal – nem tud olyan sok pénzt költeni a
zenekarára, mint a többiek. Még most, húsz
év elteltével sem tudja maradéktalanul pótol-
ni azt az összeget, amelyet egykor a MÁV tett
hozzá a költségvetéshez… De nem is csoda,
hiszen egy város sokrétû feladatot lát el…

❙ A másik ilyen együttes a Magyar Postáé
volt egykor…

– Ez szintén hatalmas, állami vállalat volt,
amely a legnyereségesebb vállalkozások
közé tartozott. Majd amikor a kilencvenes
években elindult a privatizációja és a felda-
rabolása, akkor a zenekar nagyon jó meg-
oldással egy prosperáló ágazathoz, a táv-
közléshez került. Lehetett tudni, hogy ez
nagy esély. De maga az anyavállalat, amely
a tulajdonosa volt ennek a zenekarnak,
egyik kézbôl a másikba került… Ma ott tar-
tunk, hogy a Deutsche Telekom magyaror-
szági leányvállalata. Elég messze került
tehát a Postától, de még a Matávtól is… A
Matáv megépítette a zeneházat, (ismereteim
szerint egyetlen forint költségvetési pénz
nélkül) amikor még ilyen befektetésekre
volt lehetôség, és szükségesnek is tartották
ennek az épületnek a létrehozását, fenntar-
tását. Elismerésre méltó, hogy egy jól pros-
peráló cég, amely a legnagyobb adófizetôk
közé tartozik, fenntart egy zenekart. Ezt az
állam, valamint az önkormányzat is elismeri
azzal, hogy közszolgáltatási szerzôdést köt
az együttessel. Fontosnak tartja a dolgot, de
nyilván csak annyi pénzt tud áldozni rá,
amennyi van… Az sem kizárt, hogy egy
ilyen zenekar több önkormányzattal is kös-
sön ilyen megállapodást. Nem nagy össze-
gek ezek, de talán számítanak.

❙ Mit tesz ebben a helyzetben az állam? 
– Megpróbál minden szempontot figyelem-
be venni, amit lehet, s a legmagasabb támo-
gatást adni, ami adható. Úgy gondolom, ha
egy együtteshez érkezik negyven-ötven mil-
lió forint, az elég jelentôs összeg… Az állam

nem vállalkozhat arra, hogy kiváltson össze-
geket, amelyet egy multinacionális cég bár-
mely megfontolásból nem biztosít. Ezt nem
is teheti meg, erre semmi alapja sincsen. 

❙ Akad azonban tavaly óta még egy for-
rás, amelybôl támogatni lehet az együt-
teseket…

– Errôl elég kevés szó esik, pedig nagyon
lényeges. Ez az adókedvezmény-rendszer,
ami a maga nemében példátlan támogatást
jelent. Egy zenekarnak a jegybevétele 80%-
ig adományként átadja a gazdasági társaság
azt a társasági adó-részt, amelyet egyébként
az állam részére lenne köteles befizetni,
azaz adóátengedést hajt végre az állam. Ez
a közvetett támogatás ugyanolyan, mint a
költségvetési támogatás, csak más csator-
nán érkezik. 
Senkinek semmilyen befolyása nincs rá,
csak a zenekarnak, hogy tud-e, akar-e be-
vételt termelni, hiszen ennek a 80%-át meg-
kaphatja támogatásként. De például egy
olyan együttesnek, amely egy olyan vállalat-
tal van szoros kapcsolatban, amely adófize-
tésre kötelezett, talán könnyebb adományt
kapnia, mint egy önkormányzatinak. És ez
is állami forrás, ne feledkezzünk el errôl!

❙ Nagy elôrelépésnek tartom, hogy végre
mérhetô adatok alapján, és nem lobbik
szerint megy az elosztás…

– Egy szimfonikus zenekar életében, ha a
klasszikus zenekari szerzôdési elveket néz-
zük, akkor arra törekednek – ha megfelelô
ehhez a gazdasági helyzet –, hogy kons-
tans, kiszámítható, hosszútávra tervezô hát-
tere legyen az együttesnek, akár önkor-
mányzatról, akár államról beszélünk. A
gazdaság területérôl nehéz ilyet találni.
Fontos a zenekarnál az állandó jelleg, a lét-
szám, az épület, ahol próbálni, netán még
koncertezni is lehet. Erre törekszik nagyjá-
ból mindenki a világon. Ezt a fajta állandó-
ságot viszonylag kevesen tudják biztosítani,
fôleg Magyarországon. Itt több tucatnyi ze-
nekar azért nem tud erôre kapni, mert nincs
ilyen háttere, s nem is tudja megteremteni
magának. Szinte mindenütt van városi ze-
nekar, amely néhány hangversenyt ad
évente. Nagyon nehéz azonban kitörniük
ebbôl a státuszból, s az alkalmiból állandó-
vá válni. Pedig ezekbôl a helyi kezdemé-
nyezésekbôl épül fel egy ország kultúrája...
Nagyon kevesen jutnak el az Operaházba, a
Mûvészetek Palotájába… A városi kultúr-
házban több esély van arra, hogy meghall-
gassanak egy komolyzenei koncertet. Ezt
nem szabad figyelmen kívül hagyni, hiszen
ezek a zenekarok is szeretnének lehetôsé-

get kapni. Jobb minôséget kell adni persze,
ez mindig mindenben fontos. Az sokkal
több pénzbe is kerül, és ezt valakinek meg
kell fizetnie, de nem mutogathatunk állan-
dóan az államra. Nem mondhatjuk azt,
hogy a közepes színvonalú zenekar helyett
jobb koncertet adok, csak kapjak hozzá for-
rást. Az ország minden területén az állam
pénzébôl hozzá kellene, hogy jussanak az
emberek nagyon jó elôadásokhoz és jó minô-
ségû, helyi kultúrához is. Ha a kettôt szem-
beállítom egymással, – márpedig ebben a
pillanatban ez történik, mert nincs elegen-
dô forrás – akkor azonban dönteni kell. Az
állam a törvényen keresztül azt fejezte ki,
hogy mindenkit megpróbál az általa vállalt
lehetôségeken belül a legjobb pozícióba
hozni, de mindenki tegye meg a tôle telhetô
legtöbbet. A fenntartó is biztosítsa az együt-
tes fenntartásának állandó feltételeit, kon-
certszámot, állandó foglalkoztatási számot.
De egy önkormányzatnál arról se feledkez-
zenek el, hogy a zenekar fenntartása nem
kötelezô feladat. Ha ehhez pénzt akar ren-
delni, azt máshonnan kell elvennie… 

❙ Nyilvánosságra kerültek az együttesek
adatai, s néhány számot maga a szak-
ma is kétkedve fogad, de közben az
Elôadó-mûvészeti irodának nincs törvé-
nyi jogköre, sem kapacitása arra, hogy
mindennek alaposan utánanézzen…

– Már volt levélváltás is ennek kapcsán.
Nyilván az Elôadó-mûvészeti Tanács elé
kell terjeszteni a dolgot, a Tanácsnak pedig
– mint a miniszter tanácsadó szervezetének –
javaslatot szükséges tennie a tárca vezetôje
felé, hogy teremtsék meg az ellenôrzés fel-
tételeit a közpénzek felhasználását illetôen.
Magának a törvénynek egyik nagyon fontos
célja az volt, hogy bármikor ellenôrizhetô
és átlátható legyen, mi történik a költségve-
tési támogatásokkal. Ezeknek a számoknak,
adatoknak a nyilvánossága is nagyon fon-
tos. A most beadott adatok alapján a szak-
ma is úgy vélekedik, lehetséges, hogy félre-
értések vannak a háttérben, és ezt jobb
minél hamarabb tisztázni. A zenekarok –
feltételezhetôen – azért ezeket az adatokat
adták meg, mert ôk ezeket jónak tartják. Ha
az esetleges félreértésekrôl, tévedésekrôl
idôben felvilágosítást kapnak, akkor mind-
ezt még tudják korrigálni, ha azonban nem,
akkor jogtalan igénybevételt követnek el,
és ez pedig komoly következményekkel
járhat. Az ellenôrzés tehát legalább annyira
szolgálhatja az érintetteket, mint a zenész
közösség egészét, illetve a közpénzek
helyes felhasználását. Érdemes megvizsgál-
ni tehát mindezt. R. Zs.  
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❙ Milyen volt a zenekar elsô megszóla-
lása?

– Megható és lenyûgözô érzés! Az elsô ze-
nekari próba bebizonyította, hogy az
akusztikai tervezés és az anyaghasználat a
kivitelezés során meghozta a gyümölcsét.
Melegen, könnyen és szépen szól nem csu-
pán a tutti zenekar, hanem az egyes hang-
szercsoportok egyenként is. A próba szüne-
tében az akusztikus, a karmester és a
muzsikusok kérésére a szünetben módosí-
tottuk a hangvetô állását, így a színpadi
hangzás is tökéletes lett, a zenészek is
tökéletesen hallják egymást.

❙ Mitôl sajátos a hangzás?
– Az ilyen nagyságú termekben a nagy, erô-
teljes zenekari hangképek kiváló hallható-
ságát általában el lehet érni. A jó akusztikájú
hangversenytermek többsége tudja ezt. A
pécsi, már most érzôdik, hogy több ennél:
egy szólóhangszer halk dallamrésze a terem
minden pontján élô, érzékeny hangként
hallható, magunk is részese lehetünk a
hangnak, bárhol is ülünk a teremben. Azt
gondolom, hogy ez jelzi a minôségét. 

❙ Mennyiben szól másképp itt az együt-
tes, mint például a budapesti Mûvésze-
tek Palotájában?

– Még csak nagyon keveset játszottunk az új
teremben, de azt percek alatt felmérhettük,
hogy összehasonlíthatatlan a hangzása a
többi pécsi teremmel. A Mûvészetek Palotá-
jával biztosan összevetik majd, hiszen ez a
ház az ország második zöldmezôs beruhá-
zásaként hangversenyteremnek épült épü-
lete. Az összehasonlítást viszont meghagy-
nám a közönségnek, akusztikusoknak,
kritikusoknak.

❙ Volt már próbaközönség? 
– Még nem. December elsô hetében
lesznek a közönség elôtt zajló zártkörû,
úgynevezett technikai fôpróbák, amelyek
egyrészt az akusztikusok miatt fontosak, hi-
szen a hangvetôk állítását és a hangzást
próbálgatni kell. Másrészt a ház üzemelte-
tése, mûszaki bejáratása szempontjából is
szükség van ezekre, hiszen fontos, hogy a

nyitóhangversenyekre minden rendben
mûködjön.

❙ A muzsikusok milyen élményekrôl szá-
moltak be?

– Röviden összefoglalva a mûvészeink leg-
többje úgy érzi magát a teremben „mintha
turnén lennénk vagy a MÜPA-ban”. Azt
hiszem, ezzel mindent elmondtam.

❙ A kiszolgálóhelyiségekkel mennyire elé-
gedett?

– Minden helyiség tudatos tervezés eredmé-
nye, de nem csupán a tervezôasztal mellett
kigondolt tervek megvalósítása, hanem a
zenekar és a magyar, valamint nemzetközi
gyakorlatban megtapasztalt igények is meg-
fontolásra, illetve beépítésre kerültek. A
hangversenyzenekarnak és a Pécsi Szimfo-
niettának külön próbatermek állnak rendel-
kezésére, amelyeket kiegészít számos szó-
lampróba terem. A muzsikusoknak saját
öltözôje, pihenôje, sôt még mûvészbüféje is
van. Mindezt talán evidensnek is gondolhat-
juk, de Pécsett eddig ez nem így volt, ezért a
Pannon Filharmonikusok mûvészei komoly
minôségbeli különbséget érzékelnek a
munkakörülményeiket illetôen. A közön-
ségtérben a kiszolgáló helyiségek is a terem
méretének, befogadóképességének, tájolá-
sának – a foyer üvegablakai a Mecsekre néz-
nek – megfelelôen kényelmesek, igényesek.

❙ Milyennek tartja a stúdiórendszerét, s
ezt mennyire lehet kihasználni?

Kodály szellemében
Decemberben nyitja meg kapuit
a pécsi hangversenyterem

Kiváló akusztika, tökéletes színpadi

hangzás jellemzi a Kodály Központ

új hangversenytermét, amelyben a

nyitókoncertet december 16-án, a

névadó zeneszerzô születésnapján

rendezik meg. Horváth Zsolt, 

a Pannon Filharmonikusok igazga-

tója – aki már a terem építésének

elôkészítésében is részt vett – szá-

mol be a helyiség sajátosságairól, a

zenészek tapasztalatairól, valamint

a kiszolgáló részekrôl, ahol a zene-

kar végre megfelelô otthonra

talált, s amellyel kétszáz esztendôs

álom valósult meg Pécsett.  
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– Szándékos igény volt a terem stúdiótech-
nikájának magas szintû kialakítására, ezt a
ház egyik adottságaként kívánjuk kihasznál-
ni. A nagyterem és a zenekari próbaterem
külön rendszeren fut, így párhuzamosan is
készíthetôek felvételek. A nagyteremben
Pécsett nem lesznek minden nap progra-
mok, így hosszabb munkákra, stúdió-
felvételekre is ki lehet használni. Bízunk
benne, hogy e célból más hazai együttesek
is eljönnek majd Pécsre, stúdiómunkára.

❙ Európa egyik legjobb akusztikájú ter-
mének nevezte a Kodály Központban lé-
vô helyszínt. Van ebben némi elfogultság
is? 

– Talán egy kicsi biztos, ez azonban a té-
nyeken nem változtat. Európának kiváló
akusztikájú termei vannak, ahova az együt-
tesek, szólisták szívesen visszajárnak dol-
gozni. Meggyôzôdésem, hogy ez a terem is
hamarosan ezek sorába tartozik. 

❙ Miben más, mint a Mûvészetek Palotája?
– Építészetileg sok a hasonlóság a két épü-
let között,  a tervezés és a kivitelezés során
nem titkolva, a referenciát a Mûvészetek Pa-
lotája jelentette. A színpadtechnika, hang-
vetô rendszer, kiszolgálóhelyiségek, a szín-
padi kapcsolatok nagyon hasonlóak. A
közönségforgalmi terek természetesen ki-
sebbek, hiszen maga az épület nem tölt be
három funkciót, mint ahogy a MÜPA-ban. A
nagyterem egészen más hangulatú, ami a
tér másfajta felépítésébôl, a falburkolat elté-
rô színébôl, valamint a belsô fények más
jellegébôl adódik. Nekem talán kicsit „me-
legebb” érzetû, mint a Bartók Béla Nemzeti
Hangversenyterem. 

❙ Jelezte azt is, hogy az apróbb finomítá-
sok jövô nyárig eltartanak. Ez mit jelent? 

– A színpad háromféle állítása lehetséges,
illetve van zenekari árok is. Egy évad szük-
séges ahhoz, hogy minden színpadállás, és
minden zenekari formáció fellépjen a nagy-
kórusos, oratorikus mûvektôl a kamarapro-
dukciókig, szólóestekig bezárólag. Ezek az
estek más-más akusztikai beállásokat igé-
nyelnek, a produkciók különbözô technikai
igényekkel valósíthatók meg. Egy évad le-
forgása alatt biztosan színre kerül annyi
produkció, hogy minden apró finomítást
meg tudjunk oldani.

❙ Bartók után adott volt, hogy a követ-
kezô koncertterem Kodály nevét viselje?
Hogyan, ki döntött errôl? 

– A tulajdonos szándéka szerint a Kodály
Központ névrôl a döntést Pécs város köz-

gyûlése hozta meg. A névadásban szerepet
játszott, hogy olyan nemzetközi hírû, ma-
gyar zeneszerzôrôl legyen a terem elnevez-
ve, akinek életében szerepet játszott Pécs
városa. Kodály Zoltán híres zenepedagógiai
módszerét Pécsett hirdette meg.

❙ Mi alapján állították össze a december
9-i koncert programját, s a Kodály szü-
letésnapjára, 16-ra idôzített nyitókon-
cert milyen mûsorral, mûvészekkel várja
az érdeklôdôket?  

– A december 9-i hangverseny a
Pécs2010EKF Program keretében megvaló-
sult „Világsztárok Pécsett”-sorozat záró-
hangversenye, amelynek vendégkarmestere
Maxim Vengerov. Ennek a koncertnek a
programját még 2007-ben, a karmester szer-
zôdtetésekor alakítottuk ki. Ez a hangver-
seny elsô nyilvános rendezvényként, a pró-
baüzem alatt valósul meg. A hivatalos
megnyitóra december 16-án, Kodály Zoltán
születésnapján kerül sor. A mûsor természe-
tesen reflektál Kodály Zoltán szellemiségére
és életmûvére, a közremûködôk között pé-
csi születésû mûvészeket is köszönthetünk
majd. A hangverseny rendezôje Pécs város,
nem a zenekar, és mivel a pontos mûsort
sajtótájékoztató keretében jelenti be a város
vezetése, errôl többet most nem mondha-
tok. Az eseményre az országos közéleti és
politikai protokoll kap meghívást. A Pannon
Filharmonikusok további nyitókoncerteket
tart, hogy mind a szakma, mind a közönség
még decemberben élvezhesse és megismer-
je a terem adottságait.

– Vannak már jelentkezô zenekarok,
amelyek szeretnék kipróbálni a termet?

– A szakmán belül évek óta jelentôs az ér-
deklôdés, és a pozitív várakozás. Nem csu-
pán Pécs, hanem Magyarország zenei élete
gazdagodik a teremmel. A konkrét megke-
resések nem hozzánk futnak be, hanem az
üzemeltetô Zsolnay Örökségkezelô Kft.-hez.

❙ Ön is részt vett a koncertterem építésé-
nek az elôkészítésében. Ilyennek képzelte
el az épületet?

– 2005. január óta dolgozom folyamatosan,
napi rendszerességgel a terem elôkészíté-
sén, tervezésén, kivitelezésén a város pol-
gármestereinek megbízásából. Számomra
az építészeti tervek világa egy külön világ
volt, de kis túlzással mára szinte olyan jól
kiismerem magam, mintha kottát olvasnék.
Személy szerint csodálattal tölt el, ahogy
megvalósul egy álom, amit nemcsak én, ha-
nem elôdeim, muzsikus társaim 200 éve el-
képzeltek. Szinte „kinô a földbôl”. Elégedett
vagyok, mert a rendelkezésre álló pénzügyi
kereteken belül minimális változtatásokkal,
kevés kompromisszummal, vállalhatatlan
megállapodások nélkül sikerült végigvinni
a beruházást. Az építés maga is alkotómû-
vészi folyamat, egy épület sokat alakul az
építése során, ezért fontos volt a szakma fo-
lyamatos jelenléte, az, hogy a zene, mint
prioritás mindvégig az elsô helyen marad-
jon. Példaértékû, és tiszteletreméltó a mér-
nökök részérôl, hogy a tervezôcsapat
egyenrangú tagjaként vették figyelembe a
véleményemet, és a végeredmény ôszintén
szerethetô. Fantasztikus periódusa volt ez
az életemnek, amely során sikerült méltó
otthont teremteni Pécsett a komolyzene
számára,ugyanakkor nagyon várom már,
hogy újra minden energiámat maradéktala-
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nul a Pannon Filharmonikusok primér fela-
datai kössék le.

❙ Mi lesz a mûködtetéssel?
– A Pannon Filharmonikusok a ház rezi-
dens zenekara. E szerint a székházunk,
próbatermeink a házban vannak, amely
szerepkör egyúttal évi 50 produkcióra
vonatkozó rendezési kötelezettséget jelent
számunkra. A Kodály Központ szakmai
programjának alapját a Pannon Filhar-
monikusok programjai adják. Mindezeken
felül az üzemeltetésért felelôs ZSÖK Kft.
fogadja be a külsô programokat, végzi a
konferenciaszervezést, a termek bérbead-
ását, és a teljes üzemeltetést együtt a Zsol-

nay Negyeddel. Pécs méretû városban
fontos az egységes mûsorstruktúra, amely
összehangolása is Bozóky Anita, a ZSÖK
Kft. mûvészeti vezetôjének feladata. A
Kodály Központ mûvészeti programjait
illetôen ránk épül, melynek kiegészítô
tematizálásában is részt veszünk.

❙ Sok vagy kevés a 999 hely a nézô-
téren?

– A Pannon Filharmonikusok közönségigé-
nyének épp ideális, a konferenciaszervezôk
is hasonló igényekkel jelentkeznek az üze-
meltetônél, úgyhogy a mostani állapotok
mentén azt mondhatom, hogy se nem sok,
se nem kevés, pont elegendô.

❙ Milyen lekötött programok vannak a
Kodály Központban? 

– A zenekar évi három oratorikus prog-
ramján kívül, ami a Pécsi Bazilikában van,
minden programja januártól beköltözik a
házba. Körülbelül kéthetente hétköznapo-
kon adunk egész estés koncerteket, új bér-
letsorozatot indítunk szombati napokon,
jelentkezünk ünnepnapokon, folytatjuk
crossover, ifjúsági és gyereksorozatainkat,
bált alapítunk, hiszen a nagyterem bálterem-
mé alakítható, de használni fogjuk a ház
tetejét is szabadtéri koncert helyszíneként. A
honlapunkon minden program megtalál-
ható, azt gondolom, minden korosztály
megtalálja a számára tetszôt. R. Zs. 
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„Ott kell folytatni, ahol abbahagytuk”
Gyôriványi Ráth György tervekrôl, tanulságokról, tapasztalatokról

❙ Néhány esztendôvel ezelôtt, amikor
még folyt a munkaügyi pere, azt nyi-
latkozta: „visszajövünk, és ugyanott
folytatjuk, ahol abbahagytuk”. Azóta
azonban eltelt sok év, s úgy vélem, ma
már ugyanott nem lehet folytatni…
Vagy mégis?

– Az utóbbi nyolc esztendô alatt mások is
rájöttek arra, hogy ott kell folytatni, ahol mi
abbahagytuk. Hegyi Árpád Jutocsa igazgatá-
sa alatt is történtek erre kísérletek, de a leg-
utolsó vezetés alatt is, próbálták ott folytatni,
ahol mi abbahagytuk. Ma azok az énekesek
szerepelnek a Magyar Állami Operaházban,
Perencz Bélától, Rálik Szilviától Létay Kiss

Gabrielláig, akiket még én szerzôdtettem. A
blokkrendszert teljesen bevezették, úgy,
ahogy annak idején mi elképzeltük, elkezd-
tük. A dupla szereposztás is kísértetiesen ha-
sonlít a cover-rendszerünkre. Érdekes mó-
don Fischer Ádám is azokat a mûvészeket
választotta a zenekarába, akik annak idején
velem muzsikáltak, és akik az Operaház elit
együttesét képezték. Részben tehát ugyan-
úgy folytatjuk, részben pedig másképp.
Nyolc év elteltével ugyanis teljesen más dal-
színház született, mint amilyet mi korábban
átvettünk. A helyzet nem sokkal jobb, de
sokkal kevesebb akut problémával ren-
delkezik az intézmény.  

❙ Mondjon példákat! 
– Szervezettségében sokkal rosszabb most a
színház, mint amilyen 2001-ben volt. Azon-
ban mindennek a megváltoztatása sokkal
kevesebb konfliktussal jár, mint annak ide-
jén az, hogy egy egész énekes generációt
elmozdítsunk, s lehetôséghez juttassuk a
tehetséges fiatalokat. Azok az emberek,
akik gyenge minôsítést kaptak a zenekari
meghallgatáson, nagyrészt ki is koptak
azóta a zenekarból….

❙ Nagyon fontosnak tartotta, hogy telje-
sítmény szerint bérezze az együttes tag-
jait, ezért is folytak meghallgatások.
Most ismét tervez ilyen rendszert? 

– Igen, bár a legnagyobb felháborodást ép-
pen ez a struktúra keltette annak idején. Be
kell  valljam, akadt is némi alapja. A kon-
cepcióm ugyanis az volt, mentsük meg az
Erkel Színházat, ne kelljen csökkenteni az
együttest, ezért is találtam ki, hogy a Köztár-
saság téri teátrumban, népszínház jelleggel
fogunk dolgozni, költséghatékonyabban,
olcsóbb zenekarral és a kórussal. De nem
lehetett két teljesen szeparált együttest lét-
rehozni, s így elôfordult, hogy az egy pult-
ban ülô zenészek fizetése között akár 100
ezer forint különbség is volt. Ez valóban
nonszensz, és belsô feszültségeket keltett.
De úgy gondolom, mindig jobb, mint ami
aztán bekövetkezett, hogy kikerült a rend-
szerbôl 45 muzsikus.  És ha nem kell az Er-
kelben az együttes, akkor még csökkenhet

Harmadszor tért vissza fôzeneigazgató-

ként az Operaházba Gyôriványi Ráth

György. A karmester most is hasonlóan

vélekedik a ház mûködtetésérôl, a

mûvészi munkáról, mint amikor elôször

nyerte el ezt a pozíciót. Számos dolgon

akar változtatni, bár szerinte a reform-

törekvéseibôl az elmúlt években na-

gyon sok megvalósult már. Már várja,

mikor indul ellene megint aláírásgyûjtés. Ennek ellenére úgy véli, tanult az

eltelt évek hibáiból, s most másfajta kommunikációt folytat, például saját

blogot is indított, hogy a dalszínház tagjai megértsék a döntések mögött

rejlô indokokat. 
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a létszám…. De a minôsítési pénzt vissza
kellene mindenképp állítanunk. Van is
erre lehetôség, hiszen létezik most is egy
minôsítési bérkiegészítés. Ha az intéz-
ményen belül át tudunk úgy pénzt csopor-
tosítani, hogy a zenekar, kórus nagyobb
összeget kapjon, ismét annak a híve len-
nék, hogy ez ne legyen a fizetésbe be-
építve, hanem a mennyiségi és minôségi
munkáért járjon.

❙ Erre több együttesnél akadnak már jó
példák… Az egyik interjújában azt nyi-
latkozta a kinevezését követôen, hogy a
fô feladatának tekinti kitalálni, milyen
legyen a szezon, milyenek legyenek a
szereposztások. Nyolc éve azonban azt
mondta, a fôzeneigazgató dolga az,
hogy fegyelmezetten mûködjön a ház és
jó elôadások szülessenek…  

– Igen, s ehhez ki kell találni az egész éves
próbarendet, nem engedhetjük el össze-
vissza az énekeseket, a zenekar tagjait. Ha
rend van, akkor eleve hatékonyabb a
munka,  s máris jobbak az elôadások. Maga
a szervezettség, az elvárás, hogy odafi-
gyelünk a mûvészek munkájára, s ezt haté-
konyan szervezzük, már minôségi ugrás-
hoz vezet. Úgy vélem, ez néhány hónapon
belül megfigyelhetô lesz az elôadásokban
is.
Amikor elôször kineveztek, s a mûvészek
megtudták a meghallgatás tényét, a kö-
zönség részérôl rögtön visszajelzés érke-
zett, hogy jobbak az elôadások. Mindenki
elkezdett gyakorolni, mindenkinek fontos
volt a saját munkája, s ahogy ezt megtette,
máris más igényekkel lépett fel a közös
munka felé is. Egy karmester vezényelt egy
darabot, jöttek a fiatal énekesek, és az idô-
sebbek is fontosnak tartották, hogy a ver-
senyképességüket bizonygassák. Nem sok
minden történt, mégis látványos eredményt
lehetett elérni. Én ugyanezt szeretném
elérni most is. 

❙ Meglepô választás volt a zenekar élére
Simon Béla… 

– Simon Bélát zeneakadémista korából jól
ismerem, tudom, nagyon tehetségs zon-
gorista volt. Sokat beszélgettünk utána is,
amikor ô már Angliában élt, menedzserke-
dett, szerzôdésekkel foglalkozott. Nagyon
jó képességû embernek ismerem, aki ért a
zenéhez, és már két esztendeje dolgozik az
Operaházban. Neki korábban is zenekarral
kellett foglalkoznia, ismeri a problémákat,
az együttes tagjait. Nem szerettem volna a
zenekarból igazgatót választani, már csak a
személyes kapcsolatok miatt sem. Olyan

emberre volt szükségem, akiben megbí-
zom, s elég erôs ahhoz, hogy a szükséges
változtatásokat végigvigye. 

❙ Hogyan fogadták az új zenekari igaz-
gatót?

– Ambivalensen, mint az Operaházban min-
denkit. Vannak, akik alkalmatlannak és per-
sze vannak, akik alkalmasnak tartják erre a
posztra, de pro és kontra érveket ebben a
házban bárki ellen és bárki mellett lehet
hallani. 

❙ Fôzeneigazgatóként ön is kész évadot
vesz át. Min akar változtatni?

Jobb a helyzet, mint amikor elôször kine-
veztek, hiszen most a szereposztások telje-
sen vállalhatóak. Ha jól meg van szervezve
a munka, akkor az elôadások lehetnek job-
bak. Véget kell vetni az itt folyó, hihetetlen
pazarlásnak. Ebbôl a megtakarításból kell a
mûvészeket jobban dotálnunk. 

❙ Ebbôl a szempontból például sokkal
rosszabb a helyzete, hiszen 2001-ben
azt tudta mondani, ezek az elvárások,
de ezekhez sokkal magasabb fizetés jár,
mint korábban. Most a jobb munkáért
nem ígérhet több pénzt…

– Más a környezet is. 2001-2002-ben
sokkal fenyegetôbb volt az, hogy akadtak
alternatívák, volt konkurencia, lehetett
nyugatra menni. Mára a külföld gyakorlati-
lag bezárult, mindenki a saját gondjaival
küzd. Sajnos egyre kevesebb a zenekar
mindenütt a világban. Válságban vannak
az együttesek, így nem fogják elcsábítani a
zenészeinket. Ma mindenki megbecsüli a
meglévô állását. Míg korábban mindenki
azon háborgott, milyen kevés a fizetése,
ma inkább örül, hogy van állása. Ezt érzem
is a házban. Nincsenek haknik, turnék.
Kevés a próbajáték. Úgy vélem, a muzsiku-
sok örülnének annak, ha a munkájuknak
eredménye lenne, s fel tudnák mutatni azt,
hogy az Operaház zenekarára szükség
van. 

❙ Az Erkel Színház sorsáról hogyan
vélekedik?

– Konkrét ígéretek vannak arra, hogy ki-
nyitják a teátrumot jövô év szeptemberben.
Ezt az idôpontot kicsit idealistának érzem,
ismerve a megszokott mechanizmusokat..
De az már jó, hogy megvan az akarat, mert
akkor a színház felújítására is lesz pénz. Jó
megoldás, hogy a Magyar Állami Operaház
figyelme alá tartozzon, de az együtte-
seinknek nem kell abban a teátrumban ját-
szania. Ez azért lényeges, mert örök vita

származik abból, hogy mennyi az a költség,
amennyit a dalszínháznak az Erkelre kell
költenie. Jó az, ha a két intézmény külön
mûködik. Egy ilyen második operának az
üzemeltetése jóval olcsóbban megoldható
anszvit-rendszerben.  

❙ Saját igazgatósága lesz annak a
teátrumnak?

– Ez még nem tisztázott. Szeretném, ha ki-
mondanák, hogy a Magyar Állami Opera-
ház csak az Ybl-palotában játszik. Ha innen
kimozdulunk, akkor máris túlórák kelet-
keznek, plusz zenészekre, más díszletre
van szükség. Számos olyan további költség,
amelynek nincs értelme. Miért az Operaház
játszik Varázsfuvolát a Vígszínházban, míg
ott egy másik együttes is muzsikálhatna…
Nem nyerünk ezzel az elôadással semmit.
Nyíltan fel kell vállalni, ez egy intézmény,
ehhez ennyi pénz szükséges. 

❙ Mi lesz akkor, ha szükség lesz az Ybl-
palota rekonstrukciójára?

– Mindenki ettôl fél, de a színpadrészt
egyetlen hónap alatt ki lehet cserélni. Le-
gyártják méretre. Ez az intézmény nagyon
jó állapotban van, az öltözôk jelentenek
gondot és az üzemház, de ezt hamar fel le-
het újítani. Ebben az intézményben a nyári
rekonstrukciókkal sok éven keresztül lehet
még játszani. 

❙ Az elôdje nem pártolta a közalkalma-
zotti rendszert, ön is lemondott a stá-
tuszáról. Sokan most attól tartanak,
azért állítottak kormánybiztost a ház
élére, hogy gazdasági társulattá alakít-
sa. Ön hogyan vélekedik minderrôl?

– Annak idején Locsmándi Miklós fôigaz-
gatóval különbözô ütemterveket készítet-
tünk arról, hogy hogyan lehetne az intéz-
ményt finanszírozni. Négyféle variáció
született, amelynek az volt a végeredmé-
nye, hogy akkor drágább jelentôsen a ház
üzemeltetése, ha nem közalkalmazotti szfé-
rában mûködik. Lehet persze erre is jó
megoldást találni, de megfelelô adózási hát-
tér is szükséges hozzá. Arra senki sem gon-
dolhat, hogy évrôl-évre újra kelljen a zene-
kart szervezni. Állandó társulatra van
szükség. Nem látom ennek olyan nagy elô-
nyét, de hátrányát sem. Azt a zenei és
énekesi körökben divatos gondolkodást
kellene megszüntetni, amely szerint a Ma-
gyar Állami Operaház fô feladata bizonyos
mûvészek egzisztenciális gondját egy életre
megoldani. A dalszínház a legkiválóbbakat
alkalmazza akkor, amikor a munkájukra
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szükség van, a többi idejükben lépjenek fel
máshol, tanítsanak… 

❙ Valóban visszasírták önt most olyanok
is, akik annak idején aláírást gyûjtöttek
Ön ellen?

– A tények bennünket igazoltak. Aki veze-
tô, ne akarjon népszerû lenni, ezt most is
így gondolom. Tudja, hogy mit akar, s az
embereknek ehhez kell igazodniuk. Ha
eredményeket tud elérni, akkor nyilván
mindenki meg lesz elégedve vele. Nem a
népszerûség a célom, hanem az, hogy ez az
intézmény jól mûködjön. Minden, ami létre-
jött az utóbbi nyolc évben, az mind annak
alapján született, amit annak idején én
szerettem volna. Hozzászoktam ahhoz,
hogy botrányokat váltok ki az ötleteimmel.
De ezek  igazolják magukat. Ahol pedig
tévedtem, ott nekem magamnak is le kell
vonnom a tanulságot. Meg kell újból
próbálni.

❙ Mennyiben zavarja, hogy a bíróság
ítélete szerint alkalmatlan a vezetésre? 

– Az alkalmatlanság jogi formula. Vezetôi
megbízatást alkalmatlanság címén lehet
visszavonni. Alkalmatlannak minôsíthetnek
valakit, egy adott periódust vizsgálva. Mivel
a szakszervezet és a közalkalmazotti tanács

levélben fordult a miniszterhez, hogy ment-
sen fel engem, ezért a bíróság úgy ítélte
meg, az alkalmatlanságom bizonyított, mert
nem sikerült a koncepciómat elfogadtatni a
társulattal… Pedig karmesterként minden
elôadáson és koncerten sikerült a saját kon-
cepcióm mellé állítani ôket…  

❙ De talán most sikerül a félreértéseket
megelôzni, mert úgy látom, másképp
kommunikál. Blogot indított egy inter-
netes újságban… 

– Úgy gondolom, hogy az egyik fô prob-
lémája a 2001-2002-es tevékenységemnek
az volt, hogy nagyon gyorsan haladtam egy
olyan világban, amelynek dolgozói iszo-
nyatosan lassúak. Az én pörgôs tempómat
nehezen élték meg, nem is értették a válto-
zásokat. Sokaknak nyolc esztendô kellett,
hogy felfogják, Gyôriványi mit is akar.
Emellett a kommunikáció hiánya okozott
gondot, nem szakítottam ugyanis arra idôt,
hogy minden lépésemnek a magyarázatát
kellôképpen eljuttassam a dolgozókhoz és
a publikumhoz. A bloggal most elsô kézbôl
informálhatom az érdeklôdôket a külsô és
belsô történésekrôl. Két nagy elônyöm van
az elsô vezetôi korszakomhoz képest.
Akkor bizalmatlan voltam mindenkivel.
Azóta megismertem a házat, tudom, ki az,

aki valóban az operáért dolgozik, s tudom,
ki sütögeti a saját pecsenyéjét. Most sokkal
jobb a helyzet, s nagyon örülök, hogy
olyan munkatársam van, mint Horváth
Ádám.

❙ Milyen szerepet szánnak Fischer
Ádámnak?

– Rendszeresen egyeztetünk vele, mind-
annyian azt szeretnénk, ha elvezényelné az
elôadásait.

❙ 2012-ig szól a kinevezése. Utána
pályázni fog a posztra?

– Ez a két év addig kiderítheti, hogy mit
gondolok az operajátszásról, és számomra
is világossá válik, hogy mindaz, amit próbá-
lok végrehajtani, mennyiben mûködôké-
pes. Fontosnak tartom a minisztérium fel-
hatalmazását az átmenet megoldására.
Remélhetôleg a jövôben nem úgy fog meg-
történni egy fôzeneigazgató kinevezése,
hogy az elôdje évadját kell levezényelnie.
Tehát együtt fogok dolgozni az utódommal,
akkor is, ha nem pályázom. Ebben a két
évben kiderül, érdemes-e folytatnom…
Meglátjuk. Az azonban biztos, hogy most
legalább ez a nagy tengerjáró hajó a
megfelelô irányba fordult…

R. Zs.  
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Közönségépítés, neves vendégek,
anyagi biztonság 
Simon Béla londoni tapasztalatait is hasznosítani akarja 

❙ Kissé meglepett a hír, hogy Önt nevez-
ték ki az Operaház zenekarának az
igazgatójává… 

– A jelenlegi helyzetben testhez álló feladat-
nak éreztem, hiszen már két esztendeje dol-
gozom a Magyar Állami Operaházban. Mint
a fôzeneigazgató megbízottja, eddig is ren-
geteget foglalkoztam a zenekarral. Jól is-
merem az együttes gondjait, sokan jöttek
hozzám a problémáikkal, és sokszor
hallgattam meg a zenekart az elmúlt idô-
szakban.

❙ Az eddigi igazgató, Mali István lemon-
dását követôen bízták meg ezzel a fela-
dattal, de már egy elôkészített és éppen
zajló szezon közben kellett átvennie a

Eredményesebben szeretné képviselni az

Operaház zenekarának érdekeit Simon Béla, az

együttes október végén kinevezett igazgatója.

A zongoramûvész, aki az utóbbi években 

Fischer Ádám fôzeneigazgató megbízottjaként

tevékenykedett a dalszínházban, különleges

kihívásnak tartja feladatát, már csak azért is,

hiszen így a Budapesti Filharmóniai Társaság

Zenekar választmányának is tagja lett. Bízik

abban, hogy az Angliában, menedzserként

szerzett tapasztalatai szintén segítenek majd, hogy a zenekar helyzete

megszilárduljon, megnyugtató megoldást találjanak a gazdasági gondokra, és

még sikeresebben mûködjön az együttes.
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feladatokat. Mi az, amit le kell csak
„vezényelnie”, és milyen változásokat
tervez a zenekar életében? 

– Korábbi megbízatásomnál fogva is részt
vettem a szezon elôkészítésében, így tisztá-
ban vagyok a megoldandó feladatokkal.
Mivel akadnak az évadban változások, a ze-
nekarnak erre is reagálnia kell. A premierek
száma szintén változott, ennek tükrében
kell kiírni a próbákat, átalakítani az évadter-
vet. Úgy vélem azonban, mindez megold-
ható.

❙ Miért lesz egy sikeres zongoramûvész
zenekari menedzser? Hiszen 7 évesen
már felvették a Zeneakadémiára, a kü-
lönleges tehetségek osztályába, verseny-
gyôzelmeket szerzett, korán elkezdett
tanítani. Mégis, néhány év után úgy
döntött, másfajta karrier építésébe kezd.
Visszatekintve az elmúlt esztendôkre,
pályája eddigi alakulására, mindig
elégedett volt a döntésével, nem vágyott
vissza, muzsikusnak? 

– Be kell valljam, az aktív zongorázás nem
hiányzik, az azonban mindig fontos volt
számomra, hogy a zenével napi kapcsolat-
ban legyek. Bármit csináltam is, a muzsika
része maradt a mindennapjaimnak, hiszen
kottákat olvastam, zenét hallgattam. A mu-
zsika mellett azonban a gazdasági ügyek,
a menedzseri munka is mindig érdekelt.
Persze, mindez nem az egyik pillanatról a
másikra következett be. Tanársegéd
voltam a Zeneakadémián, amikor úgy
gondoltam, inkább Angliában folytatom.
Elôször muzsikusként kezdtem karriert
építeni Londonban, de közben is fog-
lalkoztatott, mi rejlik annak a hátterében,
hogy éppen ki léphet fel a Wigmore Hall-
ban, hogyan mûködik maga a zenei
biznisz. London ennek megismeréséhez
kiváló helyszín, hiszen megtalálni ott a
nagy zenei cégeket, ügynökségeket.
Remek lehetôséget jelentett, hogy a szak-
ma ezen részébe is betekintést kapjak,
hiszen olyan projektekbe kapcsolód-
hattam be, amelyek Budapesten elképzel-
hetetlenek lettek volna. Érdekelt, foglal-
koztatott a menedzseri munka, és egyre
több idôt töltöttem ezzel zongorázás
helyett… 

❙ De gondolom, nagy hasznát vette me-
nedzserként a korábban kialakított
muzsikuskapcsolatoknak is…

– Valóban rengeteget segített, hogy sokan
ismertek aktív zongoristaként. Egyre több
szervezôvel, zenei rendezôvel ismerkedtem
meg, és belekerültem a menedzseri körbe.

Sokat dolgoztam Bogyay Katalinnal, aki az
angliai magyar évadot szervezte. 

❙ Fischer Ádámmal is dolgozott London-
ban?  

– Nem, hanem egy barátom, Christopher
Raeburn, aki a DECCA prominens zenei
rendezôje, Cecilia Bartoli felfedezôje volt,
és az énekesnô lemezein is dolgozott, is-
merte Fischer Ádámot. Egy vacsorán vetette
fel, hogy én miért nem dolgozom a kar-
mesterrel, aki akkor már a Magyar Állami
Operaház fôzeneigazgatói posztját töltötte
be. Ráadásul zongoristaként még korábban,
Szolnokon Vass Lajossal is megismerked-
tem. Christopher bemutatott Fischer Ádám-
nak, s ez a két szál tette lehetôvé, hogy elin-
duljon az itteni munkám.  

❙ Nem lehetett egyszerû döntés otthagy-
nia Londont…

– Ebben elsôsorban az motivált, hogy Ang-
liában nagyon megszerettem az operát. Ko-
rábban nem volt kapcsolatom ezzel a mû-
fajjal, a Covent Garden elôadásait látva
azonban beleszerettem. Elkezdett érdekelni
az is, hogy mi van a kulisszák mögött, s mi-
tôl lesz valami igazán jó. Ez számomra ele-
gendô inspirációt jelentett a váltáshoz. 

❙ Már a harmadik szezont kezdte az Ybl-
palotában. Hogyan látja az itteni hely-
zetet, és mit gondol, milyen megoldást
lehet találni a Budapesti Filharmónia
Társaság egyik legnagyobb gondjára, a
folyamatos pénzhiányra?  

– Most azért vállaltam szívesen ezt a felada-
tot, mert érdekes, különbözô struktúrákat
kell jól mûködtetni. Itt tulajdonképpen két,
különleges zenekarról van szó, az opera
együttesérôl és a Filharmóniai Társaságról.
Hiszek abban, hogy azok a zenekarok,
amelyek operát is játszanak, másképpen
koncerteznek, mint a többiek. Sajnos az
anyagi ügyekrôl a Filharmónia Társaság
esetében még nem vagyok kellôen tájéko-
zott, de úgy vélem, ebben az Operaház is
segítséget nyújthat. 

❙ A minisztériumnak régi elképzelése,
hogy a Filharmóniai Társaságot az ope-
rai büdzsébôl kellene finanszírozni… 

– Nekem az az álláspontom, hogy köz-
pénzbôl dolgozik mindenki. Hogy hogyan
jut el ez az összeg a rendeltetési helyére, a
társaság számlájára, úgy vélem, mindegy. A
fontos az, hogy hogyan definiáljuk újra az
Operaház és a Filharmóniai Társaság kap-
csolatát, és fôleg, hogy mindez a gyakorlat-
ban hogyan realizálódik. Hiszen kérdéses,

hogy a koncerteket szolgálatban is játsz-
hatjuk-e vagy csak munkaidôn kívül… Sok-
féle modell és megoldás létezik, hiszen pél-
dául amikor a Staatskapelle Berlin játszik,
aznap nincs elôadás az ottani dalszínház-
ban… Elképzelhetô az is, hogy a Filharmó-
niai Társaság koncertjei a mûsorterv részét
képezzék. Egy biztos, ennek az együttes-
nek továbbra is mûködnie kell, hiszen mû-
vészileg is nagyon fontos a zenekarnak,
hogy ne csak az árokban muzsikáljon, ha-
nem szimfonikus darabokat is mûsoron
tartson. Erre a változatosságra szüksége van
a zenészeknek is. 

❙ Az ellen, hogy az operaházi büdzsébôl
legyen fenntartva a Filharmóniai Tár-
saság, azért tiltakozott a választmány,
mert aggódtak, így sérülni fog az
együttes függetlensége… 

– Szerintem közös hajóban ülünk. Ami jó az
Operaház vezetésének, az a zenekarnak is
jó. Nem látok ebben érdekellentétet. Az
eddigi tárgyalásokon arról is esett szó, hogy
az Operaház vállaljon át bizonyos számú
koncertet, és azt finanszírozza. Mindez
megoldást jelenthet a mostani nehéz anyagi
helyzetben.

❙ Szükség lenne elnök-karnagyra is…
– Igen, hiszen jelenleg a választmány hoz
döntéseket a zenekar mûvészeti kérdé-
seirôl. Idén tartunk még egy rendkívüli
közgyûlést, s ekkor errôl a kérdésrôl is ha-
tározni kellene. Bár a legfôbb gond az,
hogy a mindössze 23 millió forintnyi támo-
gatásból hogyan lehet túlélni az évadot…
A súlyos pénzhiány miatt nagyon kevés le-
hetôségünk van mûvészeti kérdésekben,
vendégmûvészek meghívásában… Éppen
ezért minden pozitív irányú kezdeménye-
zés, ami az Operától érkezik, nem a füg-
getlenséget veszélyezteti, hanem inkább
segítséget jelent a túlélésben. Ha a
munkaidôbe beleszámítanak a koncertek,
ha az Opera vállalja néhány koncert fi-
nanszírozását, az megoldást jelenthet. Re-
mélem, mindez a következô szezontól már
megvalósul! Sokkal szorosabb együttmû-
ködésre van ugyanis szükség. Az eddigi
rendszerben délután, harmadik próbaként
gyakoroltak a filharmóniai hangver-
senyekre, s ez a muzsikusok számára nagy
megterhelést jelentett, ezen változtatni
kell. Jól kitalált, vegyes finanszírozású
rendszerben mindez mûködhet. A dalszín-
ház részérôl mindenesetre a szándék meg-
van. Közös a célunk, hiszen az együttes
fontos az Operaháznak és a minisz-
tériumnak is. Mindez azonban nem fogja
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veszélyeztetni az együttes önállóságát, to-
vábbra is az egyesület mûködteti a Filhar-
móniai Társaság zenekarát. A zenészek is
lényegesnek tartják, hogy ez az együttes
megmaradjon, de ne ebben a kiszámít-
hatatlan, s tényleg a mindennapi lét ha-
tárán mozgó formában, hanem anyagilag
és mûvészileg is alaposan átgondolt struk-
túrában. Komoly terveink vannak arra
vonatkozóan is, hogy hogyan lehetne a
zenekart felszálló pályára állítani.

❙ Mondjon néhány konkrétumot!
– Nagyon fontos, hogy kik állnak a zenekar
elôtt, a neves vendégmûvészek ugyanis ki-
törési pontot jelenthetnek.  

❙ Ez is elsôsorban pénzkérdés…
– Igen, tudom, meg kell teremteni a forrást
is… De ha van rá büdzsé, akkor is meg kell
találni a legmegfelelôbb mûvészeket, hi-
szen ez a nemzetközi ismertségben is segít-
het. Emellett szükség van arra, hogy új, fej-
lôdô közönségbázist építsünk ki. Reagálni
kell arra, hogy a világ nem úgy mûködik,
mint húsz évvel ezelôtt, s ennek a változás-
nak a jegyértékesítésétôl kezdve a program
összeállításokig, mindenütt meg kell jelen-
nie. A zenekar helyét újra kell definiálni, és
a XXI század eszközeit használni. A hasz-

nos külföldi példákat is át kellene ültetni a
hazai gyakorlatba…

❙ Mindez attól is függ, hogy maga a dal-
színház mennyire tartja fontosnak az
együttesét, beszéljünk akár az opera-
zenekarról vagy a Filharmóniai Tár-
saságról…

– Igyekszem a zenekarért mindenütt a le-
hetô legtöbbet lobbizni. Nagyon fontos
lenne, hogy legyen keretünk hang-
szervásárlásra, az öltözôk rendbetételére.
Évek óta nincs pénz új fellépô ruhákra,
nem volt fizetésemelés… Pedig nagyon
intenzív munka folyik nálunk, s nem heti
egy koncerten, hanem estérôl-estére kell
megtalálni a kellô motivációt. Az a cél,
hogy olyan feltéteket teremtsünk, hogyha
egy zenész idejön, akkor jól érezze magát!
A munka magas szinten, inspirálóan végez-
hetô, de ehhez optimalizálni kell a felté-
teleket.

❙ Ehhez három dolog kell: pénz, pénz és
pénz.

– Inkább úgy vélem: pénz és ötlet. Elôször
meg kell fogalmaznunk egy ideát, és utána
meg kell tudni gyôznünk mindenkit, hogy
adjon hozzá pénzt. Verseny van, amelyben
az élmezônyben kell végeznünk… 

❙ Várható még létszámleépítés az együt-
tesnél?

– Még mindig két teljes zenekarnyi mu-
zsikussal dolgozunk, hiszen 157 státuszunk
van. A létszám meghatározása a fenntartó-
tól, és persze a munka megosztásától is
függ. A mostani feladataink ellátásához kö-
rülbelül ennyi zenészre van szükség, bár az
együttesen belül az egyes hangszercsopor-
toknál elôfordulnak még aránytalansá-
gok… Most szerencsére – átgondolt mûsor-
terv esetén – a Filharmóniai Társaság akár
egy-egy rövid turnéra is indulhat. Arról is
beszéltünk, hogy létrehozunk a jövôben
egy zenekari akadémiát, azért, hogy
megfelelô struktúrában történjen az után-
pótlás nevelése, és ebben a Zeneakadémiá-
val dolgozunk majd együtt.  

❙ Zongoramûvészként megfordult vala-
ha is a fejében, hogy egyszer majd egy
egész zenekar munkájával fog foglal-
kozni?

– Még két évvel ezelôtt sem gondoltam
erre… De érdekel ez a kihívás, nem érzem
kényszermegoldásnak. Remélem, a zongo-
ramûvészként és a menedzserként szerzett
tapasztalataimat is hasznosíthatom ezen a
poszton.  

R. Zs.
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Megújulás a Gyôri 
Filharmonikusoknál

❙ Az évadban különleges fellépéseik is
akadnak, hiszen a nemzeti gyászna-
pon, Budapesten, a bazilikában fellép-
hetett a Gyôri Filharmonikus Zenekar…

– Nagyon megtisztelô volt a kormányzati
kommunikációs központ felkérése, amely-
nek örömmel tettünk eleget. A hangverseny
egyfajta nemzeti összefogást is jelképezett,
hiszen a debreceni Kodály Kórus és a Szent
István Bazilika Kórusa lépett velünk pó-
diumra, valamint fiatal, kiváló szólisták. Az
estet mûvészeti vezetônk, Berkes Kálmán
dirigálta. Egyébként ezt a programot ok-
tóber 30-án is eljátszottuk, más közremûkö-
dôkkel, Gyôrben. Ez jótékony célú elôadás
volt, hiszen a bevételét a vörösiszap-ka-
tasztrófa károsultjainak ajánlottuk fel. Talán
ez a kormányzati felkérés is az utóbbi
idôben elért eredményeink elismerése.
Tavaszt követôen másodszor hallott ben-
nünket a köztársasági elnök úr, s most ismét
elismerô szavakkal értékelte az elôadá-
sunkat.  

Izgalmas szezont kezdett a gyôri

zenekar, hiszen rendhagyó bér-

leteik iránt nagy az érdeklôdés, s

különleges jubileumuk is akad, idén

ünnepelhetik a Richter Terem fen-

nállásának ötvenedik évfordulóját.

Fûke Géza zenekari igazgató

elmondta, az utóbbi idôszakban

sikerült növelni bérletvásárlóik

számát, lezajlott az együttesben

némi fiatalítás is, s a megújulást új

arculat, az átalakult honlap is jelzi.  
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❙ Milyennek találja az utóbbi idôszak
átalakulását a zenekari igazgató sze-
mével?

– Két igazán jelentôs változás történt, mióta
én az együtteshez érkeztem. A korábbi
negyven évben – ahogy az ország összes
nagy zenekarának – a Filharmónia szervez-
te az együttes koncertjeit. Amikor két évvel
ezelôtt kineveztek a zenekar igazgatójává,
rögtön kezdeményeztem egy találkozót a
Filharmónia vezetôivel, hiszen sok kisebb-
nagyobb változtatás mellett egy új bér-
letstruktúra kialakítása mellett tettük le a
voksunkat. A tárgyalások során azonban
egyértelmûvé vált, hogy másképp gondol-
kodunk a zenekar jövôjét illetôen, így kö-
zös megegyezéssel a szakítás mellett dön-
töttünk. Vagyis rögtön két maghatározó
változással indult az igazgatói pályám: 2009
óta a zenekar önállóan szervezi hangverse-
nyeit, illetve a bérletstruktúránkat is egy
szakmai koncepció alapján újítottuk meg.
Nem volt egyszerû a helyzetünk, hiszen a
bérletezés már tavasszal kezdôdött, s szinte
a nulláról kellett indulnunk.  

❙ Miben kínáltak mást, mint az elôzô
években?

– Elöljáróban hadd mondjam el, hogy igaz-
gatói pályázatomat anno „értékmentés, ér-
tékteremtés” címmel adtam be, a minôség,
mint prioritás szerepelt az anyagomban.
Elsôdleges volt, hogy egy állandó szakmai
és anyagi motiváció színvonal-emelkedést
eredményezzen a zenekarnál. A bérlet-
struktúra kialakításánál figyelembe kellett
vennünk azt is, hogy manapság az embe-
reknek kevesebb idejük jut erre a mûfajra,
széles a zenei paletta. Ha az emberek ki-
kapcsolódásra vágynak, nem biztos, hogy
a komolyzenét választják. Ezen szempon-
tok alapján úgy döntöttünk, hogy a koráb-
bi két bérletsorozattal szemben négyfajta
bérletet ajánlunk közönségünknek. Így az
elôzô évtôl már egy hosszabb, két
rövidebb és egy kamarabérlet közül válo-
gathatnak az érdeklôdôk. A kama-
razenének például nem volt in-
tézményesített háttere Gyôrben, ám az idô
minket igazolt. Telt házzal mennek kon-
certjeink, a muzsikusoknak pedig kiváló
fejlôdési lehetôséget biztosítanak ezek a
kamarakoncertek, ami szintén a színvonal
emelkedését segíti. Ezeken a hangverse-
nyeken az elsô részben klasszikus
mûveket, majd magyar, lehetôleg kortárs
szerzeményeket játszunk.  A 75 fôs társu-
latban 45-en kapnak szólista vagy kamara-
jellegû feladatokat az évadban, s ennek a
muzsikusok is örülnek.

❙ A legnagyobb kísérlet mégis a Varga
Tibor bérletsorozat elindítása volt…

- Valóban. Újdonság a Varga Tibor-bérlet is,
amelyet azért hívtunk életre, hogy olyano-
kat is becsalogassunk, akik nem rendszeres
látogatói a komolyzenei hangversenyek-
nek, és esetleg nincsenek annyira fel-
vértezve egy ilyen kulturális esemény
befogadására. Rendhagyó dolgokra is vál-
lalkoztunk, hiszen a Vaskakas Bábszínház-
zal életre hívtunk egy közös elôadást, a
címe „A nô” volt, s remek bábetûdök kerül-
tek színre, remek muzsikákkal. Bérleten
kívül a Gyôri Balettel adtunk farsangi kon-
certet, a Széchenyi István Egyetem hallga-
tóival pedig amerikai szerzôk tollából szü-
letett darabokból válogattunk. Pultonként
egy fôiskolás és egy filharmonikus zenész
ült. A zenetanár kollégák nagyon respek-
tálták, hogy azok, akik most tanulják a szak-
mát, egy profi zenekarba ülhettek be.
Egyébként ez a sorozatunk ebben a szezon-
ban is populáris, de akad benne több ko-
molyabb program is. Ilyen volt például a
linzi kamarazenekar fellépése. Nagy ered-
mény, hogy bérletünk névadójának fia, a
világhírû karmester Gilbert Varga is dirigál
ebben a sorozatban, s ô is nagyon várja ezt
a fellépést. A Hot Jazz Band-del is lesz kö-
zös koncertünk, április 16-án pedig a Gyôri
Balettel Magyar rapszódia címmel adunk
közös estet. Úgy tûnik a Varga-bérlettel cél-
ba találtunk, hiszen azok, akik ezekre az
estekre jegyet váltottak, az elsô bérletvásár-
lóink lettek idén is. 

❙ Számszerûen is kifejezhetô a fejlôdés?
– Nagy örömünkre az erôfeszítéseinknek
köszönhetôen az elsô évben 40 %-kal nôtt a
bérleteladások száma, amit az idei szezon-
ban is növelni tudtunk. A klasszikus reper-
toár mellett közönségcsalogató, érdekes
hangversenyeket találtunk ki, és számos vi-
lágsztárt tudtunk megnyerni koncertjeinkre.
Büszkeséggel tölt el, hogy több fôvárosi és
vidéki kollégától kaptunk olyan bókot,
hogy most futó évadunk az egyik legszínvo-
nalasabb az országban. 

❙ Fiatalítás is történt az együttesnél az
utóbbi idôben…

Igen, körülbelül 20%-os a fluktuáció, de el-
sôsorban a nyugdíjas kollégák búcsúzása
kapcsán felmerült álláshelyekrôl beszé-
lünk. Egy generáció ugyanis mostanában
öregedett ki az együttesbôl. Több próba-
játékot írtunk ki a kiesôk pótlására, és szin-
tén egy jól meghatározható koncepció
alapján válogattunk. Tökéletes hangszer-
tudás, flexibilitás, fegyelem és alázat, nálunk

ezek az elsôdleges szempontok. Szeren-
csére az újak komoly és jó felkészültségû
muzsikusok.   

❙ Tényleg különleges programokat mu-
tatnak be, s volt olyan koncertjük, ame-
lyet Jeremy Irons is meghallgatott…

– Igyekszünk különlegességekkel is szol-
gálni, de ez egy csapat érdeme, hiszen min-
denrôl közösen döntünk Berkes Kálmán
mûvészeti vezetôvel és Ôsz Gábor zenekari
titkárral. Elsôszámú feladatunknak tovább-
ra is a komolyzene hagyományainak ápolá-
sát tekintjük, de nem ijedünk meg akkor
sem, ha más mûfajból érkezik felkérés.
Stílustól függetlenül mindig a maximumra
törekszünk. Óriási élmény volt Morricone-
val dolgozni, remekül sikerült a turné, s
bizony komoly technikai tudás kell ahhoz,
hogy a mûveit eljátsszuk. Remélem, ennek
az együttmûködésnek is lesz folytatása. Bár
valóban szokatlan vállalkozás volt, hogy
John Lord, a Deep Purple billentyûse is
velünk muzsikált, de ez az est is nagy sikert
aratott.  A zenész megkedvelte az együttest,
több helyre is magával vitt már bennünket.
A Mûvészetek Palotájában adott koncerten
valóban ott volt Jeremy Irons, aki éppen
Budapesten forgatott. 

❙ De a klasszikus zene neves elôadói is
szívesen jönnek, ez derül ki a koncert-
programjukból…

– Kocsis Zoltán, Schiff András, Ránki Dezsô,
Miklósa Erika, Perényi Miklós, Lukács
Gyöngyi, Gilbert Varga, hogy csak néhány
nevet említsek. Úgy érzem, a zenei világban
mindenki értékeli, hogy átalakult, megfia-
talodott az együttes. Átalakítottuk az arcula-
tot is, mutatós weboldalt készítettünk. Szlo-
genünk pedig az lett: mindenki játszik. 

❙ Szép jubileumot is ünnepelnek az idén,
hiszen 50 éves a Richter-terem.

– A szükséges átalakítások után az egykori
Rába Filmszínházból lett hangverseny-
terem, mely 2001 óta az otthonunk. Szeren-
csések vagyunk, hogy azon a színpadon
gyakorolhatunk, amelyen játszunk is.
Kivételesen jó az akusztikája ennek az 520
férôhelyes teremnek, s mindenki szívesen
jön ide játszani. A jubileumot egy jóté-
konysági koncerttel ünnepeltük november-
ben, amelynek szintén világhírû mûvész,
Komlósi Ildikó volt a szólistája. A bevétel-
bôl az zenész utánpótlás nevelést támogat-
tuk, a pénzt a Széchenyi Egyetem Varga
Tibor Zenemûvészeti Intézete kapta. 

R. Zs.  
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❙ Ritka ünnepsorozat: Erkel Ferenc két-
száz, Gustav Mahler százötven éve
született, a következô esztendôben pedig
Liszt Ferenc bicentenáriuma elôtt tiszte-
leg a világ. 

– Éppen emiatt nem volt egyszerû a
helyzetünk, hiszen 2008. márciusában
alakította meg a Hungarofest Klassz Zenei
Irodát az Oktatási és Kulturális Minisztéri-
um, s akkor egyszerre kellett elkezdenünk a
Haydn-, az Erkel-Mahler, valamint a Liszt Év
elôkészítését. Így a rendelkezésre álló idô
nem minden ünnepi év esetében volt telje-
sen elegendô… Az Erkel- Mahler Évnél az is
problémát jelentett, hogy elég szûkös
büdzsé állt rendelkezésünkre a prog-
ramokhoz, miközben az Erkel-operák,
valamint Mahler nagy létszámú szimfonikus
zenekarra komponált mûveinek elôadására
több százmillió forintra lett volna szükség… 

❙ Úgy tudom, akadtak olyanok is, nem is
kevesen, akik azt nehezményezték, hogy
Gustav Mahler elôtt is tisztelgünk… 

Hiába született döntés arról, hogy együtt
ünnepeljük az Erkel-Mahler Évet, ezt az
elképzelést nem mindenki fogadta olyan
örömmel, ahogy kellett volna… Szinte
egész évben védekeznem kellett emiatt. A
bírálóknak azt mondogattam, gondolják
végig, milyen jelentôs szerepet játszott Gus-
tav Mahler a magyar zeneélet fejlôdésében.
Ezért is lényeges Mahler megünneplése,

hiszen nemzetközi viszonylatban Erkelt
még jóval kevésbé ismerik, míg a színvo-
nalas Mahler-programokra a külföldiek is
szívesen eljönnek. S ha megtudják, hogy
Erkel az a zeneszerzô, aki Mahler elôdje
volt az Operaháznál, akkor sokkal jobban
fel lehet kelteni az érdeklôdésüket a ma-
gyar komponista iránt. Az Erkel Év egyéb-
ként március 15-én indult, a Filharmóniai
Társaság Zenekara Gyulán, Erkel szülô-
városában lépett fel ünnepi gálaprog-
rammal. A Mahler Évet pedig július 2.-tól
datáljuk, amikor a Mûvészetek Palotájában
a Schleswig-Holstein Fesztivál Zenekar elô-
adásában, Christoph Eschenbach vezény-
letével szólalt meg Mahler I. és Mozart C-
dúr szimfóniája, valamint Erkel Hunyadi
nyitánya. Az év nagyon sok érdekes és szín-
vonalas eseményt tartogatott. Azzal is igye-
keztünk színesíteni a programot, hogy
nemcsak a két zeneszerzô mûveit tûztük
mûsorra, hanem magát a korszakot is igye-
keztünk bemutatni, amelyben ezek a kom-
ponisták éltek, dolgoztak és alkotásaik
születtek. Ehhez nagy segítséget jelentett,
hogy a Nemzeti Kulturális Alap meghirdette
a Felemelô Század címû, kétéves átfogó
programsorozatát. Így minden, ami az
Erkel-Mahler, valamint a Liszt évforduló
kapcsán történik, ennek része. Ráadásul át-
fogó kommunikációt biztosít mindehhez.
Mindhárom muzsikus sokat tevékenykedett
a fôvárosban, ezért Budapestre fókuszál-
tunk, s meghirdettük az „Erkel, Mahler és
Liszt belvárosa” sorozatot. 

❙ Beszélgetés, kiállítás, kiadvány is a
program része…

– Kultúrtörténeti beszélgetéseket tartunk az
Írók boltjában, Alma Mahler Szalon várja az
érdeklôdôket a Petôfi Irodalmi Múzeum-
ban. Ezek a programok nagyrészt ingyene-
sek, s hatalmas a népszerûségük, mindenütt
folyton telt ház van. A Liszt Ferenc Emlék-
múzeumban Erkel Ferencet, a Zeneakadé-
mia igazgatóját mutatja be egy tárlat, tanári
jegyzetekkel, órarendekkel. Emellett az
Erkel-Mahler Év programjait reprezentatív
kiadvány is csokorba gyûjti, amely meg-
vásárolható a nagyobb könyvesboltokban.
A kötetbôl nemcsak a zenei programokról
tájékozódhatnak az érdeklôdôk, hanem
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Erkel, Mahler, Liszt
Koncertek, elôadások három évforduló
tiszteletére

Az idei esztendô Erkel és Mahler

jegyében telt, 2011-ben pedig Liszt

Ferencre emlékezik a zenei világ.

A három zeneszerzô, elôadó-

mûvész elôtt sok koncerttel, ren-

dezvénnyel tisztelegtek-tiszteleg-

nek országszerte, s a rendezvények

fôkoordinátora a Hungarofest

Klassz Zenei Iroda. Erre az esz-

tendôre is sok izgalmas program

jutott, jövôre pedig nemcsak

itthon, hanem a világ számos pon-

tján ünneplik Liszt Ferencet. Az

eddigi eseményekrôl, s a

következô év különlegességeirôl

Erdôdy Orsolya, az iroda vezetôje

beszélt, aki elmondta, figyelmet

fordítanak arra is, hogy ne csupán

a komponisták darabjai hangoz-

zanak fel, hanem bemutassák azt

az adott korszakot is, amelyben

éltek, alkottak.
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korabeli anekdotákon keresztül megismer-
hetik az Andrássy út és környéke zene- és
kultúrtörténeti szempontból fontos épüle-
teit. Térkép, korabeli és mai fényképek is
helyet kaptak a könyvben.  Már nagyon ké-
szülünk a Liszt Évre is! Az ezt beharangozó
koncertek a Párizsi Nagyáruház Lotz Ter-
mében hangzottak fel ôsztôl kezdôdôen, és
ott is állandó a helyhiány – szerencsére... 

❙ Az emlékév többi koncertje is ennyire
népszerû volt? 

– A Mahler-esztendôt nyitó, nyári hang-
versenyre a Mûvészetek Palotájába pótso-
rokat kellett betenni, és emellett is számos
nagy sikerû est került színre. A Filharmóniai
Társaság, a Nemzeti Filharmonikusok Erkel
Évhez kapcsolódó programjain is táblás
házakkal találkoztam. A Tavaszi Fesztivál
programjában szintén sok olyan koncert és
opera elôadás szerepelt, amely kapcsoló-
dott a jubileumokhoz, s tudomásom szerint
ez is mind sikeres volt. 

❙ Lassan elkezdôdik a Liszt Év, de azért
attól kicsit tartok, hogy olyan nagy
hírveréssel, annyi egyedi ötlettel, mint
amennyivel Lengyelországban, a
Chopin-év kapcsán találkozni, itthon
nem fogunk…. 

– Úgy vélem, hogy a Liszt Évnél talán már
sikerül túljutnunk azon, ami az Erkel-
Mahler Év kapcsán gondot jelentett, s ami
nem más, mint az idôhiány, hiszen itthon
mindig túl késôn kezdünk bele a prog-
ramok szervezésébe. A Liszt Évnél végre
idôben voltunk. Még nem is létezett a
Klassz Zenei Iroda 2007. decemberében,
amikor a Magyar Liszt Társaság kezdemé-
nyezésére az Ungarischer Akzent (Német-
országi Magyar Kulturális Évad) keretein
belül, a Balassi Intézettel összefogva meg-
szerveztük az elsô nemzetközi Liszt work-
shopot, amelynek ötletgazdája Klenjánszky
Tamás, a Magyar Liszt Társaság társelnöke
volt. Ennek kapcsán Budapestre hívtunk
olyan fesztiváligazgatókat, múzeumok,
zeneakadémiák igazgatóit, akik Liszt élet-
mûvével foglalkoznak, s akik úgy gondol-
ták, hogy a Liszt Évben jelentôs projekteket
szeretnének megvalósítani. Az elsô évben a
hét Liszt-országra koncentráltunk, ahol a
zeneszerzô jelentôs ideig élt, alkotott. Azóta
minden évben rendeztünk ilyen programot,
s már Európa határain is túlléptünk. Több
ázsiai országból – Indonéziából, Kínából,
Japánból, Észak- és Dél-Amerikából – is
akadnak érdeklôdôk. Annak köszönhe-

tôen, hogy jókor kezdtünk a szervezéshez,
nemcsak a programjaink lesznek jók,
hanem a Liszt-sorozat kapcsán vezetô sze-
rephez jut Magyarország. A workshop azóta
is mûködik, s 2009-ben megalakult a jelen-
leg bejegyzés alatt álló Nemzetközi Liszt
Társaság, korábban ilyen nem létezett.
Ennek a titkársági teendôit is Magyarország,
a Klassz Zenei Iroda látja el. Mindenki úgy
vélekedik, vezetô szerepünk van a Liszt
Évben. De persze, én is látom, hogy a len-
gyelek mennyi terméket készítettek, amel-
lyel beszórják a világot. Nálunk erre
egyelôre nincs lehetôség, márcsak azért
sem, mert a közelmúlt környezeti ka-
tasztrófái is súlyosbították az ország gazda-
sági helyzetét. A kormány nagyon fontos-
nak tartja a Liszt Év megünneplését, hiszen
errôl határozat is született. Abban bízom –
az elôkészített programok alapján –, hogy
szép és izgalmas Liszt Évet fogunk ünnepel-
ni. Ennek egyik jelmondata Liszt sokat
emlegetett kijelentése lesz a „Je suis hon-
grois” – azaz magyar vagyok. 

❙ A zenekarok milyen eseményekben
vesznek részt?

– Öt téma köré csoportosítottuk a progra-
mokat. Az I. Liszt, a magyar világpolgár, a
II. Liszt, a zongoravirtuóz, a III. Liszt, az ün-
nepelt világsztár, a IV. Liszt, a zenepedagó-
gus, az V. Liszt, a keresztény gondolkodó.
Ebbôl is kitûnik, sokféle arcát, munkás-
ságát, tevékenységeit szeretnénk bemutat-
ni, azt, hogy milyen nagylelkû mecénás
volt, aki az árvízkárosultakat, a fiatal,
pályakezdô mûvészeket is támogatta. Na-
gyon fontos az is, hogy remek zenepedagó-
gusként dolgozott, máig levezethetô, kik-
nek adta tovább tudását. A II. témához
csatlakozva sok zongorakoncert is színre
kerül, de a szimfonikus zenekarok szintén
nagyon különleges szerepet kapnak ebben
az évben. Kiemelném az év legfontosabb
napját, október 22-ét, Liszt születésnapját.
Erre az idôpontra ugyanis a Magyar Zenei
Tanáccsal közösen hirdettük meg a World
Liszt Day-t. A felhívásnak az a lényege,
hogy minél több koncertteremben hangoz-
zék el Liszt Krisztus címû oratóriuma. Na-
gyon örülünk, hogy több külföldi rendez-
vényszervezô, együttes is csatlakozott
ehhez a kezdeményezéshez. Így Magyar-
ország mellett több európai városban, sôt
Szöulban és Pekingben is elôadják ezt a
mûvet. Budapesten a Nemzeti Filharmo-
nikusok játsszák, de lesz elôadás Pécsett,
Vácott, Egerben, Esztergomban, Gyôrben,
Sopronban. Néhány zenekar pedig külföld-

ön fog fellépni. A Rádiózenekar Peskó
Zoltán vezetésével Párizsban adja elô a
mûvet, a Liszt Ferenc Zenemûvészeti Egye-
tem kórusa és zenekara Fischer Ádám ve-
zényletével Bayreuthban mutatja be a Krisz-
tust, a Concerto Budapest Erdélyben lép fel. 

❙ Lesz ehhez elegendô kórus?

– Folyamatosan zajlanak az egyeztetések és
bízunk benne, hogy még sokan csatlakoz-
nak a kezdeményezéshez. Mindenesetre
más izgalmas elôadások is lesznek, hiszen a
Miskolci Szimfonikus Zenekar a Don
Sanche címû, egyetlen Liszt-operát német,
osztrák, szlovák, magyar koprodukcióban
adja elô a Bartók + operafesztiválon. Az
elsô bemutató után Bayreuthban is bemu-
tatják kétszer a mûvet. S a nemzetközi
hírverés szempontjából is szerencsések
vagyunk, hiszen éppen a Liszt Év elején,
2011 elsô felében látja el Magyarország az
Európai Unió soros elnökségét, s ez még
több lehetôséget biztosít a számunkra.
Brüsszelben ebben a hat hónapban a mag-
yar mûvészek a legfontosabb helyszíneken
muzsikálnak, a sorozatot az Nemzeti Filhar-
monikusok kezdik,  január 25-én és 26-án.
Szerepelni fog a Fesztiválzenekar is, Liszt-
Wagner-programmal. A Nemzeti Filhar-
monikusok pedig még a Vatikánba is elláto-
gatnak májusban. Nagyjából tízévente
adhat egy ország koncertet a Pápa elôtt a
hétezer fôs VI. Pál teremben, s ez a meg-
tiszteltetés most a Liszt Év és az EU-elnök-
ség kapcsán hazánknak jut. A Szent Erzsé-
bet legendáját játssza az együttes, Kocsis
Zoltán vezényletével. Sok európai városban
szerepel a Liszt Ferenc Kamarazenekar is
Farkas Gábor zongoramûvésszel. A Liszt Év
nyitórendezvénye 2011. január 22-én lesz a
Mûvészetek Palotájában, s ekkor számo-
lunk be a többi programról.

❙ Úgy tudom, lesz addig még pályázat is,
amelyre jelentkezhetnek zenekarok.

– Igen, ezt a közmûvelôdési pályázatot a
Balassi Intézet írja ki, és az együttesek kü-
lönbözô Liszt-programokkal jelentkezhet-
nek rá. Lényeges még, hogy a legki-
sebbekre is gondolunk, folytatódik a Csoki
koncert-sorozat a Millenárison, és ebben is
lesz Liszt-program, amelyen fellép az Óbu-
dai Danubia Zenekar. Májusban Liszt-mara-
tont is rendezünk ezen a helyszínen:
reggeltôl estig Liszt-muzsika szól majd, de
nemcsak a hagyományos módon, ugyanis
crossover-darabok is helyet kapnak a prog-
ramban. R. Zs. 
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Óbudai Danubia Zenekar
2010. szeptember 16.
A 19. Budapesti Nemzetközi Bor- és Pezsgô-
fesztivál gálakoncertje nem várt, jólesô megle-
petést okozott. Már annak is lehetett örülni,
hogy kizárólag magyar szerzôk mûveibôl ál-
lították össze a programot (kétségkívül, biztos
közönségsikerre számító kompozíciókból).
Az évad kezdetén, korántsem a törzsközön-
ségre (tehát eleve elvárásokkal érkezô hallga-
tóságra) számítva, remek formában muzsikált
Héja Domonkos vezényletével az Óbudai
Danubia Zenekar. Az est szólistája Jandó Jenô
volt. 
Idén (a szerzô születésének bicentenáriumi
évében) nem kevés alkalommal csendül fel
Erkel koncerttermi sikerszáma, a Hunyadi
László címû opera nyitánya. És mint az örök-
zöldeket általában, ezt is el lehet csépelni. Ez-
úttal a zenetörténeti esemény rangjához méltó
elôadásban hallhattuk. Az opera ismerôinek a
képzeletbeli mércét az jelenti, hogy mennyire
jelenti kvinteszenciáját az operának, vagyis,
felidézi-e az operabeli szituációkat. És ha a
dalmûben énekelt dallamokat a szöveg isme-
retében játsszák a nyitány elôadói, élettel tel-
nek meg a ritmusképletek, s érzelmi-indulati
teszi elevenné a hangszeres anyagot. Ha nem
is minden dallamfordulat esetében, de a Csel-
szövô-kórus közismert dallamától kezdve
gyakran hallhattunk deklamációt (a rezeken
felhangzó „ártatlanul”-fordulat szinte felsírt, a
tagolt-szép fuvola-szóló hallatán szinte megál-
lítani kívántuk az idôt). Amikor hiányzott a
„szöveg-háttér”, akkor sem nélkülöztük az
alap-karaktereket; legfeljebb a kecses-könnyed
dallam cincogósra sikeredett a hegedûkön,
vagy etûdszerûen ritmikus-metrikus precízre
az erôs indulati töltésû „Áldjon meg Isten” elô-
revetítése. 
Dohnányi Ernô virtuóz remeke, a Szimfonikus
percek mûsorra tûzése a nyári szünet után
némi aggódásra adott okot. Utóbb kiderült,
szinte felesleges volt – a 3. és 4. tétel kifejezet-
ten hangulatosra sikeredett, legfeljebb a záró-
tételben lehetett volna tovább finomítani a
megszületô hangzásarányokat, hogy még
plasztikusabban érvényesüljön a partitúra
ezerszínû villódzása.
Utána következett az est csodájaként Liszt Fe-
renc Magyar fantáziája. Napjainkban, amikor
általában „még és már” távolinak szokás érez-
ni a romantikát (részben menthetô azzal, hogy
a korhû elôadásra törekvésnek köszönhetôen
az érdeklôdés reflektora mind erôteljesebben
irányul a régi korok zenéjére) kevéssé termé-

szetesnek tûnik a „beleélô” attitûd (jelentôsen
„eltolódtak” a különbözô küszöbök; megannyi
stílus ismeretében másként értékeljük a vir-
tuozitás tényét és bravúrját is). Ritkán születik
meg olyan eszményi hangzás, amely aktív te-
vékenységgé galvanizálja a zenehallgatást. A
leglelkesebb zenetörténeti elôadásnál többet
ért ez az interpretáció; aki hallotta, érzékszervi
úton tapasztalhatta meg a nemzeti büszkeség
gesztus-értékû kifejezését. Minden észérvnél
meggyôzôbben lehettünk tanúi Liszt deklarált
magyarságának. 
Jandó Jenô évad-eleji pihentséggel, olyan vir-
tuozitással játszotta szólamát, ami a választékos
kidolgozottságban mutatkozott meg (külön
élvezetet jelentett az artikulációra és a fra-
zírozásra egyaránt kiterjedô mûgond). Csilin-
geltek az éteri magas regiszterben a díszítô-
figurák, elegánsak voltak a klaviatúrát átívelô
glissandók, futamok, s minden részlet a „maga
helyén” szólalt meg. A szólista és a zenekar
együttmûködése harmonikus összjátékot
eredményezett, amelyben markánsan érvé-
nyesültek a giusto és táncos karakterek,
ugyanakkor méltó keretéül szolgált a fantázia-
jellegû szakaszoknak. Aligha túlzás azt állítani:
zeneileg ezzel a Magyar fantázia elôadással
kezdôdött a jövôre aktuális Liszt-év elôestéje.
Az egész mûsor hangzásában érzôdött az a je-
lenlét, amellyel Héja Domonkos összefogta a
játékosokat: alapos, minden részletre kiterjedô
mûismeret birtokában, s egyszersmind azon-
nal reagálva, ha a megszólaló hangzás eltér
elképzelésérôl. Persze, Liszt Esz-dúr zongora-
versenyében néha bátortalan volt egy-egy ze-
nekari játékos szólisztikus fordulata – de soha
több hiányosságot! A nagyforma plasztikus
megszólaltatása sok mindenért kárpótol. A
zárószámban (Kodály: Galántai táncok) mint-
ha hiányolták volna a további megoldanivaló
feladatokat – ennél meggyôzôbb csak akkor
lett volna elôadásuk, ha nem csökken az a bel-
sô örömük, amit az okozhat, hogy értô, hatá-
sos továbbítói a remek muzsikának.

Pannon Filharmonikusok – Pécs
2010 szeptember 17.
„Kétszáz éve európai” – hirdeti a 2011-es évet
beharangozó szlogen a Pannon Filharmoniku-
sok évadköszöntô budapesti estjének szóró-
lapján. Az ünnepi koncertet, melynek rangját
szólistaként Várjon Dénes fémjelezte, az
együttesnél tavaly óta zeneigazgatói és vezetô
karmesteri minôségben mûködô Peskó Zoltán
vezényelte. Ezúttal érdemes magával a mûsor-
koncepcióval kezdeni a beszámolót. Schön-

berg hangszerelésében Bach Esz-dúr prelú-
dium és fúgája volt a nyitószám (BWV 552),
hangnemileg erre rímelt a második részben
Beethoven III. szimfóniája – köztük pedig Bar-
tók III. zongoraversenye csendült fel. A világ-
szerte gazdag tapasztalatokat szerzett karmes-
ter ezúttal olyan darabokat tûzött mûsorra,
amelyeknek partitúrája: gyakorlati formatan-
könyv. Tehát, miközben ritkán és gyakran
hallható kompozíciók követik egymást, köny-
nyen felfedezhetô az a „legkisebb közös több-
szörös”, ami tudatos zenekarnevelô szándék-
ról tanúskodik. Schönberg hangszerelése
(csakúgy, mint Weberné) tanúskodik a kivá-
lasztott mû mélyreható (analitikus) ismereté-
rôl, s arról, hogy mindent tud(nak) a zenekari
hangszerek által kikeverhetô hangszín-kom-
binációkról. Schönberg esetében hozzátehet-
jük: nem tagadta meg magát a festô sem – s
ezúttal a kottakép síkjából valódi térélménnyé
emelte a bachi remeket. Ilyenkor fokozottan
érvényes az a Bachnak tulajdonított (eredeti-
leg a billentyûs hangszeren való játékra vonat-
kozó) aforisztikus mondás, miszerint „a meg-
felelô idôben a megfelelô hangot”…
Tehát, a hangszerelés – és a partitúrában fel-
tüntetett dinamikai elôírások – pontos hangzó
életre keltése már önmagában is biztosítja a
hallgató számára a hangzó építmény élmé-
nyét. Az ilyesfajta zenei feladat – bár egyszerû-
nek hat – sajátos figyelmet követel az elô-
adóktól; miközben „maguktól” kialakulnak a
viszonylatok, korántsem felesleges, hogy az
elôadók tisztában legyenek a születô nagy-
forma építôelemeivel. A pregnáns hangszere-
lés jóvoltából akkor is jól kivehetôek a külön-
bözô hangszercsoportok közötti tematikus
megfelelések, zenei összefüggések, ha
pusztán „megszólalnak” – de ehhez képest
többletet jelent a tudatos reflexió a játékosok
között. Amikor a bachi zenei logika kristály-
szerkezete az elôadók számára is élmény, egé-
szen rendkívüli együtt-muzsikálási tanulság-
hoz jutnak, s óhatatlanul is igényesebbé
válnak – ami kihatással lesz a további zenekari
muzsikus életükre.
A tapasztalatokat kamatoztathatták már a bar-
tóki remekmûben is, a partitúra gazdag színvi-
lágának választékos megszólaltatásakor, s a
szólista-szólamhoz fûzôdô kapcsolatrendszer
kialakításakor. Vélhetôen a schönbergi tanítás
„érett be”, s ez tette élô-elevenné a szólamuk le-
játszásával korántsem megelégedô hangszere-
sek tolmácsolásában a Beethoven-szimfóniát.
Az viszont, sajnos, nem tagadható: miközben
az aktív formálás, a hangszerelés finomságai-
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nak választékos megszólaltatása terén többle-
tet kaptunk, a zenekar adós maradt az egyes
tematikus szakaszok, formarészek érzelmi-
hangulati ívének visszaadásával. 

Budapesti Filharmóniai Társaság
Zenekara
2010. szeptember 21.
Alliteráló mûsor – a Debussy-félidôt Dvořák
legnépszerûbb szimfóniája követte (külsô bô-
vítésként a szerzô azonos hangnemû, e-moll
szláv táncával köszönve meg a közönségsi-
kert). Ha Kocsis Zoltán vezényletével léphet
fel, bármely zenekarunk „összeszedi magát”,
akár esik, akár fúj a szél, az évad bármely
részében. Kocsissal muzsikálni: rang, aminek
meg kell felelni, s emblematikus mûvészünk
sem tûrne minimalista hozzáállást. Igényes
követelése mindig hallható eredménnyel jár. 
Kocsis sokat tesz a francia zeneirodalom ér-
tékeinek minél alaposabb hazai megismer-
tetéséért; ezúttal az Ibériát követôen saját
hangszerelésében a Paul Verlaine versekre
komponált Elfeledett dalokat tûzte mûsorra,
Hajnóczy Júlia énekével. 
Az Ibéria olyannak tûnt, mint gyûjtemény fris-
sen tisztított vitrintárgyakból, amelyek még
nem kerültek a megfelelô helyre. Másként: ön-
magukban gyönyörködtetô puzzle-darabok
sokasága, amelyekbôl még nem álltak össze a
képek. Érdekes, izgalmas hangszíneket hallot-
tunk, megannyi kuriózumot, amelyekre rész-
letezve is érdemes odafigyelni. A folyamatok
azonban, a maguk sodrával, még nem mindig
voltak hallhatóak, ily módon a tételek dina-
mikai térképén is lenne még finomítanivaló.
Segített viszont a látvány; egyrészt érdekesek
voltak a reakciók Kocsis mozdulataira, más-
részt elismerésre méltó a zenekari játékosok-
nak az a szándéka, hogy az exponált pillana-
tokban kapcsolatba kerüljenek a dirigensi
instrukciókkal. Ugyanakkor, a hangzás mi-
lyenségét részben indokoltnak találhattuk –
éppen a vizuális utasítások nyomán: a minden
részletre emlékeztetni akaró gesztusrendszer
túlzottan jelenidejû ahhoz, hogy egy-egy
pontja sejtetni engedje a tervezett nagyformát. 
Érthetô tehát, hogy a szó hagyományos értel-
mében vett „hangulatokat” hiába kerestük –
gyönyörködhettünk viszont a markáns-preg-
náns ritmikában, ami néha eredményesen vál-
lalkozott karakterizálásra.
A dalok hallgatásakor ismét szembesültünk a
Debussy-értés egyik alapkövetelményével.
Aki a kivetített nyersfordítást betûzte, aligha
tudott a mondandó zenei megjelenítésére fi-
gyelni; aki viszont  nem értve ugyan a francia
eredetit, de mégsem olvasva próbálta „átadni
magát” Debussy zenéjének, hasonlóképp
nem juthatott átfogó élményhez. Mindeköz-

ben remek alkalom nyílt annak felismerésére,
miért tekinthetô a fiatal szoprán Kocsis ked-
velt muzsikus-partnerének. Hajnóczy Júlia ko-
rántsem csupán „rezonáló üreg”-ként használ-
ja a fejét. Nemcsak hogy kotta nélkül tudja a
dalokat, hanem az énekszólamot képes meg-
tervezetten belehelyezni a zenekari hangzás
hátterébe. Nem „tolmácsolja” a dalokat, nem is
„hangzó életre kelti” szólamát, hanem vállal-
kozik azok interpretálására. Azaz, felelôsség-
gel viseltetik az általa megértett szerzôi mon-
dandó iránt csakúgy, mint azért, hogy az
eljusson a hallgatósághoz. A dalénekléshez
szükséges letisztult egyszerûség még várat
magára – de a nagy ígéret benne rejlik az ex-
ponált fordulatok felismerésében és gyönyör-
ködtetô megjelenítésében. Elismerésre méltó
az a tudatosság, amellyel megkülönböztetett-
szép hangszíneket képes tartogatni a kivételes
pillanatokra (hogy koncerten, tehát „élôben”
ez a felépítettség magától értetôdônek hasson,
ahhoz kevés lenne az intuíció…).
A Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara
számára a két félidô közül nyilvánvalóan az
elsô jelentett nagyobb feladatot. Ha a most
megoldott feladatok mellett a nagyobb formai
egységekre is tudnak figyelni, bizonnyal ka-
matostól megtérül számukra az a munka, amit
ebbe az évadkezdô produkcióba fektettek.
Ami Dvořák IX. szimfóniáját illeti, ott másfajta
tanulságot vonhattak le: a sokszor játszott mû-
rôl újdonságok derülhettek ki számukra –
csakúgy, mint a hallgatóságnak. Itt még az a
feladat vár rájuk, hogy a dinamikai hang-tér-
képet ne csak a szólambeli dinamikai utasítá-
sok pontos betartásával vázolják fel, hanem
egyúttal az arányos zenekari össz-hangzás
érdekében is munkálkodjanak.

Concerto Budapest
2010. szeptember 23.
Két súlyos kompozíció szerepelt a Karajan
mesterbérlet mûsorán: Brahms: B-dúr zongo-
raversenye Ránki Dezsô szólójával és Mahler
I. szimfóniája. A Concerto Budapest, Keller
András irányításával, az intenzív Beethoven-
játszást követôen maximálisan felkészült arra,
hogy a 19. századi partitúrákat értôen tudja ol-
vasni: értô biztonsággal tudja megítélni, an-
nakidején mi tûnt újdonságnak, szokatlannak
– nemcsak a közönség, hanem az elôadók
számára is. A mûsoron szereplô mûvek kívá-
nalmainak megfelelôen idônként jelentékeny
mértékben megnövekedett létszámú együttes-
ben a vonóskar rendre kiegyensúlyozott, s a
fúvósok – mint ezt tôlük már rég megszoktuk
– mindig tisztában vannak a partitúrák egészé-
ben elfoglalt helyükkel. Ami az utóbbi idôszak
nagy újdonsága: a vonóskar (elsôsorban a he-
gedûk) magára találása, ami elsôsorban az in-

tenzív dinamikában érhetô tetten. Bátran szól-
nak a forték, a prímszólam kezdi örömét lelni
abban, ha alkalmanként kíséret-funkcióban
szerepel, s gyakran öntudatos kommentárok-
kal gazdagítja a rétegezett faktúrát. Miközben
lelkesíti ôket a harsány tónus, a hangképzés-
ben néha még adósak a személyességgel a he-
gedûk; amikor egyetlen pillanatra sem lenne
szabad „leengedni” a feszültséget, a tónus in-
tenzitását. „Szeresse” a témát (dallamot, motí-
vumot, stb.) - gyakran így instruálta növen-
dékeit kamarazene-órákon Kurtág György. A
személyességnek az intenzitása, vagy az in-
tenzitás személyessége az, ami sohasem té-
veszti el hatását. Brahms zongoraversenyében
ilyen pillanatokkal leginkább a lassú tételben
találkozhattunk - mintha a zenekari játékosok
alkalmankénti szólista-funkciója az egész
együttest állandó kamarazenei érzékenységre
hangolta volna! Itt volt érezhetô leginkább a
hangképzés intenzitása (itt a halk tónus is
magvas volt, a hangos pedig nem harsány, ha-
nem masszív és tömör, vagy épp súlyos, a
mondanivalónak megfelelôen). A mû egészét
illetôen úgy tûnt, hogy a zenekart leköti a ját-
szanivaló, azaz a „csinálás” – a nagyformák fo-
lyamatossága érdekében a karmester is má-
sodlagosnak (esetenként elhanyagolhatónak)
tartotta a pillanatnyi hangzásarányok azonnali
korrigálását. Az áradó folyamatokba bele le-
hetett feledkezni – ily módon gyakran létrejött
a személyességnek az a légköre, ami aktív él-
ménnyé teszi a zenehallgatást. Ránki Dezsô
szólistaként rendszeresen fellép e zenekarral,
így a közös zenei gondolkodásmód szinte ele-
ve adottnak tekinthetô. Ô ugyanis azoknak
a szólistáknak az egyike, akik állandó-folya-
matos kapcsolatot tartanak a zenekarral, ily
módon a kényes (agogikus) pillanatokban
kölcsönös egymásra-figyelésre késztetve a já-
tékosokat. Viszont, abban is azonos hullám-
hosszon voltak, hogy evidenciaként kezelték
a brahmsi zene monumentalitását, tehát a mû
megszólaltatásakor nem érezték szükséges-
nek újra meggyôzni errôl a hallgatóságot – ily
módon a nagyságba, a tömörségbe és intenzi-
tásba nem fáradt bele a közönség. Lehet, hogy
a zenekar tudatosan osztotta be ily módon
erejét, hogy kitartson a lendület a Mahler-
szimfónia záróakkordjáig? (A ráadás másfajta
igényességet követelt elôadóktól és hallgatók-
tól egyaránt.)
A jubileumi Mahler-évben gyakran csendül-
nek fel a szerzô szimfóniái – ily módon egy-
szerre tekinthetô kisebbnek és nagyobbnak
egy-egy mûsorra-tûzés felelôssége. A többszö-
ri játszás során természetesebbnek tûnhet a
szerzô zenei szókincse, kifejezésmódja, már-
már hozzászokhatunk fanyar humorához, oly-
kor mosolytalan felnevetéséhez. Leginkább
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persze akkor, ha az elôadók közege „jó veze-
tônek” bizonyul, tehát, a játékosok mindenkor
jelenidejû aktualitással élik meg az egészen ki-
vételes „információsûrûségû” muzsikát. A
Concerto Budapest – Keller András irányításá-
val – „vevô” a mahleri érzés- és gondolatvilág-
ra. Biztosak lehetünk abban, még jövôre
(Mahler halálának centenáriuma évében) sem
fognak ráunni a sajátos hangszínekre, tónu-
sokra, sôt, reményeink szerint a formai felépí-
tés sajátosságaiban is mind több tartalmi jelen-
tôségû mozzanatot fognak felfedezni.

Nemzeti Filharmonikusok
2010. szeptember 25.
Bartók halála elôestéjének 65. évfordulóján
Bartók II. Hegedûversenye, valamint – a Nem-
zeti Énekkarral közösen, szólisták közremû-
ködésével – két Liszt-mû csendült fel a Bartók
Béla Nemzeti Hangversenyteremben. A Nem-
zeti Filharmonikusok az évad kezdetén évrôl-
évre tudatosan tûznek mûsorra Bartók-mûvet
(esetleg szerzôi estet rendeznek) – az viszont
üres propagandaszövegnek hatott, hogy A
strasbourgi katedrális harangjai és a 13. zsoltár
a Liszt születésének bicentenáriumának, tehát
a jövôre aktuális Liszt-évnek a „beharangozó-
ja”. A felesleges túlmagyarázgatás arány- és
lépték-tolódáshoz vezet(het).
Ideális az idôzítés, hiszen zenekarával Kocsis
Zoltán a hangzó új Bartók-összkiadás felvéte-
leit készíti, tehát a Hegedûverseny pódiumon
való megszólaltatása a stúdiómunkát köve-
tôen afféle örömünnep lehet az elôadógárdá-
nak. Ehhez járul, hogy vendégmûvészként
remek szólista, Szergej Krilov (Krylov) társult
hozzájuk (ugyanezzel a zenekarral már nyolc
éve is fellépett, s Csajkovszkij-mûvek szólistá-
jaként hallhatta a miskolci Operafesztivál kö-
zönsége). Az is sejtette a mûvész kivételessé-
gét, hogy a zenekari koncert másnapján
Kocsis Zoltánnal adhatott szonáta-estet. 
Bartók a mienk – s Bartók a nagyvilágé. E ket-
tôs állítás mindig ismételten vizsgázik a gyakor-
latban, amikor külföldi mûvész tûz mûsorra
Bartók-mûvet. Krilov szólójával hallgatva a
Hegedûversenyt, igazsága nyilvánvaló. A kon-
cert szórólapján a rövid mûismertetésnél Ko-
csis-idézet szerepel; a Bartók-zene avatott
ismerôje felhívja a figyelmet, hogy olyan mû-
rôl van szó, amely egyképp erôpróba szólistá-
nak, zenekarnak és karmesternek. Tegyük
hozzá: korántsem az a közönségnek, ha az
elsô hangtól az utolsóig, folyamatosan intel-
lektuális élvezetben is része van. Ám a gyö-
nyörködés nem kényelmes kikapcsolódást
jelent – épp ellenkezôleg! Valami olyan „kon-
centrátumhoz” jut a hallgatóság, ami a tu-
datosság különbözô szintjein egyaránt hat. (A
három tétel felépítése, azaz, monumentális

épülete, az akár csak zsigerileg érzett „meg-
felelések”, a feszültségek és oldódások, az
építés és lebontás, a karaktervariációk saját
világa, a fúgaforma emléke, stb.) A bartóki
duális világkép ritka mód tettenérhetô ebben
az interpretációban. Történt mindez vál-
tozatos hangszínvilággal, ismerôs és ritkaság-
számba menô hangszínekkel, a mûvet nem
ismerô számára megannyi elôre nem sejthetô
meglepetés-elemmel. 
Krilov a teljes partitúra szerves részévé tette
szólamát, minden részletet a mûegészben el-
foglalt helyének megfelelôen játszott. Tónu-
sának sajátossága részben intenzív bal kéz
technikájának, részben pedig vonókezelése
„szabadságának”, gazdag változatosságának
köszönhetô. Virtuóz technikai tudását mindig
a kifejezés szolgálatába állítja – ugyanakkor
felismeri, hogy ezúttal a látszólagos díszítôele-
mek sem puszta ornamensek, hanem hangu-
lat, lelkiállapot kifejezôi. 
A szólistákra, vegyeskarra, zenekarra és orgo-
nára szánt kantáta, A strasbourgi katedrális
harangjai ezután legfeljebb ritkaság-értékével
hathatott (hosszú idôbe tellett, amire biztosak
lehettünk abban, hogy egyáltalán milyen
nyelven éneklik), hangos volt és harsány,
Massányi Viktornak esélye sem volt a ze-
nekari és az énekkari tömbök lefedésében. A
magyar hallgató olvasta a feliratozást – és
nem irigyelte a külföldieket, akik aligha
tudtak meg többet Liszt Ferencrôl. A tenor-
szólóra, kórusra és zenekarra komponált 13.
zsoltár egészen más jellegû kompozíció. Rá-
adásul a tenor-szólista, Horváth István szinte
csak a biztonság kedvéért tette ki a kottát –
szívbôl jövô fohásznak hatott éneke, amely-
nek minden szavát értettük –, a zsoltár(nak és
interpretációjá)nak köszönhetôen megsejt-
hettünk valamit abból a vágyából Lisztnek,
hogy a koncertterem – a mûvészet temploma
legyen. Itt értékeltük a Nemzeti Énekkarnak
az a képességét, hogy különbözô töltéssel
tudja megszólaltatni bármelyik dinamikai
szintet. Vannak éteri (távoli) szirénhangjai és
meghitt-bensôséges fohász-tónusa, máskor
azt is el tudja hitetni a hallgatósággal, be-
letartozik abba a közösségbe, amelynek a ne-
vében felemeli hangját, kifejezésre juttatja hi-
tét-meggyôzôdését.

MÁV Szimfonikus Zenekar
2010. szeptember 27.
A Lukács Miklós bérlet évadkezdô koncertjén
a bécsi klasszika nagymesterei egy-egy mûvel
képviseltették magukat. B-dúrban volt az elsô
rész (Beethoven: IV szimfónia, majd Jeremy
Menuhin szólójával Mozart K. 595-ös zongo-
raversenye), D-dúrban a második (Haydn
101., Óra-szimfóniája). Ezúttal erôltetettnek

tûnt a dirigens Takács-Nagy Gábor rövid
(hangulatkeltô?) bevezetése, fôképp, mivel a
felcsendülô hangzás nem igazolta teljes
mértékben. Örvendetes esemény jelenthetett
külön stressz-faktort a MÁV Szimfonikus Ze-
nekarnak: a Magyar Televízió nemcsak hogy
rögzítette a hangversenyt, de már a sugárzás
idôpontját is kitûzték. Ilyesmire régóta nem
volt példa – ezért a hirtelen rászakadt felelôs-
ség súlya bizonnyal nyomasztó lehetett. Az
utóbbi években kétségkívül jelentôsen egysé-
gesebbé vált vonóshangzás feljogosította az
ilyen igényes (és terjedelmes) program össze-
állítására az évad tervezôit, ugyanakkor érde-
mes lett volna számolni azzal is, hogy a szó-
lamtudás és az együtt-muzsikálás kettôs
feladatának egyszerre megfelelni könnyebb a
szezon folyamán. A vezetô karmester Takács-
Nagy Gábor, aki mostantól a zenekar mûvé-
szeti vezetôje is egyben, különös gondot for-
dít a vonóskaron belül a hegedûk hangzására.
Vezénylése így elsôsorban ôket instruálja, to-
vábbá a partitúra alapján a hangzás-kontúro-
kat jelöli. Egész testével mintegy „lemozogja”
a történéseket – tehát, aki ôt nézi, már-már azt
is hallja, ami ténylegesen nem szólal meg. A
szándékok láttató kifejezése és a tényleges
hangzás között azonban gyakran jelentôs tá-
volság van. A lelkes ügybuzgalom számlájára
írható például, hogy idônként a kétségkívül
alárendelt szerepû részletek exponáltan jutot-
tak kifejezésre, „borítva” a hangzásarányokat
(arra is volt példa, hogy a II. hegedû tolako-
dott elôtérbe pregnáns ritmikájú fordula-
taival). Az egyidejûleg játszott szólamok közti
aktuális arányosításra kísérletet sem tett a kar-
mester, annyira lekötötte a nagyformák rész-
letezô koreográfiája. Ennek következtében
viszont a folyamat-jelleg erôsödött, a nagyfor-
mákon belüli tagolás rovására. A Beethoven-
szimfónia már-már fárasztóan súlyosnak
hatott – ezt jótékonyan egyensúlyozta ki a
Mozart-zongoraverseny. Jeremy Menuhin, aki
a Mozart-év tiszteletére Mozart összes zongo-
raversenyébôl felvételt készített, ezúttal úgy
játszott az Operettszínházban a Steinway-
hangszeren, hogy fel sem merült a korabeli
hangszer igénye. Sajátos billentés-techniká-
jával képes volt olyan tónus létrehozására,
amellyel a hiteles hangzás hívei is elégedettek
lehettek volna. Más kérdés, hogy a zenekari
kíséret színesebb, szóló-hangzást is elbírt
volna. Sajátos intimitást hozott a pódiumra a
mûvész (akinek a helyzete korántsem irigy-
lésre méltó apja árnyékában!) – egyfajta ben-
sôséget, ami stúdiólégkörben otthonosabb,
mint amikor teltháznyi közönség várja az él-
ményt. (A ráadás, Beethoven bagatelljének G-
dúr hangneme átvezetés a B-dúr szférából a
folytatás D-dúrja felé.)
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A hosszú elsô részt követôen érezhetôen fel-
szabadult a zenekar; mind nagyobb számban
hallhattunk szépen megformált motívumokat
(mind tematikus rangban, mind érzékeny
kísérôfiguraként), kommunikáltak a szóla-
mok, folytatva a megkezdett dallamokat,
vagy épp válaszolva a közvetlen elôzményre.
És ami mindig kivételes élmény: a Haydn-
szimfóniában „átjött” a szerzô humora; volt
alkalma elmosolyodni a hallgatónak!

Savaria Szimfonikus Zenekar
2010. október 2.
A rendezô szerv, a Mûvészetek Palotája „Vá-
sáry Tamás zenekari Beethoven-estje”-ként
hirdette, a koncertkalendárium a hagyomá-
nyos formulával tüntette fel. A „Savaria Szim-
fonikus Zenekar. Zongorán közremûködik és
vezényel: Vásáry Tamás” sztereotípiában a
régóta tudomásul vett aránytalanság már fel
sem tûnik, miszerint a szólista: közremûködô.
De egyik sem szól – érthetôen – a láthatat-
lanul jelenlévôrôl, az Angyalról, aki ezúttal
nemcsak hogy elszállt a pódium felett, hanem
kényelmesen elhelyezkedett, s mindvégig ott
tartózkodott a Bartók Béla Nemzeti Hangver-
senyteremben. Olyan (bérleten kívüli) hang-
verseny részesei lehettünk, amelynek vala-
mennyien nyertesei voltunk: az elôadók és a
hallgatók egyaránt – s ebbôl következôen,
közvetve maga Beethoven is. Sôt, a koncert-
látogató is! 
Kivételessége abban rejlett, hogy jelen idejûvé
tette a klasszikát, a kiegyensúlyozott klasszi-
kus forma-eszményt, olyan hangzással, amely
a Beethoven-korabeli zenei szépség biro-
dalmát járta be. Nem-fogalmakkal is pontosan
körülhatárolható az érvényességi köre: nem
akarta felnagyított gesztusokkal érdekessé-
izgalmassá tenni a mûveket, nem szándéko-
zott egykori hangzást rekonstruálni, sôt, arra
sem akart vállalkozni, hogy korszerûsítse,
leképezve napjaink emberének „elvárásait”.
Nem a „titánt” mutatta meg, nem is érzés- és
gondolatvilágában vájkált – s nem is a plakát-
mûvészet íratlan szabályainak megfelelôen
plasztikus leegyszerûsítéssel akarta közért-
hetôvé tenni.
A karmester Vásáry a zenekaron zongorázott,
hangzó valósággá téve mindazt, amit ki-
olvasott a partitúrákból. Ezt az Egmont-nyi-
tányt önmagáért lehetett hallgatni – és érde-
mes is volt. Már ekkor érvényesült az a
karmesteri szándék, hogy elfeledtesse a játé-
kosokkal a rutinos, kiüresedett-kommersz
beidegzôdéseket. Visszaadta a hitet az in-
terpretáció mûvészet-voltában, s ezáltal erôs
jelenlétet tudott teremtetni. Feltûnt, hogy
megváltozott a hangszereseknek a szólam-
kottához való viszonya; nem egyszerûen le-

játszották, ami ott áll, hanem mintha fenn-
hangon olvasták volna. Ennek azonban meg-
van a maga veszélye; az Eroica nyitótételé-
ben mûismeret nélkül is kihallható volt a
pillanatnyi „rendetlenség” (a visszatéréses
szerkezetbôl adódóan kétszer is) – de a kis-
számú apró pontatlanság elhanyagolható
ahhoz az elementáris élményhez képest,
hogy nem újrahallgathattuk a kompozíciót,
hanem az interpretáció képes volt meghall-
gattatni a mûvet. Csak egy konkrét példa: az
a hangszerelési sajátosság, hogy az Eroicá-
ban három kürt szerepel, leginkább olvasott
elemzésekbôl szerzett információ. Itt és most
valóban hallottuk a három remek kürtös
játékát. Vásáry valamennyi kompozíciót tér-
élménnyé tudta tenni –széttárt karja nyomán
egy-egy hangnemi „zökkenés” úgy hatott,
mintha felmenne egy függöny, vagy feltárul-
na egy ajtó. A kidolgozott folyamatok során
csak az exponált témabelépéseknél fordul a
dallamjátszókhoz, ám épp ezért, a kispórolt
gesztusnak hihetetlen ereje volt.
S bár a MüPa mûsorkalauza a három mûsor-
szám „hôsi” karakterét emeli ki, a kiválasztott
Vásáry-kép is valami hasonlót sugall, a fel-
zaklató hôsiesség ezúttal korántsem jelent
meg. A c-moll zongoraverseny is ember-lépté-
kû maradt, már-már meghitt légkört teremtve
a hatalmas terem szépszámú hallgatójával.
Hogy az emberire fókuszálás tudatos, ahhoz
adalékként a ráadás-scherzók járulnak (a Für
Elise a zongoramûvész személyes – megmo-
solyogtató, ugyanakkor elgondolkodtató –
gesztusa). 
A közönség figyelt (a tétel-közi lazítás a tétel-
nyi koncentráció ellenhatása!), és tapsolt.
Nem füttyögött, nem kiabált, hanem meg-
maradt a hagyományos (klasszikus) tet-
szésnyilvánítási formánál. S ha néha vastaps-
gyanús volt a hangzás, az annak a számlájára
írandó, hogy a közösen hallott zene azonos
(tempójú, sebességû) reakciót vált ki a
legtöbbekbôl. Ennél is sokatmondóbb a taps
terjedelme – a ritka türelem a liftnél, a
ruhatárban és a villamosra várva is kitartott. A
zenekar az elismerést, a hallgatóság a mara-
dandó élményt a Zene Világnapja megkésett
bónusz-ajándékaként könyvelhette el. Vá-
sáry Tamás számára pedig ismét beigazolód-
hatott a spirituális közvetítések mûködô-
képessége. 

Zuglói Filharmónia – Szent István
Király Szimfonikus Zenekar 
és Oratóriumkórus
2010. október 10.
Berlioz Rómeó és Júliáját hirdette – a gyakor-
latban bôvült – a mûsor. Liszt Orfeusz címû
szimfonikus költeményét játszotta elôször

Bogányi Tibor vezényletével a Szent István
Király Szimfonikus Zenekar, s utána került
sor a drámai szimfóniára. Idôrôl-idôre elgon-
dolkodhatunk azon, hogy a mai embertôl
korban-stílusban bizonyos szempontból épp
a romantika került a legtávolabbra. A régi
korok már-már rekonstruálhatatlan hangzás-
elképzelései, s a mûvek iránt támasztott
elvárásai szinte kihívást jelentenek az elô-
adóknak – míg a 19. század gyakran kitá-
rulkozó érzelem- és gondolatvilága legin-
kább csak az operai keretek között talál
nyitott fülekre. Megmutatkozik ez abban is,
hogy a megák és gigák világában a romanti-
kusok már korántsem meglepô monumenta-
litás-igénye aligha talál ôszinte empátiára.
Éppen ezért örömmel láttuk a Bartók Béla
Nemzeti Hangversenyterem színpadát meg-
töltô népes elôadógárdát – s valljuk meg, a
látvány után a hangzásra sem panaszkodhat-
tunk. 
Régi tapasztalat, hogy a nagy együttesek
pianói egészen különleges hatásúak tudnak
lenni – ugyanakkor, annak is sajátos varázsa
van, ha a hatalmas hangzástömbök erôlkö-
dés nélkül jönnek létre. Megbizonyosodhat-
tunk errôl ezen a koncerten is, amikor Bogá-
nyi Tibor irányításával igényes muzsikálást
hallottunk. A vonóskar fegyelmezettsége a
nagy létszám mellett is állandóan érezhetô
volt, jóllehet a dallamvonal-kontúrok néha
megdöccentek. De a hangzás fajsúlya ideális-
nak tûnt; a formátum a létszámból adódóan
jött létre, anélkül, hogy az egyes résztvevôk-
re az intenzitás növelése külön terhet rótt
volna. A viszonylag ritkán játszott Orfeusz
gyönyörködtetô volt - miközben arra kellett
gondolnom: kár, hogy szinte csak a kontrasz-
tokban gazdag szimfonikus költeményeknek
sikerült a nagyközönség idôtálló kedven-
ceivé válni. A Rómeó és Júlia feltehetôen
sokak számára kínált a mûvel való elsô
találkozáshoz alkalmat (ami mindig perdöntô
a mû befogadását és értékelését illetôen).
Nos, ami azt illeti, jócskán maradt ismerked-
nivaló a késôbbi találkozásokra is. A „fény-
újság”-feliratozás ezúttal többféle információt
közölt: hol a szituáció körülményeit jelení-
tette meg, hol az énekelt szöveg fordítását –
így fokozott mértékben késztetett figyelem-
megosztásra. A mûsorközlô rövidre fogott
bevezetôje is kevésnek bizonyult, hogy a
hallgató úgy érezhesse: „képben van”. Ma-
radt tehát a lehetôség, hogy passzívan sodor-
tassuk magunkat a zenével – ami, valljuk
meg, kevés a tudatos zenehallgatáshoz szok-
tatott „Istvános” közönségnek. Így a figyelem
gyakran esetlegességeknél idôzött, elkalan-
dozott – tehát, a kompozíció birtoklását
aligha nyugtázhattuk. Az énekes-teljesítmé-
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nyek kiegyensúlyozatlanok voltak (attól,
hogy „úgysem érti” a közönség, még érde-
mes megpróbálkozni az érthetô szöveg-
mondással). Az elsôként megszólaló kamara-
kórus nôikar-része egyértelmûen nem volt a
hangjánál, késôbb a „külsô” férfikar effektusa
öncélú érdeklôdést keltett (az elrejtett hang-
forrás keresése aktivizálta a hallgatóságot).
Szólistaként Barna Júliát, Hormai Józsefet és
Cser Pétert hallottuk.
A nagylétszámú vonóskarnak köszönhetôen
jött létre a hangzás bázisa, amit – a létszám-
arányokból adódóan – szín- és indulati ele-
mekként gazdagítottak a fúvósok és az ütôs-
effektusok. Epikus terjedelmû mese volt,
felnôtteknek, alkalmanként illusztratív érze-
lem- és indulatfestéssel, a linearitásból adó-
dóan fokozatosan kibontakozó-feltáruló cse-
lekményismerettel. Bogányi Tiborral nem
elôször dolgozott a zenekar, kapcsolatuk
érezhetôen konfliktusmentes. Bogányi gya-
kori tükör-mozdulatai ezúttal indokoltak,
hiszen az erôsen feldúsított zenekar vala-
mennyi tagját kellett jól láthatóan instruálnia.
Ezúttal nem lenne jogos számonkérni a hang-
zásarányoknak az aktív beavatkozással tör-
ténô módosítgatását. A minôségi munka
egyik közvetett bizonyítéka, hogy a játékosok
nem fáradtak bele a kétségkívül fárasztó
programba; sôt, volt erejük-energiájuk és
kedvük a fináléban megemelni a hangzást. A
vonóskaron belül a remek brácsaszólam hív-
ta fel magára külön a figyelmet.
Az idô elôtt mûsorra tûzött nagyméretû mû-
vektôl nemcsak az ifjúsági zenekarokat lehet
félteni, de náluk fokozott a veszély. Zá-
borszky Kálmán jó érzékkel alakítja ki a re-
pertoárt, együttese tagjainak aligha kell
szoronganiuk. A játékosok életének rendsze-
res kísérôje ez az oldottság – felszabadult-
ságuk megmutatkozik abban, hogy szép han-
gon, szólamuk zenei egységeit értelmesen
szólaltatják meg. Leszámítva a szélsôséges
esetet, amikor a gyönyörû gordonkadallamot
oly finoman igyekeztek kísérni a hegedûsök,
hogy pizzicatójukat inkább csak láthattuk,
semmint hogy hallottuk is volna. Ami különös
örömmel töltött el: talán tudatosan nem is
foglalkoztak azzal, ami igazán értékes gesztus
volt: tolmácsolásukban a szünetek nemcsak
elválasztanak, hanem egyszersmind össze is
kötnek. Merthogy a köztük megszólaló akko-
rdok nem metronómütések, fokozásokban
nem akadályozzák, nem akasztják meg a dal-
lam áradását. Az is a mûvészeti vezetô (vezetô
karmester) érdeme, hogy úgy szoktatta
„kézre” a zenekart, hogy teljesítményük ak-
kor sem csökken, ha velük azonos zenei
nyelvet beszélô vendégkarmesterrel muzsi-
kálnak. 

Budapesti Filharmóniai Társaság
Zenekara
2010. október 12.
A kerek évfordulók szomszédságában termé-
szetszerûleg háttérbe szorulnak a többiek –
éppen ezért nagy öröm, hogy Beethoven
születésének 240. esztendeje mûsorválasztási
szempont lehetett. Jóllehet, a születésnap
decemberi, a Budapesti Filharmóniai Társaság
Zenekara az októberi estjeivel ünnepelt (11-e:
Kodály-bérlet 1., valamint 12-e: Mahler-bérlet
2.). A sematikus „nyitány, versenymû – szünet
– szimfónia” felépítés ezúttal örvendetesen
módosult: az elsô részt betöltô G-dúr zon-
goraverseny után az igényes „Ah! perfido”
hangversenyária, majd a VII. szimfónia kö-
vetkezett. Ránki Dezsô szólójával a verseny-
mû aligha okozhatott csalódást – ám a má-
sodik rész meglepetéseket tartalmazott. Fodor
Beatrix, aki operaszínpadon már többször
bizonyított, avatott pódiuménekesnônek bi-
zonyult. Elismerésre méltó az a biztonság,
amellyel otthon érezte magát a zenekar-
kíséretes környezetben, jóllehet, az ilyen jel-
legû szereplésre nemigen van módjuk fel-
készülni a pályára készülô fiataloknak. Talán a
bécsi és grazi posztgraduális tanulmányok is
éreztették hatásukat; mindenesetre, olyan pro-
dukció tanúi lehettünk, amelynek hallatán a
mûsorszervezôk kedvet kaphatnának hasonló
típusú programok összeállításához (Bárcsak
sokan lettek volna tanúi ennek a produkció-
nak!). Mirôl is van szó? Adott egy kétségkívül
nehéz ária, amelyet ritkán hallhat – fôként
koncerten – a zenebarát. Adott egy rutinosnak
a szó pozitív értelmében mondható tehetség,
aki kihívásnak tekinti a feladatot. A végered-
mény: emlékezetes élmény. Nem kérdéses,
Fodor Beatrix tudja, mirôl szól az ária. Ráadá-
sul nemcsak a szöveg artikulációjára töreke-
dett, hanem úgy interpretálta szólamát, hogy
az érzelmi-indulati töltések azokat is bizton-
sággal tájékoztassák, akik egyetlen szót sem
értettek az olasz szövegbôl. A színpad (értsd,
játék-lehetôség) hiánya ezúttal azt a többletet
eredményezte, hogy az énekesnô az egyetlen
kifejezési lehetôségként adott hangi meg-
valósításra összpontosított. Talán csak a
legkönnyebb (problémamentebb) részletek-
nél engedett ki a koncentráció magasfeszült-
sége, ami egyébként lehetetlenné tette a hall-
gatói figyelem elkalandozását. Kovács János
irányításával biztonságban érezhette magát;
nem kellett attól tartania, hogy egy-egy csúcs-
pontnál elfedi a zenekar – a dinamikai ará-
nyok mindig ideális hatást keltettek. A pro-
dukció értékének megbízható fokmérôje a
formálás; elementáris hatású, hogy a tagoló
szünetek után semmi sem jött „korán” – az
embernek az volt az érzése, hogy sohasem

„intésre” történik a folytatás, hanem az éne-
kesnô és a dirigens forma-elképzelése töké-
letesen megegyezô. Ilyenkor ismételten
megbizonyosodhatunk arról, hogy a hatás ko-
rántsem a dinamikai maximum függvénye, s
nem is a túlhajszolt tempóé! 
És ezt a kellemes meglepetést (mert konkrét
elvárással kevesen ülhettek be e mûsor-
számhoz) lehetett még fokozni is: a VII. szim-
fónia felkavaró érzést keltett. Megszületett a
mû, olyan szuverén biztonsággal, ami va-
lamennyi hallgatójának élményt tudott adni
(függetlenül attól, hogy korábban mennyire
ismerte e szimfóniát). Plasztikusan épült a
nyitótétel, a lassú hatását a nemesebb vonós-
tónus tudta volna csak fokozni. A III. tétellel
életbe lépett egy mindvégig kitartó kollektív
koncentráció, ami elementáris erejûvé fokozta
a finálét. Egyvalamit érdemes lenne „koz-
metikázni”: a zárótétel skandáló tematikus
anyagát oly módon artikulálni, hogy ne meliz-
ma vokalizált ívének érzetét keltse, hanem
„több mássalhangzóval” mondott, pregnáns
ritmikájú kiszámolóét. Felsô fokon vizsgázott
az összeszokottság karmester és zenekar kö-
zött, s ebben része van annak is, hogy Kovács
János nem hagyatkozott a „félszavakból is
megértjük egymást” joviális gesztusaira, ha-
nem ô is végigélte, s ezáltal intenzív jelenlétre
késztette játékosait. Teremtés volt ez, a javából
– nem pedig az elôzô eljátszások emlékére
hagyatkozó újrajátszás. 

Nemzeti Filharmonikusok
2010. október 21.
Berlioz drámai legendája, a Faust elkárhozása
szerepelt a Klemperer-bérlet 2. koncertjének
mûsorán. Soha testhezállóbb feladatot, mint
amilyennek ez bizonyult a monumentális
elôadó-együttes számára. A Nemzeti Filhar-
monikusok, a Nemzeti Énekkar, az MR Gyer-
mekkórusa és a Honvéd Férfikar szólaltatta
meg, Kocsis Zoltán vezényletével. A szólisták:
Vizin Viktória (Marguerite), Rubén Amoretti
(Mephistopheles), Giorgio Berrugi (Faust) és
Gábor Géza (Brander).
Berlioz esetében a Fantasztikus szimfóniának
a népszerûsége azt eredményezi, hogy magá-
hoz vonzza a szerzô életmûvének „kijáró”
érdeklôdést, s így a többi kompozíció ritkán
kerül közönség-közelbe. Marad a távolság –
és az olvasmányokból összeszedhetô infor-
mációk. Ez az elôadás gyökeres változást
hozott, amennyiben hangzó valósággá tett
megannyi tényt. És ezúttal is beigazolódott a
régi (közhellyé silányított) mondás: a zenét
HALLGATNI kell, ugyanis a Faust elkárhozása
hallgatása során mindenki élményszerûen
megtapasztalhatta, hogy Berlioz par excel-
lence zenekari szerzô, aki egészen külön-
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leges zenekari hangzásokat tudott megál-
modni. (Az emberben felmerül a gondolat:
vajon milyen résztanulmányokat volt módja
folytatni, milyen mûhelymunka során kísér-
letezte ki a különbözô hangszercsoportosítá-
sok meghökkentô hatását. És az is: nagyszerû
hangszerelés-tankönyvébôl vajon mennyit
lehet „megtanulni” mindebbôl?) Az meg
külön tanulság, hogy miközben az unos-untig
hallott Fantasztikusnak óhatatlanul is kopik a
fantasztikuma, közelebbi ismeretséggel e mû-
ben új fantasztikumok várnak felfedezésre. 
Az elôadás sikerének kovácsa kétségkívül Ko-
csis Zoltán. Az ô formátuma szükséges ahhoz,
hogy a rendelkezésre álló monumentális
együttessel képes legyen (quasi) maradékta-
lanul megvalósíttatni elképzeléseit – és meg-
fordítva is igaz: monumentális („fajsúlyos”)
mûvekre van szükség, zeneisége megfelelô
adekvát kinyilvánításához. 
Munkája eredményeképp a fôszereplô több-
nyire a zenekar volt. Megfigyelhettük, hogy
egyazon együttes, egyazon mûben milyen kü-
lönbözô módon viszonyul a szólistákhoz, aki-
ket kísérnie kell. Az emlékezetes pillanatok
kivétel nélkül Vizin Viktóriához fûzôdtek – ôt
nyilvánvalóan kísérték, míg a férfi-éneke-
sekkel inkább szinkronban haladtak, ám
párhuzamosok mentén. (Tehát, még amikor
hajszálpontosan „együtt voltak”, akkor sem
érzôdött az együtt-lélegzés.) Ennek ma-
gyarázata abban rejlik, hogy mind Amoretti,
mind Berrugi - fôként a mû elsô részében –
elsôsorban saját szólamára koncentrált. Vizin
Viktória éneke viszont korántsem elégedett
meg vokális követelmények magas szintû tel-
jesítésével. Ahogyan intonálta a fordulatokat,
érezni lehetett, hogy tökéletesen „érzi” a har-
móniai történéseket – s ez az a többlet, ami
hirtelen rendkívül fogékonnyá tette a hang-
szereseket. (Vizin szerepformálásának másik
erénye, hogy az éneklését hallgató szinte a
szöveg értése nélkül is biztosan tájékozódik a
hangulatok és érzelmek gazdag skáláján.)
Remekeltek az énekegyüttesek – talán csak a
„vidám falusi nép” örvendezése nem volt elég-
gé meggyôzô. Berlioz zenekara mindent tud;
a szerzô elképesztô biztonsággal adagolja a
hatást. Eléri, hogy az unisono hegedûszólamra
lélegzetvisszafojtva figyeljünk, lehetôséget ad
szólista-rangú szereplésekre (különösen
emlékezetes a brácsaszóló), egészen külön-
leges színkombinációt hoz létre a fuvola és 2
piccolo együttesével – és még folytathatnánk
a végtelenségig. 
A megannyi Faust-feldolgozás sorában érde-
kes színfoltot jelent, habár az kétségtelen,
hogy a végkifejlettel a legenda-jelleget (s nem
a korábban gazdag eszköztárral feltárt drá-
maiságot) erôsíti. 

MÁV Szimfonikus Zenekar
2010. október 26.
A magyar-brazil mûsor-összeállítást lehet –
utólag – indokolgatni (bár voltaképp nem
szükséges!); Liszt-darabok elôadása aligha
azért érdemel hozsannázást, mert már a
Liszt-év elôtt felcsendülnek, s abban sincs
semmi szokatlan, ha a 2008 óta állandó kar-
mester – brazil lévén – hazája legjelentôsebb
komponistájának zenéjét propagálja. Az vi-
szont biztos, hogy lélektanilag megalapozat-
lan egy ilyen program – annak ellenére,
hogy az immár rendelkezésre álló négy mû
az egyetlen lehetséges sorrendben hangzott
fel.
Elôre „borítékolható” volt, hogy Villa-Lobos
Choros-sorozatának zenekari darabja (No.
6.) vastapsot vált ki, tehát ily módon a pozi-
tív végkicsengés biztosított. A hangütésre is
figyelmet fordítottak: a Les Préludes aligha
téveszti el hatását a mindenkori hallgatóság-
ra. Ami kétségkívül örvendetes: hallhattuk a
ritkán hallható Malédictiont, ráadásul a fiatal
generáció egyik kiválósága, Fülei Balázs szó-
lójával. Napjainkban, amikor a fôváros kon-
certlátogató közönségének javarésze egy-egy
zenekar produkcióit kíséri figyelemmel,
fontos, hogy minél több együttessel lép-
hessenek fel a széleskörû ismertségre méltán
számot tartó szólisták. (Baráti Kristóf, Farkas
Gábor és Várdai István mellett ô is a Starlet
Music Management „Trónörökösök a színen”
kamaraestjeinek szereplôje – a zenekarral
való fellépés azonban más oldalról engedi
megismerni a szólistát.) Ritkán hallható
(kevés szólista repertoárján szerepel) a Malé-
diction – nagy az esély, hogy a Liszt-évben
országszerte több koncerten, több vonós-
zenekarral megszólaltathatja majd e mûvet,
éspedig kettôs praktikus haszonnal: a zon-
goraverseny megismertetésén kívül a sikeres
bemutatkozás lehetôségével. Fülei Balázs
képes egyidejûleg a nagyforma felépítésén
munkálkodni, s aprólékosan kidolgozott
részletekkel gyönyörködtetni. Karakterizáló-
készsége remek, széles dinamikai skálán ját-
szik, billentése érzékeny és változatos.
(Éppen ezért meglepô, hogy a versenysi-
kerekben gazdag mûvész a maga-választotta
két hangversenyetûd-ráadásban miért nem
törekedett perfekcióra. A népszerû darabok
megszólaltatása azzal a veszéllyel jár, hogy
nem csak a mûveket alaposan ismerôk ve-
szik észre a melléütéseket, s egyéb apró pon-
tatlanságokat, bizonytalankodásokat. A Ma-
nók tánca után felhangzó lelkes taps aligha
tekinthetô objektív mércének!) 
A bölcsôtôl a sírig: Liszt ritkán játszott szimfo-
nikus költeményei közé tartozik. Elsô hallás-
ra meglepô lehet, hogy formai tagolódása

már-már tételszerû (ellentétben a mûfaj leg-
több darabjának egytételességével) – ez azt
eredményezte, hogy a Liszt-muzsikába kész-
ségesen belefeledkezô közönség „nem vette
észre”, hogy mikor ér véget a mû. Az álta-
lános csendben a néhány tapsoló elbizonyta-
lanodott, s gyorsan abbahagyta a tetszésnyil-
vánítást, amit egyébként talán épp ezért az
interpretációért érdemelt meg leginkább a
zenekar. Gyengén vizsgázott lélekjelenlétbôl
Rodrigo de Carvalho is – pánikszerû eltû-
nésével nem könnyítette meg a hallgatók
helyzetét. Nem irigyeltem a zenekart… So-
vány vigasz, hogy az est végén megkésve
megjött a kárpótlás…
A MÁV Szimfonikus Zenekar ezúttal olyan
helyzetben volt, mint a még nem szakosodott
festô-tanuló; különbözô eszközökkel kellett
érzékletes-szép hangképet festenie. A Les
Préludes jó esetben megannyi karaktert
vonultat fel, miközben érezteti, hogy kis-
számú motívum metamorfózisairól van szó.
A Malédiction a vonóskar jutalomjátéka –
többszöri elôadás során kiegyenlítôdnek
azok a szólamok közötti különbségek, ame-
lyekben néha a hangszerállomány minôsége
behatárolja a lehetôségeket. Tagadhatatlan: a
szólamonkénti összjáték sokat csiszolódott, a
nagyobb felületekre kiterjedô pizzicatók tó-
nusával az igényes hallgató is elégedett lehet.
S talán nem is hinnék a játékosok, mennyire
gyönyörködtetô volt A bölcsôtôl a sírig kez-
detének berceuse-hangja, pasztell hangszín-
világa – ha valami, a játékosoknak ez a szép-
ségre való ráismerése, a kikevert érdekes
tónusokban való gyönyörködés többlete
adhatott volna többletet ehhez az élmény-
hez. De a muzsikusokat egyelôre lefoglalta a
játék, a karmestert pedig a kontinuitás biz-
tosításának feladata. 
Carvalho nem mert elég önállóságot adni a
hangszereseknek – s miközben gondosan
felügyelte az együttmuzsikálást, figyelmen
kívül hagyott olyan karmesteri teendôket,
amelyek viszont nélkülözhetetlenek lettek
volna a perfekt hangzásképhez. Elsôsorban a
nyitószámban érvényesült ez. Ha többször
pontatlan egy belépés, érdemes más, ered-
ményesebb mozdulatot kikísérletezni! Úgy
tûnt, Carvalho mozdulatkincsébôl alap-gesz-
tusok hiányzanak – nélkülük az áttört fak-
túrájú, agogikát feltételezô kompozíciók
pontos megszólaltatásának mindig nagy lesz
a bizonytalansági tényezôje.
Összességében: a Liszt-oeuvre ismeretlen da-
rabjaival talán sikerült a hallgatókban a fel-
fedezôkedvet felébreszteni – s akkor a kon-
cert önmagán túlmutatóan töltötte be
hivatását.

Fittler Katalin
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Gary Kosloski:
A szabályellenesség elmélete 

A 20. század elsô felében kétségtelenül Auer
Lipót gyakorolta a legtartósabb, a legmé-
lyebb hatást a hegedûjátékra. Sztár-
növendékei, mint Efrem Zimbalist, Mischa
Elman, Jascha Heifetz és Nathan Milstein
szinte példátlan módon bûvölték el az embe-
reket, elismerést biztosítva Auer számára,
akit már akkor legendás hírnév övezett,
amikor 1917-ben  New Yorkba érkezett.
(Megjegyzés: Auer 1918. február 7-én szállt
hajóra, és tíz nappal késôbb érkezett New
Yorkba.) Alighanem a legkeresettebb tanár
volt akkoriban, és bámulatos, hogy mennyi
kiváló növendéket tanított. Hírnevének nö-
vekedéséhez jelentôs mértékben járultak
hozzá a szentpétervári konzervatóriumban
tanított növendékei: Toscha Seidel, Cecilia
Hansen, Miron Poljakin, Michael Piastro,
Josef Achron, Max Rosen, Joseph Boriszov,
Eddy Brown, Jaroslav Siskovsky, Jurij Ejdlin,
Emil Mlynarski, Richard Burgin és Alexan-
der Hilsburg. A Londonban, 1906–1911
között tartott nyári kurzusoktól kezdve
(Elman ottani nagy népszerûségének
köszönhetôen) növendéke volt Francis
MacMillan, Roderick White, Isolde Menges
és Kathleen Parlow, a Loschwitzban
(1912–1914) között szervezett nyári kurzu-
sait követôen pedig Thelma Given, David
Hochstein és Ruth Ray. Amerikai tanári mû-
ködése idején  –  eleinte a New York-i School
of Musical Art-ban (a késôbbi Juilliard
School-ban), majd a Curtis Institute-ban –
nála tanult Sylvia Lent, Joseph Knitzer, Ilse
Niemack, Max Pollikov, Carlos Sedano, John

Corigliano, Harry Farbman, Benno Rabi-
nov és Oscar Shumsky. És ez a lista szinte a
végtelenségig folytatható.  
De mi volt az, amit Auer tanított, ami ma-
gyarázatul szolgálhatna arra, hogy ilyen
feltûnôen sikeres lett? Minden arról folyó esz-
mecsere során, hogy Auer mivel járult hozzá
a hegedûpedagógiához, bizonyára meg-
különböztetett hírnévnek örvendett az orosz
iskola jobb kéz-technikája. Flesch Károly „A
hegedûjáték mûvészete” címû két kötetes,
kimerítô munkájában a különféle vonó-
tartási módokat tárgyalja, és ezeket három
alapvetô iskolához kapcsolja: a némethez, a
francia-belgához és az oroszhoz. Auer Lipó-
tot úgy említi, mint aki elôször tanította
orosz módon a vonófogást, bár megjegyzi,
hogy a feltételezések szerint Wieniawski
szintén így tartotta a vonót. A kapcsolat el-
képzelhetô, hiszen Auer egészen bizonyosan
hallotta játszani Wieniawskit. (Rok Klopcic
egyéb, lehetséges kapcsolatokat is említ a
„The Strad”-ban, „Auerrôl még többet” cím-
mel megjelent cikkében.) A különbözô isko-
lák közötti, alapvetô különbséget az a pont
jelenti, ahol a mutatóujj a vonó rúdjával
kerül kapcsolatba, meghatározva ezzel a
jobb kar helyzetét. A mutatóujj a német isko-
lánál van a legalacsonyabban, az elsô izü-
letnél, ekkor a jobb kar alacsonyan he-
lyezkedik el (ezt alkalmazták Joachim és
követôi). Magasabbra kerül a francia-belga
iskolánál, amikor a második izületnél van
(ez a Massart- és Vieuxtemps-növendékek-
nél, és fôleg Ysaÿe-nál figyelhetô meg). A leg-
magasabb a mutatóujj helyzete az orosz
iskolánál, itt a második és a harmadik izü-
letet elválasztó vonalnál található (és ebbôl

adódóan ennél az iskolánál a legmagasabb
a jobb kar helyzete).  
Minthogy a pronáció, vagyis a jobb kar be-
felé fordításának mértéke akkor a legna-
gyobb, ha orosz módszer szerint tartjuk a
vonót (mintegy 45 fokos szögben), Flesch
szerint a hangképzés szempontjából ez a
tartás a legeredményesebb, és ez jár a leg-
kisebb erôkifejtéssel.  
A csúcs felé haladva automatikus váltás
megy végbe, ugyanis a vonószôr befelé fordí-
tásával annak elhelyezkedési szöge is meg-
változik, és így nagyobb hangot tudunk
képezni a csúcsnál, mivel a szôrfelületet tel-
jes szélessége a húrra kerül, miközben a jobb
kar teljes súlyát a mutatóujj viseli. A felfelé
vonóhúzásnál ennek éppen az ellenkezôje
történik: a csukló és a könyök emelésekor
kisebb lesz a szôrfelület a húron, a kápa
közelében, amely a vonó legnehezebb része.
Ez a legtermészetesebb vonótartás, ez felel
meg a legjobban a súlyváltozásból adódó
követelményeknek, a mutatóujj rúdon tör-
ténô elhelyezkedésébôl adódóan. 
Flesch – aki korábban Marsick tanítványa
volt – maga is orosz vonófogásra tért át a
francia-belga vonófogásról. „A hegedûjáték
mûvészete” címû könyvében olvasható  meg-
figyelései jól tükrözik ennek az iskolának a
hatását, és azt is, hogy a 20. század elsô
évtizedeiben Flesch, a tökéletes pedagógus és
gondolkodó az Auer-iskolát nem valami
olyasminek tartotta, ami alapján elhamar-
kodott döntésekre lehet jutni. Auer írásaiból
kiderül, hogy ô maga nem alkotott kôbe
vésett, szigorú szabályokat arról, hol helyez-
kedjen el a mutatóujj a vonó rúdján. Sôt,
alighanem maga is meglepôdött volna, ha
látja, hogy ez a kérdés ilyen tüzetes vizsgálat
középpontjába kerül. Auer osztozik Flesch
gyakorlati megfigyelésében, hogy nincs „kor-
rekt” vonófogás, és a vonótartás változatai-
nak az egyén fizikai szükségleteihez kell
alkalmazkodniuk. 
„A hegedûjáték, ahogy én tanítom” címû
könyvében (1921) Auer ezt igen egyszerûen
mondja el:  
„Én azt tapasztaltam, hogy nem lehet pontos
és megváltoztathatatlan szabályokat lefek-
tetni arra vonatkozóan, hogy melyik ujjnak
…kell ilyen vagy olyan módon elhelyezked-
nie, és támasztania a vonó rúdján, ha egy
bizonyos hanghatást akarunk elérni… A
hegedûsnek csak ismételt kísérletezés után
lehet reménye arra, hogy megtalálja a
legjobb megoldást (i. m. 36. l.).
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Auer-iskola
2010. november 29-én, délelôtt fél 10-kor kerül sor Budapesten, a Corvin moziban

(Corvin köz 1.) az Auer Lipót (1845. június 7. Veszprém – 1930. július 15.

Loschwitz) életét bemutató „Gyökerek és ágak” címû film sajtótájékoztatóval

egybekötött bemutatójára. A film Kováts Péter és Bárány László alkotása.  

A magyar hegedûjáték története iránt érdeklôdôk Rakos Miklós, Auer életét 

és mûvészetét bemutató könyvében („Veszprémtôl Szentpétervárig”, 1981)

olvashattak elôször a világhírû hegedûpedagógusról. A szerzô Jascha Heifetzrôl

készített, hosszabb tanulmányát lapunk 2002/1. száma közölte, a közelmúltban

pedig olyan kiváló Auer-növendékek életét ismerhették meg olvasóink, mint

Nathan Milstein és Eddy Brown. (2010/3–4). Az Auer-iskolát bemutató sorozatun-

kat most Gary Kosloski írásával folytatjuk (The Strad, 1993 szeptember), aki azt

vizsgálja, hogyan vezetett el Flesch Károly elemzése az orosz Auer-iskola nem

kívánt „megcímkézéséhez”. 
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Ez viszont nem egy szabályokhoz ragasz-
kodó pedagógus megállapítása. De Auer to-
vább folytatja a különféle vonótartási módok
tárgyalását, rámutatva azokra a különb-
ségekre, hogyan alkalmazták ezeket hegedûs
kollégái, Joachim, Sarasate és Ysaÿe, alkati
felépítésüknek megfelelôen:
„Joachim például (a hüvelykujjat nem szá-
mítva) a második, harmadik és negyedik
ujjával tartotta a vonót, miközben az elsô
ujját felemelte. Ysaÿe éppen ellenkezôleg, az
elsô három ujjával tartja a vonót, a negyedik
ujja gyakran a levegôben van. Sarasate
minden ujját a rúdon szokta tartani, ami
nem gátolta abban, hogy fesztelen, éneklô
hangot, és légies könnyedségû passzázsjáté-
kot produkáljon” (i. m. 36. l.). 
A vonótartás szempontjából alapvetôen fon-
tos az a megközelítés, hogy minden ujj, va-
lamint a csukló és a kar biztonságosan, fel-
adatának megfelelôen mûködjön. Öt évvel
késôbb, egy másik könyvében Auer errôl a
következôképpen ír: 
„A mutatóujjnak oldalról kell támaszkodnia
a vonó rúdján, a harmadik izület kezdeté-
nél, miközben az elsô és második izülettel
körülöleli a rudat. Amint látjuk, ekkor kicsi
a távolság a mutató- és a középsô ujj között,
a vonó irányítását a mutatóujj veszi át, a
kisujj alsó fele csak érinti a rudat játék
közben” (i.m. 88. l.).
Az Auer-növendékeknél a jobb kar mûködé-
se igen jellegzetes. A könyv következô, jobb
kéz-technikát tárgyaló fejezetében Auer
különleges figyelmet szentel a csukló szere-
pének. Leírja azt a mozgást, amikor a csuk-
ló alaphelyzete nem változik, és ebben a

helyzetben, a lefelé történô vonóhúzásnál a
szôr egyre szélesebb felülettel érintkezik a
húrral, míg el nem érkezünk a csúcshoz: 
„A teljes szôrfelület nincs állandóan haszná-
latban, és amikor lefelé húzzuk a vonót, a
csúcs felé haladva, eleinte csak a szôrfelület
szélét használjuk, majd kezdjük lefelé en-
gedni a csuklót. Miközben húzzuk a vonót,
az fokozatosan úgy fordul el, hogy a teljes
szôrfelület a húrra kerül, anélkül, hogy
közben a csukló helyzetében látható vál-
tozás történt volna (i.m. 13. l.)
Auer ugyan kifejezetten nem említi, de az
alkarnak kellô szabadságot kell élveznie,
hogy képes legyen forogni a tengelye körül,
hogy ne okozzon zavart a csukló és az ujjak
alaphelyzetében, amire  Auer olyan nagy
súlyt helyez. Ez az a bizonyos pronáció,
amirôl Flesch a könyvében beszél. Aligha-
nem nagyrészt Flesch számlájára írhatjuk,
hogy elemzését olvasva, a hegedûsök fejében
–  mintegy elhatároló kifejezésként  – erôsen
gyökeret vert az „orosz iskola” szóhasználat,
miközben az iskola tulajdonságait, jellegze-
tességeit meghatározó definíció valójában
Flesch saját gondolkozásmódját tükrözi. Ez
a fajta aprólékos vizsgálódás olyannyira
jellemzô Fleschre, mint amennyire nem
tipikus Auer esetében. 
„A hegedûjáték, ahogy én tanítom” címû ta-
nulmány alapos vizsgálata során feltárul
elôttünk mindaz, amit Auer fontosnak tar-
tott. Ami a könyvben elôforduló, technikával
kapcsolatos észrevételeit illeti, ezek eléggé
általános módon megfogalmazottak. Hang-
súlyozza a magas hegedûtartás fontosságát,
amelyrôl azt tartja, hogy így szabaddá válik
a bal kéz mozgása, ami elôsegíti a hangszer
rezonanciáját is. A párna használatával
kapcsolatban viszont hajthatatlan: tiltja a
párna, és minden egyéb alátámasztó eszköz
használatát, mert véleménye szerint ezáltal
csökken a hangszer hátlapjának rezonan-
ciája, és ennek következtében a hang egy
része veszendôbe megy. Ami a fekvésváltás
problémáját, és általában a bal kéz fesztelen
mozgását illeti, Auer azt javasolja, hogy –
anélkül hogy erôltetnénk – a hüvelykujj ke-
rüljön szembe a második ujjal, és a kérdést
azzal zárja le: „Mindent egybevetve, nekem
úgy tûnik, túl nagy jelentôséget tulajdoní-
tanak a hüvelykujj fontosságának… mindig
el szoktam mondani növendékeimnek, hogy
ne törôdjenek vele túl sokat, és inkább tart-
sák magukat azokhoz a szabályokhoz, ame-
lyekrôl az imént beszéltem” (i.m. 88. l.).
A könyv egyik leglebilincselôbb része a vib-
rátó alkalmazását tárgyalja, amely jól tük-
rözi, hogyan változott az ízlés Auer idejé-
ben. A korábbi hegedûs nemzedék nagy

virtuózainak nyomdokait követve, Auer csak
a kifejezésteli hangok esetében javasolja a
vibrátó használatát. A vibrátó szüntelen
alkalmazását mûvészetellenesnek tartotta,
ezt szerinte gyakran csak arra használják,
hogy leplezzék vele a hibás intonációt, vagy
a rossz hangképzést. Ennek ellenére voltak
az osztályában olyan hegedûsök – mint
Elman, Heifetz és Seidel –  akiknek rend-
kívül egyéni, érzéki és állandóan jelen lévô
vibrátójuk volt. „A túlzott vibrátó olyan
szokás, amit nem tûrök, és mindig hadako-
zok ellene, ha észreveszem növendékeimnél
–  de be kell vallanom, gyakran eredmény
nélkül” (i.m.40. l.).
Bár Auer technikai észrevételei okosak és kö-
rültekintôek, mégsem hatnak a felfedezés
erejével, ami magyarázhatná tanári sike-
reit. Talán a stílusról és az elôadásról szóló
részeket olvasva ismerhetjük meg jobban
ennek az embernek a személyiségét, és a
tanításában rejlô valódi erôt. Ilyenkor a szí-
ve mélyérôl beszél, és igen határozottan fo-
galmazza meg érzéseit a mûvészetrôl, a mû-
vész felelôsségérôl, arról, amivel az elôadott
mûnek tartozik.  
Auer megközelítésében az, amit ô „stílus”-
nak nevez, valójában a kommunikációról
szól; arról, hogyan tudja közvetíteni mûvész
a mû egyes részeit a közönség felé, és hogyan
reagál a mû alapvetô jellegzetességeire.
Manapság a zenei tudományosság ezt újra
definiálta az elôadói gyakorlat számára,
annak alapján, amit „informatív stílus”-nak
neveznek. Viszont Auernak az ízlésre és a
stílusra vonatkozó nézetei ennél jóval
egyszerûbb természetûek voltak:
„Másik évszázad, másféle zene – másfajta
muzsika, másféle stílus. Természetesen nem
úgy játszunk Bachot, mint ahogy Csaj-
kovszkijt. De ez nem azért van így, mert a
tradíció szerint Bach másfajta elôadásmó-
dot igényel. A zenei ösztön elegendô. Azért
játszunk Bachot másképpen, mert maga a
muzsika hívja fel figyelmünket bizonyos
ízlésbeli szabályokra, a zenei kifejezés
bizonyos módozataira, amikor elôadjuk
Bach szonátáit vagy versenymûveit” (i.m.
183. l.). 
Auer helytelennek tartja, amikor a mûvész
egyéniségét korlátok közé szorítják:  
„A tradíció, a múlt halott formalizmusával
teherként nehezedik a jelenkor élettel teli
szellemére. Azok a szívósan tovább élô,
állandósult elképzelések, amelyek a régi
klasszikus mûvek elôadásmódjával, tempói-
val, árnyalataival, kifejezésmódjával  kap-
csolatosak, merô formalizmussá válnak,
mivel már nincsenek közöttünk azok, akik-
nek egyénisége egykor élô jelentéssel töltötte

„A nagy mûvésznek, Flesch Károlynak emlékül,

Auer Lipót, Szentpétervár 1911. január 29.”
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meg ezeket a mûveket. Hagyjuk ôket (értsd:
a jelenkor hegedûseit), hogy saját magukat
fejezzék ki, és ne béklyózzuk le játékukat
olyan szabályokkal, amelyek már értelmü-
ket vesztették…Szükségünk van a szépségre,
de a tradíció nélkül jól megvagyunk…”
(i.m. 176. l.).
Az Auer kijelentéseibôl sugárzó szónoki
tehetséget és ôszinteséget erôs jellembeli tu-
lajdonságok, és rendíthetetlen becsületesség
támasztotta alá. Mindez párosult az ô élénk,
sokat követelô személyiségével, és ettôl kapott
tanítása olyan izgalmas, inspiráló minô-
séget, ami fiatal tanítványaira lenyûgözôen
hatott. A szépség kifejezésére irányuló
odaadás alapvetô szerepet játszott gondol-
kodásában, akár egyet értett vele az ember,
akár nem. Tekintettel erre az odaadásban
rejlô szenvedélyre, amely arra irányult, hogy
közvetítsen valamilyen szépséget, és fel-
használjon hozzá minden technikai
eszközt, hogy a kitûzött célt elérje, hogy életet
leheljen a zenébe – az ember bizony elég
szorongatott helyzetben érezte magát, ha
azzal akarta elutasítani, hogy elképzelései
már kissé elavultak, szubjektívek, vagy már
nem  érvényesek. 
Igen izgalmas volt a növendék számára en-
nél az embernél tanulni, és a fenn maradt,
vele kapcsolatos idézetek nagy száma is zse-
niális tanári munkájáról tanúskodik. Most
eltekintve a speciális vonótartástól, az ember
arra a következtetésre jut, hogy nincs olyan
rendszerbe foglalható, hivatalos formába
öntött tanítási program, amit „Auer-metó-
dus”-nak nevezhetnénk. Ismétlem, az a
benyomásunk, hogy Auer tanítási módszere
az egyénhez kapcsolódott. Az ô titokzatos
módján Jascha Heifetz is ezt erôsíti meg,
amikor az Auer-iskola koncepciójáról
beszél:
„Azt hiszem, az emberek kissé túlbuzgó mó-
don vesznek figyelembe bizonyos szabá-
lyokat – egy bizonyos helyzetet egy bizonyos
metódusnak, egy másfajta állapotot egy ettôl
eltérô metódusnak tulajdonítanak. Azt
kérdezik tôlem, hogy milyen metódus
szerint, milyen stílusban húzom a vonót.
Fogalmam sincs róla! Soha nem tudtam
rájönni, hogy tulajdonképpen mi is az úgy-
nevezett Auer-metódus, annak ellenére,
hogy nála tanultam” (Samuel and Sada
Appelbaum: With the Artists, New York,
1955, 43. l.).
Sok tanítványa erôsíti meg, hogy Auer ki-
mondottan technikát soha nem tanított,
ritkán adott fel etûdöket, gyakorlatokat. Vi-
szont megkövetelte, hogy a növendék tech-
nikailag tökéletesen felkészült legyen, és
nagy súlyt helyezett a skálázásra. A növen-

dékek vagy saját maguk gondoskodtak a bol-
dogulásukról, vagy valamelyik rendkívül jól
képzett tanársegédje segítette ôket, mint Paul
Stassewitch, Alexander Bloch, Küzdô Viktor
és Raphael Bronstein, akik késôbb kiemel-
kedô tanárok lettek. A technikát csupán
eszköznek tekintette, nem pedig célnak. 
Amellett, hogy Auer könyörtelenül ösztökélte
növendékeit, mindig kész volt arra, hogy ô
maga mutassa be a szóban forgó részletet
(tanítás közben mindig kezében volt a hege-
dû), és az osztály légköre is nagyfokú ösz-
tönzést, motivációt jelentett a legmagasabb
technikai és zenei színvonal eléréséhez.
Auer általában a mesteriskola-módszer
szerint tanított, ezeket az óráit Oroszország-
ban mindig szerdán és szombaton tartotta –
emlékezik Paul Stassewitch. „Annyira erôs
volt a versenyszellem a konzervatóriumi nö-
vendékek között, hogy az  mindenkit arra
késztetett, hogy technikai szempontból igen
keményen felkészüljön.” (Appelbaum i.m.
303. l.). És amilyen rendkívüli volt az elért
technikai szint, ennek megfelelôen kerültek
elôtérbe a legemelkedettebb zenei ideálok.
Auer a logikus, ízléses és szép elôadásmód
elérését tûzte ki célul, és megpróbálta fel-
ébreszteni növendékei buzgalmát és képzele-
tét, hogy ezt olyan meggyôzôen fejezzék ki,
amennyire csak lehetséges. Mindegyik nö-
vendékéhez rendkívüli rugalmasan, egyéni
módon közeledett, és ez a magyarázata
annak, hogy mindannyian igen egyéni mó-
don hegedülnek.
De Auer osztályában a legfontosabb, nélkü-
lözhetetlen kellék a tehetség volt. 
A tehetségtelenekkel nem igen tudott mit kez-
deni. Nem volt hozzájuk türelme, nem kel-
tették fel érdeklôdését – nem tudott dolgozni
azokkal, akik keveset nyújtottak. Miután az
elvárásoknak nem voltak képesek eleget
tenni, kikerültek osztályából. Ahogy Auer
mondta: „…egy másik fontos alapelve taní-
tásomnak – és ez igen eredményesnek bizo-
nyult –, hogy  olyan sokat követelek
tanítványaimtól, amennyit csak lehet. Így
aztán kapok is tôlük valamit” (A hegedû-
játék, ahogy én tanítom, 16. l.) 
Ha valaki nála tanult, igen komolyan kellett
vennie ennek az ellenállhatatlan személyi-
ségnek, ennek az áradó temperamentumú
embernek a kijelentését: minél nagyobb a te-
hetség, annál nagyobb a követelmény. Eze-
ket a követelményeket gyakran inspiráló
ékesszólással fogalmazta meg, de az is
elôfordult, hogy valósággal kitört belôle a
düh. A személyiségében rejlô erô jelentette a
biztosítékot, hogy elvárásai teljesüljenek.
Ezekkel a kockázatokkal járt Auer növendé-
kének lenni, de ezt a kockázatot nagyon so-

kan vállalták. Mint ahogy minden nagy pe-
dagógus esetében lenni szokott, ez volt a
kapcsolati kényszer a tehetség és a tehetség
megbecsülése között; ez volt az a misztikus,
létközösséget alkotó kapocs, amelyben élet-
ben tartja egyik a másikat – a tehetségnek az
igénye, hogy tanuljon és gyarapodjon, és a
tanárnak a  vágya, hogy tudását átadja,
hogy táplálja, bátorítsa a növendéket,
követeljen tôle, sôt néha meg is fenyegesse,
vagy akár rá is ijesszen. Auer az ilyen
szuggesztív képességekkel, ösztönös megér-
zéssel kapcsolatos, megfoghatatlan dolgok-
ban egészen rendkívüli volt. Tanítványai-
nak öröksége mély nyomokat hagyott hátra
mindabban, ahogy ma a hegedülést hall-
gatjuk, ahogyan a hangszeren játszunk,
vagy ahogy a hegedûjátékról vélekedünk.
Megfelelô irányítás, tájékoztatás, fegyelem és
ösztönzés nélkül a rendkívüli tehetségû
növendék nem képes kiteljesíteni ígéretes
tehetségét. Auer tudta ezt, és állandóan a
mûvészi tökély elérését hirdette. Mert ahhoz
nem kell különleges képesség, hogy mások
nagyságát felismerjük, de ahhoz már kell
bizonyos nagyság, hogy ezt a képességet
elôhívjuk mindazokból, akik annak bir-
tokában vannak. 

Közreadta: Rakos Miklós

Auer Lipót tanterme a szentpétervári konzervatóri-

umban
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E lap hasábjain két alkalommal írtam David
Ojsztrahról, elôször halálának harmincadik
évfordulója alkalmából, majd pedig magyaror-
szági fellépéseit próbáltam összegezni.
Feltartóztathatatlan karrierje folyamán Ojsz-
trah világszerte az úgynevezett szovjet hege-
dûiskola kiváló képviselôjévé vált. Kovács Dé-
nes – a Zeneakadémia akkori rektora –, illetve
Lányi Margit és Halász Ferenc kiváló hegedû-
pedagógusoknak, a moszkvai Csajkovszkij
Konzervatóriumban tett látogatásának kö-
szönhetôen született meg az az elhatározás,
hogy az akkoriban szunnyadni látszó itthoni
hegedûtanításnak új lendületet adjanak elsô-
sorban szovjet vendégprofesszorok meghívá-
sával Budapestre. Ennek köszönhetôen látoga-
tott el hozzánk eleinte csak nyári kurzusokra
Bronyin illetve Sznyitkovszkij professzor.
Utóbbit – aki Moszkvában Pjotr Bondarenko
mellett Ojsztrah elsô számú asszisztense volt –
késôbb már állandó vendégtanárként láthat-
tuk-hallhattuk fiatal magyar hegedûsökkel
foglalkozni. Ez az úgynevezett szovjet iskola
olyan kiválóságokat adott a világnak, mint
Viktor Tretyakov, Vlagyimír Spivakov, Viktor
Pikajzen és nem utolsó sorban Gidon Krémer
hogy csak néhány nevet említsünk. De joggal
merülhet fel a kérdés, miért is volt erre szük-
sége a magyar hegedûtanításnak? Nem volt
nekünk egy Hubay Jenônk vagy Zathurecky
Edénk, akik a jobbnál jobb hangszereseket
képezték Budapesten? Gondoljunk csak bele
például Ormándy Jenô hegedûmûvészként
került Amerikába vagy a talán kevésbé ismert
Garaguly Károly is kettôs karriert futott
egészen haláláig. Ormándyval csak egy, de
Garagullyal számos hegedûfelvétel is létezik.
Vegyük számba a Hubay növendékek név-
sorát: talán kezdjük a hölgyekkel; Geyer Stefi,
Bartók ifjúkori szerelme, akinek az elsô úgyn-
evezett fiatalkori hegedûversenyét ajánlotta
vagy Arányi Jelli aki hathatósan mûködött
közre Ravel népszerû Tzigane címû hegedû-
darabjának születésénél, és nem utolsó sorban
Fehér Ilona akinél többek között Shlomo
Mintz és Pinchas Zukerman is tanultak korai
éveikben még Izraelben.
Hubay leghíresebb növendéke Szigeti József
volt, akinek nevével és korai felvételeivel nôt-
tek fel Oroszországban a huszadik század ele-
jén az ottani fiatal hegedûsök, és aki késôbb
világkarriert futott be. Székely Zoltánt kell
következôként megemlítenünk. Bartók neki

ajánlotta második hegedûversenyét, melynek
ô volt a szólistája az ôsbemutatón. De Végh
Sándor, Gertler Endre, Zathurecky Ede és Tel-
mányi Emil is az ô osztályából indultak a
világhírnév felé.
Zathurecky annyiban különbözött a fentebb
említettektôl, hogy ô Magyarországon maradt
és átvéve nagy elôdje tradícióit lett a budapes-
ti Zeneakadémián a Hubay iskola képviselôje.
Ezek után bátran állíthatjuk, hogy létezett
valamikor egy nemzetközileg elismert magyar
hegedûiskola, amely talán Zathurecky halála
után kezdett megtorpanni. A már korábban
említett Kovács Dénes 1955-ben Londonban
könnyedén nyerte meg az ottani Flesch hege-
dûversenyt, mint Zathurecky növendék, en-
nek ellenére a magyar hegedûiskola fénykora
néhány évtizedes pihenôre tért. A 80’as évek-
ben Strém Kálmán próbálta meg vitaindító
kérdésével – “Hol vannak a magyar vonósok?”
– felrázni a hazai szakmai köröket.

*

A most induló sorozatban – mint azt a címe is
mutatja – kevésbé ismert hegedûmûvészekkel
szeretném összeismertetni az olvasót, de
elôtte engedjenek még meg egy kis kitérôt.
Az általunk jól ismert szovjet hegedûiskola
párja a tengerentúlon volt, a New York-i Juil-
liard Schoolon, amit elsô sorban Itzhak Perl-
man, Pinchas Zukerman és Shlomo Mintz
neve fémjelez. De honnan is jöttek ezek a
nagyszerû hegedûsök? A válasz kézenfekvô;
Izraelbôl, ahol viszont a Hubay növendék
Fehér Ilona egyengette az ifjú tehetségek útját! 
De menjünk csak tovább és vegyük górcsô alá
az elmúlt század nagy neveit. Hamarosan
rájövünk, hogy mindegyikük bölcsôje Orosz-
országban ringott. Jascha Heifetz, Nathan Mil-
stein, Mischa Elman hogy csak a legismer-
tebbeket említsük. A csodagyerek Yehudi
Menuhin, de Isaac Stern szülei is a kivándor-
lást választó orosz zsidók voltak. Most ki is
volt ezeknek a kiváló hegedûmûvészeknek a
tanára? Ez az ember bizony a veszprémi
születésû majd a késôbbiekben Szentpéter-
várott iskolát alapító Auer Lipót volt. Mint
abban az idôben oly sokan, egy idô után ô is
Amerikában folytatta tevékenységét és 1930-
ban bekövetkezett halála után egy tehetséges
és már a nagyvilágban is tapasztalatot szerzett
amerikai részesül abban a kitüntetésben, hogy
átveheti a legendás hírû mester tanszékét a

Juilliard-on. Ez a sokrétû zenei adottságokkal
megáldott ember mai cikkünk fôszereplôje;
Louis Persinger.
Legalább kétszer ki kell mondanunk a nevét,
mire akár szakmai körökben is derengeni
kezd vele kapcsolatban valami. 
Nem csoda, hiszen Magyarországon elsôsor-
ban, mint Ruggiero Ricci zongorakísérôjét
ismerhette meg a magyar zenekedvelô közön-
ség a rádióból. És ô lenne az a Persinger is
akirôl úgy hallottuk, hogy Menuhin tanára
volt? Igen, Persinger sokoldalú zenei egyéni-
ség volt. Az USA-ban született az Illinois ál-
lambeli Rochesterben 1887-ben, de Colorado-
ban nevelkedett. Ott kezdett el hegedülni és
már 12 évesen a nyilvánosság elôtt játszott.
Szülei – tehetségét látván – Európába küldik a
fiatalembert, így kerül Lipcsébe az ottani Kon-
zervatóriumba. Négy évet tölt 1900-tól az
akkor világhírnévnek örvendô intézményben,
ahol aztán egyszerre hegedû és zongora sza-
kon is végez. Közben Nikisch Artúr karmesteri
óráit is intenzíven látogatja. Minden akadályt
könnyedén vesz és így érdemli ki Nikisch dí-
cséretét, aki állítja, hogy “ Persinger a lipcsei
konzervatórium addigi történetének legtehet-
ségesebb növendéke volt.”
A németországi tanulmányok végeztével
három évre Brüsszelbe megy, hogy Eugène
Ysaÿe-nál tanulhasson tovább. A brüsszeli Ki-
rályi Opera zenekar koncertmestere lesz, to-
vábbá észak-európai szóló turnéival színesíti
zenei ténykedését. A nyári idôszakokban
Jaques Thibaud kurzusait látogatja rendszere-
sen, melyeknek erôteljes francia behatása
nem marad nyom nélkül késôbbi elôadó-
mûvészeti és pedagógiai tevékenysége
folyamán sem.
Európai tanulmányai után 1912-ben hazatér az
USA-ba ahol Leopold Stokowskival és a
Philadelphia-i zenekarral debütál, majd
megkezdi amerikai koncerttevékenységét,
mint szólista. Elismertsége ellenére csak két
évet marad hazájában, mert Nikisch Artúr

A vonó mesterei I. rész
Louis Persinger
(1887. február 11.–1966. december 31.)

RakosMiklos  24.11.2010  12:11  Page 32



XVII. ÉVFOLYAM 6. SZÁM 33

ZENETÖRTÉNET

felkéri, legyen a Berlini Filharmonikusok kon-
certmestere. A sors ezúttal csak rövid lehetô-
séget kínál számára külföldön ennél a kiváló
zenekarnál. Az Elsô Világháború kitörése haza
kényszeríti, ahol 1915-ben tárt karokkal várják
a San Franciscó-i szimfonikusoknál, mint kon-
certmestert.
Jóllehet két év múlva megalakítja saját vonós-
négyesét és 1916-tól 1928-ig a San Francisco-i
Chamber Music Society irányítója lesz, tovább-
ra sem hagy fel zenekari munkájával. 
San Franciscoban marad és egy számára eddig
új lehetôség felé fordul.. Elkezd tanítani és
hamarosan olyan ifjú tehetség kerül a kezei
közé, mint az akkor 5 éves Yehudi Menuhin.
A kis Yehudi és Persinger között teljes a har-
mónia, ami abban teljesedik ki, hogy mikor
1925-ben a mester New Yorkba költözik, a
Menuhin család követi ôt a fiúcska érdekében.
Menuhin elsô nyilvános fellépései Persinger
irányítása alatt történtek, aki állandó zongo-
rakísérôje is volt a cseperedô csodagyereknek.
Így szerepeltek közösen Yehudi élete elsô
hegedûestjén New Yorkban 1926. januárjában
és partnere maradt kiváló növendékének annak
elsô amerikai turnéján is 1928–29-ben. 
Itt érkezünk el idôben a 1930-as évhez, ami
Auer Lipót halálának az éve, és mint már em-
lítettük, Persingert nevezik ki a Juilliard-on a
legendás hírû professzor utódává. Nem kis
megtiszteltetés volt ez számára, jóllehet addigi
elômenetelére sem panaszkodhatott! Har-
minchat éven át tanított hegedût és kamara-
zenét ebben a neves intézményben. Hetven-
ötödik születésnapja alkalmából rendkívüli
hangversenyt rendezett a Juilliardon, méghoz-
zá tehetségének jegyében a koncert elsô felé-
ben zongorán játszott, majd a második félidô-
ben hegedûjátékával kápráztatta el lelkes
közönségét.
Persingernek különösen jó érzéke volt ahhoz,
hogy hogyan kell jó képességû gyerekekkel
foglalkozni; „Minden tanításban elért sikerem
annak köszönhetô, hogy mindig megtaláltam
a módját, hogy hogyan ébresszem fel a növen-
dék érdeklôdését, és hogyan kössem le ôket a
cél érdekében. Meg kellett találni, hogy az
egyes növendéket mi köti le és egy pár találó
szóval rávilágítani a feladat megoldásának a
módjára. Állandóan arra törekedtem, hogy a
„hegedû hangján keresztül” szóljak a
gyerekekhez. 
Yehudi Menuhin így emlékszik elsô hegedû-
órájára; „Elsô dolga volt, hogy elôvette a hege-
dûjét és eljátszotta Bach g-moll Adagio-ját
azon az „utánozhatatlanul bársonyos hegedû-
hangján, így hagyva mély benyomást és felejt-
hetetlen hangzást a fülemben.” Mások egyéni
magyarázatait emelik ki, ha visszaemlékeznek
hegedûóráira. Szóképekben beszélt, kerülve a

száraz szakkifejezéseket. De sokan vélték úgy
hogy ezek a nem szokványos módszerek csak
különleges képességû gyerekeknél váltak be.
Azok, akik csak a skálák és etûdök világán
tudtak közelebb kerülni a hegedûjáték
lényegéhez, azok nem voltak Persinger
emberei.
„Ô megmutatta és én utána csináltam – emlék-
szik Menuhin – a legfontosabb amit adott ne-
kem az a betekintés volt a zene világába.” Ke-
vésbé jól jött ki a Juillliard-on némelyik
fiatalabb növendékével, akik sokkal határo-
zottabb és parancsolóbb módszert igényeltek
volna. Ennek ellenére általános szeretetnek
örvendett növendékei körében türelme, ked-
vessége, humora és széles látókörû zenei
ízlése miatt.
Leghíresebb tanítványai Menuhinon kívül
többek között Ruggiero Ricci, Guila Bustabo
és egy rövid idôre Isaac Stern is. Az utóbbi
esetében azonban nem igazán mûködött
Persinger módszere, ezért Stern hamarosan
visszatért elôzô tanárához, Blinderhez. Per-
singer nemzetközi elismerésnek örvendett
egészen 1966-ban bekövetkezett haláláig,
amit többek között olyan nemzetközi zsûrikbe
történô meghívások is bizonyítanak, ahol
aztán már korábbi neves növendékével Yehu-
di Menuhinnal ültek egy asztalnál.

Az alábbiakban egy Persingerrel folytatott
beszélgetés néhány részletét adjuk közre, ame-
lyet Samuel és Sada Applebaum kitûnô, híres
hangszeres mûvészekkel foglalkozó több mint
13 kötetes, ma már csak nehezen beszerezhetô
könyvébôl idézünk. A kötet címe “The way they
play” azaz „Ahogy ôk játszanak.” A szerzôk
maguk is hegedûsök, illetve a hegedûtanítás
iránt élénken érdeklôdô egyének elhatározták,
hogy könyv formájában adják közre a világ
élvonalába tartozó mûvészekkel folytatott
kötetlen beszélgetéseiket.

Persingerrel való elsô találkozásunk alkalmá-
val a hegedûjáték alapvetô problémáiról
beszélgettünk.
„Milyen egyszerû lenne, ha csak egyféle, ter-
mészetes módon lehetne a vonót fogni!”
mondta. „Ez sajnos nem így van, sôt nyugod-
tan állíthatjuk, hogy tulajdonképpen maga a
vonótartás is természetellenes. Olyan mini-
mális mértékben kell fognunk vagy tartanunk
a vonót, hogy képesek lehessünk bármilyen, a
pillanat által igényelt változtatásra. Érdemes
minden hegedûsnek elgondolkodnia azon,
hogy játék közben a jobb kéznek is szüksége
lehet bizonyos pontokon a pihenés vagy
mondjuk inkább a lazítás lehetôségére. Elôre
elhatározott helyeken iktassunk be az elôadá-
sunkba „pihenô pontokat”, ahol hacsak pil-
lanatnyi idôre is, de el tudjuk lazítani a jobb

kezünket. Talán meglepôen hangzik, de még
egy olyan gyors és virtuóz darabban is, mint
Paganini Moto perpetuo-ja, adjuk meg a jobb
kéznek a lehetôséget, hogy „levegôhöz jusson”.
„Mit gondol arról, hogy melyik jobbkéztartás a
jobb, ha magasan, vagy ha alacsonyan
tartjuk a könyökünket” vetettük fel a követ-
kezô kérdést.
„Azt hiszem, hogy erre a legjobb válasz, hogy
a hegedûjátékban minden, amit túlzásba
viszünk az nem helyes, ennek megfelelôen,
tehát ne tartsuk túlzottan magasan sem, de
ne is szorítsuk a testünkhöz a jobb kart, mert
mindkettô felesleges feszültségekhez vezethet.
Ysaÿe amikor a G húron játszott karja néha
vonójával egy magasságban volt, amit én már
túlzásnak tartok. Soha ne legyen a jobb kéz
könyöke magasabban, mint a kézfej, kivéve
természetesen, ha a vonó hegyénél játszunk!”
„És mi a helyzet a vonóváltással?”
„Nos, erre azt mondom, hogy hagyjuk az
ujjakat természetes módon mozogni a váltás-
nál, de azért állandóan figyeljünk rájuk. Én
például, ha a vonó hegyénél játszom teljesen
természetes, hogy felemelem a kisujjamat.
Aztán vegyük például a hüvelykujj tartását,
melynél rendszeresen felmerül a kérdés, egye-
nesen vagy behajlítva tartsuk-e? Bölcsen
tesszük, ha az ujj természetes tartását részesít-
jük elônyben. Igen gyakran teszik fel nekem
ezt a kérdést, amire a válaszom, hogy nincs
szigorú szabály e tekintetben sem.”
„Ha már a hüvelykujjról beszélünk, ne feled-
kezzünk meg a balkéz hüvelyujjának
helyzetérôl és annak funkciójáról sem. Min-
dannyian ismerjük a szabályt, hogy hol és ho-
gyan kell tartani ezt az ujjat, de ha valakinek
rövid a hüvelykujja, akkor a legjobban teszi,
ha nem veszi túlzottan be a hegedû nyakát a
tenyerébe különben könnyen feszültség kelet-
kezhet a kézben. Egy jó balkéz technika kifej-
lesztéséhez elengedhetetlen a laza kéztartás.
Fordítsunk naponta figyelmet a bal hüvelykujj
függetlenítésére.” 

Ezután a hegedûpárna problematikájáról
kezdtünk beszélgetni, amelyrôl így nyilatko-
zott:
„A hegedûpárna használata egy igen szemé-
lyes dolog, amelyrôl mindenkinek egyénileg
kell döntenie miután valóban próbálkozott
már mindkét módszerrel. Tény és való, hogy
párnával valamelyest tompítjuk a hangot de
ezt a hátrányt néha igen el szokták túlozni az
elônyeivel szemben. Én is újra és újra próbál-
kozom minden nyáron elhagyni a párnát de
aztán valahogy minden alkalommal vissza-
térek hozzá. Az én párnám házi készítésû.
Lúdtollal bélelt és két réteg puha rongy borítja,
egyik alulról, a másik felülrôl. “
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ZENETÖRTÉNET

Beszélgetésünket most a vibrátóról alkotott
véleményérôl folytattuk.
„Sajnos csak keveseknek adódik elejétôl fogva
egy szép harmonikus, kerek vibrátó. Néha az
az érzésem, hogy túl késôn kezdenek a
gyerekek vibrálni. Ahogy a tanulóban fel-
merül a vibrátó iránti igény, a tanár mutassa
meg és magyarázza el behatóan annak mód-
ját és fejlesztését. A legszebb vibrátó a csukló és
az ujjak keverékébôl kerekedik ki. Vélemé-
nyem szerint a csukló vibrátó adja a leg-
melegebb hangot, jóllehet bizonyos kettôsfogá-
soknál vagy nagyon magas hangoknál be kell
tudnunk kapcsolni ebbe a folyamatba a kart
is megfelelô, de nem túlzott mértékben. Talán
azt is elmondhatjuk, hogy a vibrató iránti
igény akkor merül fel elôször, amikor már a
harmadik fekvést tanulja a növendék.”
„Mit tegyünk, ha a növendék már korábban,
a harmadik fekvés tanulmányozása elôtt
szeretne vibrálni?
„Támogatnám ez iránti igényét! Ne legyünk e
tekintetben sem merevek! Nem lennék az ellen
sem, hogy gyerek hamar ismerje meg a har-
madik fekvést de a fekvésben való játéknál
sokkal fontosabbnak tartom magát a
fekvésváltást! Idôben kell bizonyos elôgyakor-
latokkal felkészíteni ôt a fekvésváltás
elsajátítására még mielôtt magát a fekvést
tanulná. Röviden összefoglalva fontosabb a
korrekt fekvésváltás, mint aztán maga a
fekvésben való játék, hiszen azt elsô sorban a
fekvés olvasása teszi elsôdlegesen nehézzé.”
„Beszéljünk most a páratlan illetve páros
fekvések használatáról. Mit gondol, kerüljük
tudatosan a második, negyedik stb.....fekvések
használatát?” 
„Nem tenném! Bár sok kottakiadás is ezeket a
fekvéseket alkalmazza de az eredmény egy
szegényes, egyoldalú balkéz technika lesz. Ne
kerüljük a páros fekvéseket, képezzük a
kezünket minden eshetôségre! Szükséges lehet
a jövôben arra is, hogy modernizáljuk eddigi
szokásainkat az ujjazatok tekintetében is.
Néha pedagógiai célzattal kell bizonyos
ujjazatot javasolni a növendéknek vagy azt
éppen a képességeihez igazítani. Úgy gondo-
lom, hogy az alap repertoárhoz tartozó
mûveknél a kiadónak is több változatot kel-
lene javasolnia evvel is saját döntésre sarkall-
va a tanulót.” 
„Mr. Persinger, Önnek hatalmas tapasztalata
van abban, hogy hogyan kell tehetséges
muzsikusokat nevelni és tanítani, de abban
is, hogy határozzuk meg, fedezzük fel a tehet-
ségeket.”
„Valóban. Egy dolog azonban azonnal
megállapítható. Ha valakinek jó érzéke vagy
füle van, az azonnal pozitívan reagál a
zenére. Késôbbiek folyamán bizonyos kon-

centráló képességrôl és érdeklôdésrôl is tanúbi-
zonyságot kell tennie. Ezek az alapok tehát.”
„Úgy tûnik számomra, hogy sok fiatal hegedûs
talán túl korán veszi elô a legnagyobbak re-
mekmûveit, hegedûversenyeket és szonátákat.
Hogyan gondolja Ön, helyes-e ez az út?”
„Tapasztalatom szerint az igazán komoly
adottságokkal rendelkezô fiataloknak ez nem
okoz különösebb problémát sem technikailag
sem az elôadó-mûvészet szempontjából. Sôt
tovább megyek; egyáltalán nem értek egyet
azzal a nézettel, hogy bizonyos mûvekhez
negyven éves korunk elôtt hozzá sem szabad
nyúlnunk. Nyilvánvalóan játékunk fejlôdhet,
érettebbé válhat az évek folyamán, de ez szá-
momra nem ok arra, hogy csupán fiatalságuk
miatt tagadjuk meg tôlük nagy mesterek
remekeit. Természetesen függ attól is, hogy
mennyire tehetséges az illetô és hogy men-
nyire hozzáértô a tanár.”
„Jól emlékszem mikor Menuhin a Men-
delssohn koncertet akarta tanulni. Elkezdtük
és csodákat mûvelt vele! Persze késôbb rájöt-
tem, ô már dolgozott vele otthon, egyedül.
Nem is olyan régen egy tíz éves lánnyal
kezdtük ugyanezt a darabot, mert ez volt a
szíve vágya. Azóta a többi darabját is sokkal
figyelmesebben több odaadással gyakorolja.
Igen, meg vagyok róla gyôzôdve, hogy ha
valaki valamit ennyire szeretne és tech-
nikailag ennek a tanár nem látja akadályát,
akkor tanulja csak kedvenc darabját, még ha
egyelôre nem is tud zeneileg olyan mélyre
hatolni a mûben. A többi a tanár sokszor nem
is könnyû feladata!”
„Emlékszem mikor a fiatal fiúcska Ruggiero
Ricci a Beethoven koncertet szerette volna
tanulni.
Nem tántorítottam el a szándékától. A hang-
versenyen aztán oly sok könnyes szemet lát-
tam a közönség soraiban, mivel Ricci olyan
odaadással és átéléssel játszotta kedvenc
darabját. És higgyék el nekem, annyi nemes
egyszerûség és báj volt a játékában! De ô már
akkor is természetes technikai biztonsággal
játszott.“
„Közismert, hogy a nagyon tehetséges
gyerekek egyéni bánásmódot igényelnek,
azaz nem lehet szigorú szabályok mentén
foglalkozni velük. Milyen volt például
Menuhinnal ezt az utat járni? Hány
hegedûórát adott neki egy héten?“
„Kezdetben két-három órája volt egy héten, de
hamarosan elérkeztek azok az idôk is, amikor
már a hét minden napján dolgoztunk
közösen is. Turnékon is naponta három órát
gyakoroltunk együtt.”
„Reggelente skálázott, ujjgyakorlatokat ját-
szott, mint mindenki más?“
„Természetesen! De biztosíthatom, hogy más-

sal is foglalkoztunk nem csak a hegedülés
mechanikus oldalával. Az elsô sorban az ô
feladata volt amikor egyedül gyakorolt. Reggel
a technikai rész, délután pedig a repertoire-
bôvítés zongorakísérôvel.”
„Professzor Úr! Olyan sok olvasata létezik a
Bach szólószonátáknak, de eddig talán mél-
tatlanul keveset írtak azok elôadásmódjáról.
Kérem meséljen arról, hogy Ön miként
vélekedik ezen nagyszerû remekmûvek
elôadásmódjáról. Próbáljuk meg a muzsikus
szemével és a hegedû technika szempontjából
megközelíteni a szonátákat és partitákat.”
„Úgy vélem, mivel kíséret nélküli szóló
darabokról van szó, az elôadásmód nem
olyan kötött, mint más mûvek esetében. Na-
gyon sokban függ a megközelítés módja attól,
hogy milyen képzettségû, képességû a mûvész
aki mûsorára tûzi ezeket a nagyszerû kom-
pozíciókat. Teljesen abszurdnak tartom azt a
felfogást, hogy csak egy féle “elfogadott”
elôadásmód létezik. Hallgassuk nyitott füllel a
mai hegedûsök felfogását is, és ha erre képesek
leszünk, bizony találunk majd köztük a mi
ízlésünknek megfelelôt is.“

Hosszú és mûvészileg tartalmas élet után
Persinger 1966-ban távozott az élôk sorából
tehát aktív pedagógiai idôszaka jóval korább-
ra tehetô.  Annyiban bizton megfogadhatjuk
Persinger tanácsait, hogy ne zárkózzunk el
mereven az újabb megközelítési módok elôl,
de azért vannak a hegedûjátéknak manapság
már nem igen elfogadott megoldásai. (Régies
ujjrendek, a csúszások illetve fekvésváltások
túlzott alkalmazásai!) Manapság ugyan kife-
jezetten extrém felfogásban is hallhatjuk Bach
szólószonátáit és partitáit, de ennek ellenére
meggyôzôdésem, hogy Henryk Szeryng örök
érvényû csodálatos Bach tolmácsolását továb-
bra sem szabad szem elôl téveszteni szik-
laszilárd útmutatást adva evvel a felnövekvô
hegedûs generációk számára.
Persinger 1915-ben, amikor az elsô világ-
háború elôl hazatért Amerikába és a San Fran-
cisco-i Szimfonikusok koncertmestere lett
egyben, kinevezték a zenekar másod-
karmesterévé is. Lipcsei éveiben Nikischnél
szerzett karmesteri tudását így aztán itthon is
kamatoztathatta. 
Kevés hegedû felvétele maradt az utókorra,
hiszen neve elsô sorban Ruggiero Ricci zon-
gorakísérôjeként vált ismertté.

Tisztelt Olvasó! Ha Ön elküldi a sorozatban
szereplô bármelyik hegedûmûvész nevét a
nyulilac@gmail.com címre, hangzó anyagot
(hangfile-t) kaphat az illetô mûvész felvéte-
leibôl!

Közreadta: Nyuli László
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❙ Ön rendkívül nagy tapasztalattal
rendelkezik a zenekari muzsikálás és
a zenekari kultúra terén, hiszen ala-
pító tagja, koncertmestere és egyben
mûvészeti vezetôje a 47 évvel ezelôtt
létrehozott, világhírû Liszt Ferenc
Kamarazenekarnak. Miként látja
azokat a tendenciákat, amelyek
mostanában fôként a szimfonikus
zenekarok átalakítására irányul-
nak?

– Jóllehet a mi zenekarunk nem szimfo-
nikus zenekar, de össze lehet hasonlítani
egy vonósnégyessel, és ugyanúgy össze-
hasonlítható egy nagyobb, szimfonikus
együttessel is. Hogy mitôl maradt együtt a
Liszt Ferenc Kamarazenekar? Egy zenekar
vagy olyan vezetô köré csoportosul, aki
képes összetartani azt, vagy maga a zene-
kar egy olyan testület, amely képes magát
fenntartani, illetve megválogatja azokat az
embereket, akiket végül tagjaivá fogad.
Én ezt tartom a dolog fontosabbik rész-
ének, hiszen nálunk a zenekart végül is az
tartotta össze, hogy szerettünk együtt
lenni és szerettük azt, amit csinálunk. Ez
minden zenekarnál meghatározó szem-
pont kellene, hogy legyen. A legjobb ter-
mészetesen az, ha mindkét szempont
találkozik.  Elsôdlegesen azt tartom a leg-
fontosabb mércének egy zenekarnál,
hogy testület, vagy nem testület, mivel én
a zenekart alulról építkezve tudom elkép-
zelni. Természetesen ez nagyon hosszú
folyamat és olyan alapcsapatot feltételez,
amelyik képes megválogatni a tagjait, és
nemcsak szakmai szempontok alapján.
Emlékszem, volt egy eset, hogy a Bécsi
Filharmonikusokhoz felvettek egy magyar
bôgôst, aki kétszer elfelejtett próbára
menni. Azonnal elküldték, de nem a kar-
mester, vagy a vezetôség, hanem maga a
zenekar. Nálunk, mint kisebb együttesnél,
nincsenek úgynevezett „szabad”
emberek, mert mindenki minden hang-
versenyen játszik. Elôfordulhat azonban,
hogy valaki nem tud próbára jönni. Ezt

ugyan a zenekar akceptálhatja,
de csak megfelelô indokok
alapján.

❙ Milyen gyakran fordul elô
Önöknél hiányzás?

– Érdekes, mert szinte nem is
emlékszem olyan esetre, hogy
valaki hiányzott volna kon-
certrôl, vagy olyan eseményrôl,
ami a zenekar életét befolyá-
solta volna. Mindenki érezte a
saját felelôsségét, és nem azért,
mert kötelezô volt, hanem
egész egyszerûen azért, mert
magáénak érezte a zenekart.
Annak idején, amikor a Rádió-
zenekarba kerültem, a morál
ott is ilyen volt. Jóllehet volt
egy nagyon karizmatikus
adminisztratív igazgatója a
zenekarnak, Vermes István, aki
nagyon a szívén viselte a
zenekar ügyét és rendkívül
egyéni módszerekkel vezette
az együttest, de a zenekar ön-
magában is nagyon komoly testület volt.
Mindenki személyes kapcsolatban állt
Vermes Pistával, és nem csak Lehel
Györggyel, akit egyébként szintén a
zenekar választott meg vezetô karmes-
ternek. Ez a kapcsolat ugyanis kölcsönö-
sen, oda-vissza mûködik. Ha valóban
létezik egy testület – mint például a Bécsi
Filharmonikusok – akkor az maga vá-
lasztja meg a vezetôjét. Tehát ott éppen
fordított a helyzet. Nálunk ez még nem
mûködhet igazán, elsôsorban azért, mert
nincsenek testületek.   A zenekarok több-
nyire úgy érzik, hogy kizárólag a szak-
szervezet az, amely az ô jogaikat képviseli,
de ez nincs közvetlen hatással a mûvészi
színvonalra. Amikor egy karmester odaáll
egy zenekar elé, akkor jöhet létre igazán jó
kapcsolat, ha a zenekar akceptálja azt, aki
ott áll, de a karmester is akceptálja, hogy ô
ezt a zenekart dirigálhatja. 

❙ Ennek viszont mindkét részrôl az a
feltétele, hogy mind a zenekar tagjai,
mind a karmester tisztában legyenek
a maguk mûvészi értékével és teljesen
szuverén módon „rendeljék alá
magukat” a közös muzsikálásnak.

– Azért mondom, hogy muszáj egy bizo-
nyos szint felett beszélni ezekrôl a dol-
gokról. Az, hogy egy testület ilyen módon
kialakuljon, ez magyar viszonylatban egy
kicsit utópisztikus dolog, mert nem iga-
zán mûködik a csapatszellem ebben az
országban. Ideig-óráig mûködik persze,
hogy bizonyos érdekek rákényszerítenek
embereket, hogy egyfelé húzzanak, de ez
nem elég. Tradícióra lenne szükség, amit
ápolni kellene és tovább kellene vinni.
Büszkék vagyunk a Budapesti Filharmó-
niai Társaságra, mint a legrégibb magyar
hivatásos zenekari testületre, amely 157
évvel ezelôtt alakult, de valamit elfelejtet-
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A testület jelenti a mércét
„A próbajátékokon sem dôl el semmi azáltal, 
hogy egy jelölt mennyire virtuóz. 
Hiába futkosnak hihetetlenül jó hegedûsök a világban, 
mégsem lehet velük jó zenekart csinálni.”

Beszélgetés Rolla János Kossuth-díjas hegedûmûvésszel, a Liszt Ferenc
Kamarazenekar koncertmesterével és mûvészeti vezetôjével
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tünk ápolni, mert ez a testület ilyen
értelemben nem tudta megôrizni a
rangját.

❙ Errôl azonban nem az együttes tehet,
hiszen az államosítással az egyesüle-
teket megszüntették, ezáltal a Filhar-
móniai Társaság is negyven évre elve-
szítette azt az önrendelkezési jogát,
amit a példakánt említett Bécsi Filhar-
monikus Zenekar a mai napig töret-
lenül megôrizhetett. Természetes, hogy
ennek a visszaszerzése nem egyszerû,
fôleg akkor nem, ha az együttes nem
rendelkezik elegendô pénzforrással az
önállósághoz.

– A Liszt Ferenc Kamarazenekar 1963-ban
alakult, és 13 évig a zenekari tagok nem
rendelkeztek státusszal. A hetvenes évek
elején kaptunk egy ösztöndíjat, ami már
valamiféle elismerése volt annak a szín-
vonalnak, amit a zenekar képviselt. De az
elsô, mintegy tíz évben, amíg ide eljutot-
tunk, mindössze 100 forintot kaptunk fe-
jenként és koncertenként, ruhapénz cí-
men, miközben naponta próbáltunk.
Szerettük azonban csinálni és késôbb
sem az anyagi érdekek tartottak össze
bennünket. Az, hogy a késôbbiekben  ez
anyagiakban is kamatozott, az a befek-
tetett munka megtérülése volt. Végül
1976-ban megkaptuk a státuszt. 

❙ Hogyan tudták megteremteni, illetve
megôrizni a zenekar függetlenségét?

– Az Országos Filharmóniával voltunk
szerzôdésben. Ez úgy történt, hogy év
elején megállapodtunk egy bizonyos
koncertszámban és a programokban,
amelyeknek egy részét természetesen
vidéken kellett teljesíteni. Harminc kon-
certtel indultunk.  Az akkori alapbér az
Állami Hangversenyzenekar tutti zeneka-
ri muzsikusi fizetésének egy hányada
volt, ami nekünk tökéletesen megfelelt,
hiszen máshonnan is voltak bevételeink,
például hanglemezfelvételekbôl, többhó-
napos külföldi turnékból. Úgy is neveztek
bennünket annak idején, hogy „gebines”
zenekar.  Az Országos Filharmóniával kö-
zösen tudatosan szerkesztettük a progra-
mokat, a zenekar repertoárépítésének és
az akkori Hanglemezgyár igényeinek
megfelelôen.  Az Országos Filharmónia
lényegében úgy foglalkoztatta az együt-
test, mint egy belföldi impresszárió. Egy
zenekarnak olyan színvonalat kell kép-
viselnie, amelynek alapján megfogalmaz-
hatja a követeléseit akár mûvészi, akár
anyagi szempontból. Ez a koncerteken

dôl el, a közönség számára kell, hogy nél-
külözhetetlenné tegye magát. A mi
együttesünknek soha nem volt igazgató-
ja. Én, mint mûvészeti vezetô és koncert-
mester irányítottam az együttest a teljes
tagság együttmûködésével.   

❙ A vezetô karmester ugyanakkor fele-
lôsséget is vállal a zenekarért, és an-
nak mûvészi színvonaláért. Hiszen ha
úgymond hiányzik – ahogy Ön is
fogalmazott – a csapatszellem, akkor
csak a vezetô karmester személye az,
aki garanciát jelent az együttes mû-
vészi fejlôdésére.

– Természetesen egy nagyzenekar eseté-
ben nélkülözhetetlen a karmester: egy iga-
zán nagy tudású, karizmatikus mûvész, aki
kineveli a zenekart. Erôs vezetô nélkül
nem lehet létrehozni egy testületet. A csa-
patszellemmel kapcsolatban azért említet-
tem példaként a Rádiózenekart, mert ak-
koriban igenis, testületnek éreztem. Az
akkori Rádiózenekarban még voltak olyan
idôs, lelkes, tôsgyökeres rádiósok, akik
nagyon erôsítették az együvé tartozás ér-
zését. Olyan karmesterekkel dolgozhattak,
mint például Ferencsik János – aki szintén
mûködött a Rádiónál egy jó ideig –, és So-
mogyi László, aki az ötvenes évek elsô fe-
lében volt az együttes vezetô karmestere.
Mindkettô nagyon meghatározó egyéni-
ség volt. Hatásuk még nagyon hosszú
ideig érezhetô volt mûvészi és szellemi ér-
telemben is.  A mikrofon ráadásul erôs
kontrollt jelentett. A Rádiózenekar hozzá
volt szokva egy bizonyos fegyelemhez,
amit a tagok megköveteltek egymástól. Ha
valaki valamit elrontott, akkor azzal egysz-
erre száz ember munkáját tette tönkre,
hiszen a felvételt meg kellett ismételni.  Ha
ez többször elôfordult, akkor azt a muzsi-
kust alkalmatlannak nyilvánították. Tehát
volt egy bizonyos fajta kiválasztódás, és
volt egyfajta elvárás azokkal szemben,
akik oda bekerültek. Meg kellett szokniuk,
hogy élô adásban játsszanak egy stúdió-
ban, ahol nincs közönség, de ahol ugyan-
úgy kell viselkedni, mint a koncerteken.
Ahol nem lehet a többiek munkáját fegyel-
mezetlenség, vagy dekoncentráltság miatt
tönkretenni.  A muzsikus tudta azt, hogy
ha nem lemezfelvételnek megfelelô szín-
vonalon dolgozik, akkor nem alkalmas a
tagságra. Éppen ezért kialakult egy erôs
szakmai önkontroll, ami összekovácsolta
az együttest.

❙ Ez egyébként a mai napig érzôdik a
Rádiózenekaron….

– Egyszer csak az én életemben is elérke-
zett az a korszak, amikor a kamarazenekari
munkát egyre kevésbé tudtam össze-
egyeztetni a rádiózenekari tevékenység-
gel, elsôsorban a hosszabb turnék miatt.
De ugyanígy járt a Kamarazenekar többi
tagja is: olyan fontos külföldi felkéréseket
kaptunk, hogy el kellett dönteni, hogy mit
választunk: a szimfonikus zenekari tagsá-
got, vagy a kamarazenekart. Mindenki a
saját bôrét vitte a vásárra. Mindannyiunk-
nak fel kellett vállalnia, hogy felmondjon,
jóllehet  a szimfonikus zenekari tagság je-
lentette számunkra a biztos megélhetést.
Hiszen akkoriban egy nagyzenekarba be-
kerülni, meglehetôsen jelentôs dolognak
számított.  Mindezt csak azért mesélem el,
hogy talán ez az áldozatvállalás volt az,
ami véglegesen összekovácsolta a Liszt
Ferenc Kamarazenekart.  

❙ Azóta viszont jelentôsen megváltozott
a gazdasági környezet is.

– A saját zenekarunk példáján érezzük a
változást, hiszen a rendszerváltás óta pró-
báljuk megtalálni helyünket az új struk-
túrában.  Az úgynevezett állami gondos-
kodás számunkra megszûnt. Meg kell
találnunk azokat a támogatókat, akiknek
fontos, amit mi csinálunk.  A Liszt Ferenc
Kamarazenekar fiatal tagjai ma is ugyan-
úgy vállalják az anyagi bizonytalanságot,
a számukra fontosabb mûvészi munka
érdekében.  Egyébként a probléma min-
denkit érint, még azokat az együtteseket
is, amelyek fix állami támogatásban ré-
szesülnek, hiszen évrôl évre meg kell
küzdeniük az anyagi biztonságért és ez
még fokozottabban érezhetô a más,
egyéb intézmények által fenntartott zene-
karoknál. Az anyagi problémák meg-
oldása mindenkor a menedzsment dolga.
Maguknak a mûvészeknek meg kell
próbálni ettôl függetleníteni magukat, és
kizárólag a mûvészi munkára koncentrál-
ni, hiszen a legbiztosabb szponzor a kö-
zönség, amely ideális esetben el tudja tar-
tani a mûvészt. A legnagyobb problémát
azonban mégis abban látom, hogy a ze-
nekarok testületi önállósága nincs meg.
Nincs természetes kiválasztódás. A pró-
bajátékokon sem dôl el semmi azáltal,
hogy egy jelölt mennyire virtuóz. Ha vala-
ki például bekerül a Bécsi Filharmoniku-
sokhoz, akkor ott ôt minden egyes tag-
nak el kell fogadnia. Be kell fogadni a
testületbe. Próbaidôszak van, a tagok sza-
vaznak és ôk fogadják el az új tagot.
Végül is lakva ismerik meg egymást.
Hiába futkosnak hihetetlenül jó hegedû-
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sök a világban, mégsem lehet velük jó ze-
nekart csinálni. Mivel ez valóban olyan
szakma, ahol valamennyire fel kell adni
az önállóságot és a személyes ambíciót.
Ugyanakkor fontos, hogy egy zenekar-
ban egyéniségek legyenek, hogy legyen
egy bizonyos elasztikus ellenállás az
adott együttesben. Ahhoz, hogy egy ze-
nekart egy karmester élôvé tudjon varáz-
solni, hogy inspirálni tudja, ahhoz belsô
aktivitás is szükséges. Ez sajnos nálunk
meglehetôsen hiányzik.

❙ Az Ön által említett szemlélet, illetve
a testületi szellem a zenészektôl is
megfelelô önbecsülést, egyszersmind
szakmai alázatot is megkövetel.

– Hogy valaki jól érezze magát egy testü-
letben és annak aktív részese legyen, az
nem csak azon múlik – fôleg egy zenész-
társadalomban – hogy milyen fajta anyagi
juttatást élvez valaki. Maga az egész
együttes játékmód – függetlenül attól,
hogy ki hányadik pultnál ül – nem meg-
követeléses alapon kell, hogy történjék,
hanem meg kell tanulni abba a magba –
amennyiben van a zenekarnak saját mag-
ja –, abba a játékstílusba beilleszkedni.
Ha ez nem sikerül, akkor annak a tagnak
nincs helye az együttesben. Azonban ez
egy viszonylag hosszadalmas összeszo-
kási folyamat, ami nem egyetlen próba-
játék alkalmával dôl el.

❙ Ezt az összeszokást nagyon megne-
hezíti, hogy a zenekarok ma rendkívül
függnek a fenntartótól, vagyis nem
tudnak hosszú távra tervezni, más-
részt kevés az olyan karmester, aki vi-
szonylag hosszú idôt tölt el a zene-
karával, vagy egyetlen zenekarnál.

– Az Operában például jó lenne, ha úgy
születne újjá a Filharmóniai Társaság,
hogy igazán van egy állandó magja, és
annak olyan vezetôje, aki nemcsak zenei-
leg, hanem testületileg is neveli a zene-
kart. Elôször is természetes kiválasztódás
eredményeként rangot jelentsen bekerül-
ni a Filharmóniai Társaság Zenekarába,
és ne szimpátiák, vagy szolgálatszám
alapján osszák be az egyes muzsikusokat.
Jelenleg ez nem így mûködik, pedig na-
gyon jó hatással lenne az egész Operaház
zenekarának fejlôdésére. Ez a dolog
egyik oldala. A másik oldalról pedig ah-
hoz, hogy egy zenekar belsô életében ze-
neileg is megszülessen az egyetértés,
ahhoz valóban olyan hangulati diszpozí-
ció, harmónia szükséges, amitôl az embe-
rek odaadóvá válnak. Isaac Stern mondta

egyszer, hogy a legjobb politikusok a ze-
nészek, mert nekik minden próbán meg
kell egyezniük ahhoz, hogy a koncerten
létrejöjjön a harmónia. Sokszor olyan
személyi súrlódások vannak egy zenekar-
ban, hogy az sem tesz jót a közös munká-
nak. Nálunk is elôfordult egy alkalom-
mal, hogy valaki rettenetesen meg volt
sértve, és szándékosan elrontott valamit a
koncerten. Meg is váltunk tôle.  Egy olyan
érzékeny mûfajban, amelynek lényege az
alkalmazkodás és az egymásra való rá-
hangolódás, nem uralkodhatnak el olyan
szubjektív indulatok, amelyek a produk-
ció rovására mennek.

❙ Most viszont mintha egyfelôl a teljes
lazaság, másfelôl pedig a megfélem-
lítés gyakorlata uralkodna…

– Pedig valójában magának a testületnek
kellene a szûrôt képviselni. Attól, hogy
valaki megfelel a próbajátékon, attól még
nem testületi tag. Be kell illeszkednie az
együttesbe, az együttesnek pedig tudnia
kell szelektálni. Vagyis a szelekciót igazá-
ból a zenekari tagoknak kellene elvégez-
niük, függetlenül attól, hogy valaki egy-
szer már megfelelt a próbajátékon. Ezt
azonban a kollégák a kollégákkal szem-
ben általában nem vállalják fel. 

❙ De ehhez valójában jogosítványa
sincs az együtteseknek…

– Azért nincs, mert nem alakították ki,
ugyanis nincs mire. Ahhoz az kellene,
hogy jó legyen egy zenekar. Ha valóban
volna egy vitán felül álló jó zenekar,
ahová minden karmester – ha meghívnák
– örömmel menne dirigálni, továbbá a ze-
nekar dönthetné el, hogy ki vezényelhet
és ki nem, akkor ugyanúgy azt is eldönt-
hetnék, hogy az együttes kit fogad tagjává
és kit nem. 

❙ Ehhez azonban nagyobb anyagi füg-
getlenségre is szüksége lenne a zene-
karoknak

– A számlát szerintem csak akkor lehet
benyújtani, ha van minôség. Ha van jó és
kimagasló teljesítmény, akkor arra a kö-
zönség nagyon hamar reagál, tehát a
kereslet és kínálat törvénye éppen fordít-
va mûködik, mint a piacgazdaság más
szegmenseiben. Arra van igény, ami jó, és
nem arra, ami hiánycikk.  Mostanában
sajnos közbeszól a modern hirdetéstech-
nika is, a marketing, ami nagyon meg-
zavarja ezt az arányt. Mindenkinek van
egy kialakult törzsközönsége – barátok-
ból, ismerôsökbôl –, amelyik megveszi a

jegyet látatlanban. Esetleg épp ezért nem
veszi meg a másik zenekarra, tehát nem
kifejezetten minôségi alapon mûködik.
Egy együttesnek szerintem akkor lehet-
nek anyagi követelései, ha ezt minôségi
értelemben bizonyítja, ez viszont befek-
tetést igényel. Egy vonósnégyesnek
például együtt kell lakni egy pár évig
ahhoz, hogy valóban vonósnégyesnek
lehessen hívni, és akkor ez a befektetett
munka nagy valószínûség szerint meg-
térül. Természetesen itt is igaz az, hogy a
tehetség feltétele a dolognak és azzal
rengeteget el lehet érni, de a munkát nem
lehet megspórolni. Ha egy zenekar
konzekvens, és állandóan tudatosan
építkezik, akkor képes megteremteni a
saját imázsát. 

❙ Ezt viszont meg is kell ôrizni…
– Valóban nagyon kell vigyázni. Elég, ha
az ember egyetlenegyszer rosszul játszik,
azonnal észreveszik. Sokszor kell ahhoz
jól játszani, hogy kialakuljon egy bizo-
nyos rang, amit azután folyamatosan meg
kell tartani. Én személy szerint nagyon
nagy összefüggést látok a minôség és a
koncertlátogatók mennyisége között.
Nagyon el lehet venni a kedvét egy
képzetlen koncertlátogatónak, aki hall
egy közepes vagy rossz elôadást. Hason-
lóképp nagyon befolyásolja az összhatást
a helyszín. Annak idején, amikor a Filhar-
mónia szervezte az egész országban a
hangversenyeket, akkor is voltak vidéki
zenekarok, de sokkal többet koncer-
teztek vidéken a budapesti együttesek.
Mi is rengeteget jártunk vidékre, sok
ifjúsági koncertet adtunk iskolákban, tor-
natermekben, olykor vaskályha mellett.
Emlékszem, nagyon sokat hadakoztam,
hogy olyan helyen, ahol sem akusztikai-
lag, sem helyszín szempontjából nem
megfelelô a befogadó hely, ott ne rendez-
zenek koncerteket, mert ha nincs meg-
felelô hangzásélmény, akkor a potenciál-
is koncertlátogató egy életre elveszítheti a
kedvét. Ugyanakkor voltak nagyon jó
akusztikájú vidéki koncerttermek is, ahol
érdekes módon mindig sokkal többen
voltak, mint egy vegyes funkciójú, rossz
akusztikájú mûvelôdési házban. Ez akko-
riban nagyon fontos szempont volt, és
nem vagyok biztos benne, hogy erre
mostanában is ugyanígy odafigyelnek.
Az viszont örvendetes, hogy egyre több
olyan hangversenyterem épül a vidéki
nagyvárosokban, ahol valóban ideálisak
a körülmények a zene befogadására és
élvezetére. (K.I.)
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❙ Ön több vezetô amerikai zenekarban
volt szólóbrácsás, olyan kiváló karmes-
terek mellett, mint Seiji Osawa, Cristoph
Eschenbach vagy Neville Marriner. 1996
és 2006 között a Philadelphia Zenekar-
nál pedig öt éven át volt a végrehajtó
testület tagja. 2006-ban Cristoph
Eschenbach fôzeneigazgató javaslatára
Ön kapta meg a C. Hartman Kuhn díjat,
amellyel azokat a zenekari muzsiku-
sokat tüntetik ki, akik tevékenységükkel
a Philadelphia Zenekar színvonalának
és reputációjának emelését segítik elô.  A
Curtis Intézet rektoraként jelenleg is

jelentôs hatással van az amerikai zenei
élet alakulására. Szólistaként most elô-
ször, a MÁV Szimfonikus Zenekar meg-
hívására lép fel Budapesten. Hogyan
látja az európai és az amerikai zene-
karok szerepét a megváltozott gazdasági
feltételek között?

– Ez érdekes kérdés, mivel Amerikában
most éppen ugyanez a probléma. Talán Ma-
gyarországon a zenekaroknak van valami-

lyen központi támogatásuk
az államtól, vagy a várostól,
de az amerikai zenekarok
kizárólag magánalapítvá-
nyokból mûködnek. Ez na-
gyon nehéz helyzet, mivel
nálunk a zenekarok rend-
kívül nagymértékben függ-
nek a magánszemélyek
támogatásától. A nagy ame-
rikai zenekarok óriási költ-
ségvetéssel dolgoznak:
mintegy 45-50 millió dollár-
ral évente. A fenntartás
módjáról egyébként min-
denütt viták zajlanak, nem-
csak Európában. Nagyon
sok dolog van, amit ezzel
kapcsolatban végig kell
gondolni. Szerintem az
egyik legfontosabb, amit a
zenekarok jövôjét illetôen
tekintetbe kell venni az az,
hogy maguk a zenekarok
milyen szerepet töltenek be
az adott társadalmi közeg-
ben, hogyan él egy zenekar
az adott városon belül és
hogy mennyit tesz azért,
hogy közönséget toboroz-
zon a maga számára. Ha
egy akkora városban, mint
Budapest, nyolc-kilenc hi-
vatásos zenekar mûködik,
és erre elegendô közönség

van – amit nem tudok –, akkor a kérdés az,
hogy hogyan lehet új rajongókat meg-
nyerni. Az egyes intézmények jövôje, elsô-
sorban attól függ, hogy mennyire tudják
megszólítani és maguknál tartani a fiatalo-
kat. Úgy gondolom, hogy ennek érdekében
az Egyesült Államokban nagyon sokat tet-
tek és tesznek az együttesek. Tegnap épp
arról beszélgettünk, hogy például a MÁV
zenekar leendô édesanyáknak szóló prog-
ramja csodálatos gondolat, ami egyúttal a
zenei nevelés rangját és fontosságát is de-
monstrálja.

❙ Kodály is azt mondta, hogy a zenei
nevelésnek kilenc hónappal a születés
elôtt kell elkezdôdnie, de aztán valahogy
a folytatás mégsem olyan lett, mint ami-
lyennek eredetileg elképzelte…

–  Valóban, de ennek az oka, hogy mostan-
ra a világ nagyon megváltozott ahhoz ké-
pest, mint amilyen Kodály életében volt.
Hatalmas versengés van a szabadidôs tevé-
kenységekre fordítandó pénzért, és nem
kevésbé nagy a versengés magáért az idô-
ért. Ha megnézi a nagy amerikai zenekaro-
kat, ôk hetente négy alkalommal játszanak,
vagyis minden egyes programot négyszer
adnak elô. Az ô óhajuk, hogy hetente
10.000 embernek játszhassanak.

❙ Nálunk mindössze egyetlen zenekar
van, amelyik ugyanazt a programot há-
romszor játszhatja el. A többi ugyanis
nem rendelkezik ekkora közönséggel.

– Ezzel kapcsolatban egy érdekes dolgot
kell végiggondolni: azt, hogy hogyan lehet
fejleszteni a támogatást a hangversenyter-
men kívül. E mögött pedig az a jövôt illetô
kérdés rejlik, hogy valójában milyen legyen
egy zenekari státusz. Csak azért fizessük a
zenekari muzsikusokat, hogy hangverseny-
termi koncerteket játsszanak? Vagy azért fi-
zessük az egyes zenekari muzsikusokat,
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hogy részei legyenek egy olyan szervezet-
nek, amely messze többet tesz annál, mint
hogy csak hangversenyeket ad? Nem tu-
dom, hogy Önöknél mit lehet tenni ebben a
vonatkozásban, hiszen nem ismerem a kul-
túrát, az igényeket, nem ismerem a közok-
tatási rendszert.  Mindössze azt tudom el-
mondani, hogy mennyi minden történt ez
ügyben az Egyesült Államokban. Fel kell
tenni a kérdést, hogy a zenekar valóban
sokoldalú kulturális intézménnyé vált-e
vagy sem. Ha egy zenekar felvételt hirdet,
akkor sokan jönnek muzsikusok, akik a ze-
nekarban fognak játszani, de sokan jönnek
olyanok is, akik a képzômûvészethez, vagy
a modern technológiához értenek. Ezek a
munkatársak nem véletlenszerûen kerülnek
a zenekarhoz – jóllehet nem muzsikusok –,
de nagyon kreatívak a saját területükön,
legyen az akár informatika, akár más, a ze-
nétôl különbözô mûvészeti ág. Nem a szi-
gorúan vett koncertezés, vagy a stáb, ha-
nem egyéb mûvészi tekintetben részei az
intézménynek. 

❙ Mindenesetre ez teljesen más szem-
léletet és gondolkodásmódot feltételez a
zenekarok szerepérôl, mint ami általá-
ban Európában megszokott.

– Ez így van. Ez a fajtagondolkodás valóban
mássá tesz egy zenekart. Nemcsak a Cleve-
land Zenekar, – clevelandi zenekar – lesz,
hanem Cleveland’s Orchestra, vagyis Cleve-
land Zenekara, vagy nem Philadelphia
Orchestra, hanem Philadelphia’s Orchestra
lesz. Ugyanazt csinálhatjuk, mint amit addig
is, hosszú éveken át csináltunk, de nagyon
fontos, hogy mindezt a város, vagy e meg-
határozott embercsoport iránt érzett tulaj-
donosi szemlélettel tegyük. A sportból vett
hasonlattal élve, ha megnéz egy kosárlab-
da- vagy futballcsapatot, valamennyi szur-
koló a legapróbb részletekig ismeri az adott
csapat minden egyes játékosát, mivel csak
személyesen, az egyes játékosokon keresz-
tül tudja ténylegesen megélni a csapathoz
fûzôdô rajongását. Ha egyik kedvencük,
mondjuk térdsérülést szenved, azt ugyan-
olyan mélyen átérzik, mintha a legközeleb-
bi családtagjukkal történt volna ugyanez.
Ezzel szemben a zenekari muzsikus szinte
arctalan marad a nagyközönség számára.
Ugyanakkor, ha megnézünk egy olyan ze-
nekart, mint például a Philadelphia zene-
kar, akkor azt látjuk, hogy ugyanúgy tele
van szupersztárokkal, mint akármelyik elsô
osztályú kosárlabdacsapat. 

❙ Vajon a közönség is tudja ezt?

– A közönség általában nagyon távol van a
zenekartól. Olyan mintha egy üvegfal
választaná el ôket. Éppen ezért rengeteg
múlik azon, hogy a zenekar hogyan köz-
vetíti személy szerint a tagjait a közönség
felé. A zenekari muzsikusoknak ugyanúgy
van rajongó táboruk. Ez igazából szokatlan,
de például mikor én tíz év után távoztam a
Philadelphia Zenekartól, akkor sokan oda-
jöttek hozzám, és kifejezték, hogy mennyire
hiányzom nekik. Én ekkor nagyon megle-
pôdtem, és szinte hitetlenkedtem, hogy
valóban, személy szerint én hiányzom
nekik? A közönségben megvan ez az igény
a személyességre, és úgy gondolom, hogy
az én zenekarom tudatában volt ennek.
Meglehet, hogy itt is ugyanúgy létezik az
igény a közönség részérôl a zenekari muzsi-
kusokkal való személyesebb kontaktusra.

❙ Van már néhány zenekar, amelyik
felismerte ezt az igényt és épp elkezdi
kiépíteni a közvetlen kapcsolatot a kö-
zönséggel…

–  Soha nem látni például olyan plakátokat
az utcán, amelyeken zenekari muzsikusok
szerepelnének…

❙ Én már láttam. Luxemburgban például
jóval az új hangversenyterem átadása és
a bérletezés megkezdése elôtt, egy-egy
hónapig más-más zenekari muzsikus
szerepelt a hangszerével lefotózva a
buszmegállókban és a hirdetôoszlopo-
kon elhelyezett nagyméretû plakátokon.

– Ez meglepô számomra, de egyúttal érde-
kes is, mivel a hagyományos kultúra
általában a karmestert és a szólistát helyezi
reflektorfénybe. Az Egyesült Államokban
pedig a karmester a legtöbb esetben mind-
össze 10-12 hetet tölt az adott zenekarnál,
és egyáltalán nem él ott. A szólista négy,
legfeljebb öt napot tölt az adott helyen,
ennek ellenére az egész marketingmunka,
az összes figyelem a karmesterre vagy a
szólistára irányul és a zenekar szinte telje-
sen a háttérben marad. A Curtis Intézetben
megpróbáltunk ezen változtatni, és a kez-
deményezés nagyon sikeres volt. A közön-
ség eljött a növendékek miatt, mert köz-
vetlen kapcsolata volt velük. És ugyanúgy
eljöttek a zenekari hangversenyekre is a
zenekar miatt. Az jó, ha ismerik a dirigenst,
de a Curtis közönsége a növendékek és a
zenekar, nem pedig a karmester miatt jött
hozzánk. Ebben rengeteg kiaknázatlan
energia rejlik, ami néha hiányzik a hivatá-
sos zenekaroknál. Úgy gondolom, hogy a

jelenlegi helyzet az eddig eltelt sok-sok év
következményeként alakult így. Amikor
1996-ban a Philadelphia Zenekarhoz szer-
zôdtem, tíz hetes sztrájkkal kezdôdött az
ottani mûködésem. A zenekar tagjai táblá-
val a nyakukban sétáltak az utcán, és a kö-
zönség részérôl semmilyen támogatásra
vagy együttérzésre nem számíthattak. Az
emberek ujjal mutogattak ránk, miközben
azt kiabálták, hogy keressünk magunknak
valami normális foglalkozást. Egy zenekari
muzsikus ugyanis nálunk sokat keres, sok
szabadideje van, mert alacsony óraszámban
dolgozik, miközben biztosítás és fizetett
szabadság jár neki. Vagyis olyan fantasz-
tikus kiváltságokat élvez, amelyekrôl az
átlag amerikai munkavállaló még csak nem
is álmodhat. Ezért aztán az emberek nagyon
sokáig nem is vállaltak szolidaritást velünk,
amíg meg nem ismertek bennünket köze-
lebbrôl, és rajtunk keresztül a munkánkat.
De ehhez nekünk is nagyon sokat kellett
tennünk: közelebb kellett mennünk a
közönséghez, és személyesen meg kellett
szólítanunk, hogy azonosulni tudjon azzal,
amit csinálunk. 

A másik aspektus, hogy egy zenekari mu-
zsikus pályafutása egyre hosszabb lesz, mi-
közben például egy sportolóé egyre
rövidebb. Egy milliókat érô kiváló kosárlab-
da-játékos, vagy futballista pályafutása
legfeljebb 5-10 év, de ha sérülést szenved,
akkor még kevesebb. A muzsikuspálya
– elsôsorban a karmesterekre gondolok –
viszont meglehetôsen hosszú; vezényelni
85 évesen is lehet. Egy negyvenöt éves kar-
mester manapság szinte már túl fiatalnak
számít. Egy zenekar összetétele és mûkö-
dése tehát nagyon sok mindenben külön-
bözik más társadalmi csoportokétól. Nem
ismerem pontosan a magyar zenekarok
helyzetét, de meggyôzôdésem, hogy a tár-
sadalmi szerepvállalás mindenképpen meg-
határozó a mûködés sikerét tekintve, vagyis
el kell érni, hogy az adott közösség büszke
legyen a zenekarára.

❙ Ez igaz, de mit lehet tenni akkor, ha
egyszerre túl sok zenekar mûködik egy
adott közösségen belül…

– Ha Budapesten megfér egymás mellett
nyolc-tíz hivatásos zenekar, akkor ez nyil-
vánvalóan azért van, mert valamilyen for-
mában szükség van rájuk. Van egy híres tör-
ténet a Clevelandi Zenekarról. Clevelandról
sokan azt mondanák, hogy nem kimondot-
tan szép város. Életében elôször Cleve-
landbe érkezett valaki, aki a repülôtéren
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taxiba ült. A taxi bevitte a városba, de út-
közben látta, hogy valóban nem ez a világ
legszebb helye. Fizetéskor ezért megkérte a
taxisofôrt, hogy mondjon neki valamit,
amirôl Cleveland igazán híres. Erre a sofôr
így válaszolt: nekünk van a világon a leg-
jobb zenekarunk. 

❙ Úgy tudom, hogy a Clevelandi Zenekar
egyébként az Egyesült Államok legfiata-
labb zenekara…

–  Igen, ami a tagok életkorát illeti. Az egyik
legnagyobb problémát jelenleg nálunk az
okozza, hogy a tagok halálukig a zenekar-
ban maradhatnak. Ráadásul a fizetés na-
gyon jó, mivel az életkornak megfelelôen
egyre magasabb, ezen kívül társadalombiz-
tosítás, illetve nyugdíj is jár vele. Minél idô-
sebb egy zenekari muzsikus, annál többet
keres. Ugyanakkor betegségre hivatkozva
hetekig otthon maradhat, anélkül, hogy a
jövedelmében jelentôsebb változás követ-
kezne be. Tehát gyakorlatilag semmi sem
ösztönzi a muzsikusokat arra, hogy nyugdíj-
ba vonuljanak.

❙ Feltételezem, hogy ilyen esetekben
kisegítô muzsikust hívnak…

– Igen, de mindkettôt a zenekar fizeti. 

❙ Nálunk is többé-kevésbé hasonló rend-
szer mûködik. Éppen ezért az utóbbi
idôben törekvések vannak arra, hogy
ezen változtassanak. Az ösztönzéssel,
vagy annak hiányával kapcsolatos kér-
dés pedig nálunk elsôsorban a minôsé-
gre vonatkozik. Hogyan lehet garantál-
ni, hogy egy zenekari muzsikus
egyenletesen magas színvonalon teljesít-
sen, és ha lehet, még fejôdjön is?

– Néhány éve, tavaly vagy tavalyelôtt a
Berlini Filharmonikusoknál jártam. Jól is-
merem Simon Rattle-t és néhány növen-
dékemmel együtt elmentünk Berlinbe,
hogy meghallgassuk a zenekart. Akkor
már régóta nem hallottam a Berlinieket és
olyan emléket ôriztem a zenekarról, hogy
csupa idôs ember játszik a gyönyörû, pat-
inás teremben. Annál nagyobb volt a
meglepetésem, amikor láttam, hogy a
Berlini Filharmonikusok milyen hihe-
tetlenül fiatal zenekar. Csupa fiatal mu-
zsikus játszik benne, akik ha elérnek egy
bizonyos életkort – még akkor jobban ját-
szik, mint életében bármikor –, el kell
hagyja a zenekart, hogy átadja a helyét a
következônek.  

❙ Ön egyetért ezzel a rendszerrel, vagy
ellenszenvesnek találja?

–  Nos, úgy tûnik, hogy Berlinben mûködik.
Véleményem szerint figyelembe kell venni,
hogy mi jellemzô egy adott munkakörre.
Egyes foglalkozások esetében a hatvanöt év
már soknak számít, míg egy egyetemi
tanárnál például ideális. Egy hatvanöt vagy
hetvenéves professzornak nem lehet azt
mondani, hogy ne tanítson. Elég ennek a
városnak kiemelkedô muzsikusaira hivat-
kozni. Bartók nem érte meg ezt a kort, de
Liszt, Dohnányi vagy Kodály esetében bár-
hol ôrültség lett volna korhatárt elôírni.
Éppen ezért úgy gondolom, hogy ebben a
kérdésben nem lehet merev szabályokat
hozni. Egy zenekari szólókürtös például
rendkívül nagy stressznek van kitéve. Vis-
zont vannak olyan zenekari pozíciók, ame-
lyek kevesebb stresszel járnak. Elôfordul-
hat, hogy egy zenekari muzsikus, aki már
nem igazán jó vezetô poszton, még
kiválóan teljesít egy alacsonyabb beosztás-
ban. Ezért szerintem az egyes esetekben
mindig egyénenként, személyre szabottan
kell döntést hozni. A kérdés azonban
mindig az, hogy van-e olyan rendszer,
amelybe az illetô bekapcsolódhat. Ilyen
lehet például az oktatás, hogy a zenekari
muzsikus, ha eléri azt az életkort, amikor
pályamódosításra kényszerül, tudja, hogy
van hely, ahol szükség lesz rá. Léteznek
tehát megoldások arra, hogy az ilyen jellegû
nehéz élethelyzeteket megfelelôen kezel-
jük. Ne egyszerre kelljen tehát azzal szem-
besülnünk, hogy vége az aktív életszakasz-
nak, hanem mindössze arról legyen szó,
hogy a pályánk egy új állomásához
érkeztünk, és büszkék lehetünk a zene-
karban eltöltött korábbi harminc évre. Ame-
rikában komoly szándék van arra, hogy
megtalálják és alkalmazzák ezeket a meg-
oldásokat.

❙ Európában is, hiszen a demográfiai
mutatók egyre rosszabbak…

– Berlinben egyértelmû volt számomra,
hogy valóban végiggondolták ezt a kérdést.
Nem tudom, hogy maga a zenekar-e, vagy a
német állam törvényeibôl következik mind-
ez, de tény, hogy a zenekar elképesztôen
fiatal, a zenekar hangzása pedig egész
egyszerûen lenyûgözô.

❙ Ön jelenleg a világhírû Curtis Intézet
rektora, következésképpen nyilván nem
közömbös az Ön számára a fiatal mu-
zsikusok jövôje. Ha Amerikában ilyen

hosszú a muzsikuspálya, akkor a fiatal
zenészeknek milyen lehetôségük van az
elhelyezkedésre?

– Az Egyesült Államokban mi is sokat fog-
lalkozunk ezzel a kérdéssel. A zeneisko-
lákban nagyon nagy számban tanulnak
rendkívül tehetséges fiatalok. De nincs szá-
mukra állás, mivel senki nem megy nyug-
díjba. Vannak olyan hangszerek, amelyek
esetében éveket kell várni, míg végre kiír-
nak egyetlen próbajátékot, amelyre van
400-500 jelentkezô. Mindez hatalmas
stresszel jár, és szinte reménytelen ilyen
feltételek mellett bejutni egy zenekarba. Ha
megnézzük az érem másik oldalát,
Amerikában vannak olyan városok, ame-
lyek korábban nem rendelkeztek nagy
múltú zenekarral. Most pedig kiváló zene-
karaik vannak, mivel a fiatal mûvészek egy
része úgy gondolja, hogy nem vár éveket
arra, hogy esetleg felvegyék egy vezetô
amerikai zenekarba. Ennek köszönhetôen
olyan városokban is egészen kiváló
zenekarokat lehet hallani, ahol az ember
soha nem is remélte volna.  Ugyanakkor, ha
visszamegyünk az eredeti kérdéshez, akkor
azt kell mondanunk: rendben van hogy ez
egy nagyszerû zenekar, de ez a közösség
nem képes eltartani, mert nincs elegendô
támogatás arra, hogy ott egy ilyen színvon-
alú zenekar mûködhessen. Tehát adott egy
kiváló zenekar, amelynek tagjai viszont
nagyon alacsony életszínvonalon élnek.

❙ De talán ez is változhat…

– Ez attól függ, hogy a muzsikusok men-
nyire tudják magukhoz ragadni a kezdemé-
nyezést és érvényesíteni az érdekeiket,
vagyis mennyire jól tudnak integrálódni a
helyi közösségbe. Vegyünk példának egy
vonósnégyest. Korábban egy vonósnégyes
tagjai azt mondták: lehet, hogy egész
életemben szegény maradok, de a létezô
legnagyszerûbb zenét játszom. Mára ez
megváltozott, különösen a fiatal kvartettek
esetében. Ma egy fiatal vonósnégyes olyan
helyekre is elmegy, amelyek korábban
zenei tekintetben egyáltalán nem jöttek
szóba. A zenei centrumok térképe is vál-
tozóban van, és ezek az együttesek jelentôs
szerepet játszanak ennek a térképnek az
átrajzolásában. Ugyanakkor elkötelezettek
a zenei nevelés iránt is. Egy zenekar
esetében ez sokkal nehezebben meg-
valósítható, mivel sokkal kevésbé rugalmas,
de törekedni kell rá.

(KZ)
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Magyarországon még kevés figyelmet fordítanak
a mobbing, a munkahelyi pszichoterror által
okozott következményekre. Alig találkozunk
olyan törekvéssel, amely a mobbing
megelôzését szolgálná. A kutatók szerint azon-
ban a siker legfontosabb feltétele az emberi
tényezô, vagyis a dolgozó testi, lelki, szellemi,
ökológiai, és szociális egészsége. Egyre
fontosabbá válik a jobb minôség elérésében a
személyes inspiráció, a felelôsségtudat, az
együttmûködés, a tettrekészség, a kreativitás,
azonban mindez félelem nélkül. Nincs ez másh-
ogyan a szimfonikus zenekarokban sem.
A kamarazenei- és zenekari muzsikus Gottlob
Schmücker tagja a bajor konfliktuskezelô
hálózatnak és társalapítója az augsburgi mob-
bing-védelemre létrejött munkacsoportnak.
Végül pedig mediátori kiképzésben is részesült.
A zenekari székbôl a mobbing (munkahelyi
stressz szándékos okozása, pszichoterror) szá-
mos variációját ismerte meg, mind a nagyzene-
karok, mind a kisebb kamarazenei csoportok
belsô életében. Mint fôfoglalkozású személyzeti
tanácsadó tapasztalata van abban, hogy a külön-
bözô érdekcsoportok miképpen akarják
érvényesíteni szándékaikat. 

Kommunikáció, mediáció, mobbing – hol
az összefüggés?
A közösségen belüli kommunikációnak egy
zenekar számára éppen olyan meghatározó
szerepe van, mint egy gazdasági vállalkozásban.
Csak akkor érhetô el tartós és maximális teljesít-
mény, ha a kommunikáció és a vállalkozói klíma
rendben van. A nem megfelelô kommunikáció
és a hosszabb idôn keresztül megoldatlan kon-
fliktusok mobbinghoz vezethetnek. Ebbôl a
szempontból a mediációnak kettôs funkciója
van: egyrészt a fennálló konfliktusokat és fúrá-
sokat oldja, másrészt a nézeteltéréseknek már
egy korai stádiumában is hasznos lehet a szituá-
ció tisztázásában és abban, hogy tartós konflik-
tus egyáltalán ne is alakuljon ki. 

❙ Véleménye szerint a közvetítésre mely
idôpont ésszerû? Nem minden viszály
esetében kell azonnal beavatkozni. 

– A mediáció minden esetben akkor ésszerû, ha
akut konfliktusokat kell megoldani. Mindannyian
jól tudjuk, hogy a jogi procedúrák manapság mi-
lyen hosszú ideig tarthatnak, és ezzel a várakozás
ideje is hosszú, amíg az ítélet az érdekeltek szá-
mára lehetôség szerint pozitív ítélettel lezárul.
Azonkívül éppen a munkajogi eljárások vezetnek
nem ritkán mind a két fél számára elfogadhatatlan

eredményre. A jogi processzus véleményem
szerint mindig az utolsó választási opció legyen,
csak akkor, ha már a konfliktus-megoldást célzó
kísérletek mind csôdöt mondanak. Legfôképpen
azért, mert én ha érintett vagyok, a mediációnál a
konfliktus megoldásában aktívan közre tudok
mûködni. Jogi eljárásnál mindent kiadok a
kezembôl és átengedem a bírónak a megoldást.
Nem utolsósorban a mediáció lényegesen ol-
csóbb mint egy jogi eljárás.

❙ Ön szerint a közvetítés során az aktív
közremûködés lehet annak oka, hogy a
mediáció legtöbbször tartósabb és hatásos-
abb eredményhez vezet mint egy bírói ítélet? 

– Igen, ezt állítom. Hiszen az igazságszolgáltatás-
nál szabály szerint egyike a viszálykodóknak
vesztesként hagyja el a küzdô teret. Ez frusztrá-
ciót okoz, ami a szembenálló partnerrel a kom-
munikációt ismételten és járulékosan terheli. A
mediáció célja ezzel szemben egy olyan szituáció
megteremtése, ahol mindkét oldal megelégedett
és nem oszlik gyôztes és vesztes félre.

❙ Lehetséges a meditáció nemcsak két szemé-
ly, hanem két csoport között is?

– Alapvetôen mindkét esetben lehetséges az
eljárás. Amennyiben azonban a csoport egy
meghatározott méretet túllép, szerencsés további
szakember bevonása. 

❙ Ön mobbingról beszélt. Mit tartalmaz ez a
szó valójában? 

– A svédek kezdtek el foglalkozni ezzel a jelen-
séggel az 1990-es években. Értelmezésem szerint
a mobbing egy munkahelyen a kollegák, vagy a
vezetôség és a beosztottak közötti konfliktussal
terhelt kommunikáció. Az érintett személyt egy
vagy több kollega szisztematikusan, hosszabb
idôn keresztül közvetlenül vagy közvetve támad-
ja. A mobbing célja az illetô eltávolítása a
munkahelyrôl. A mobbing jogi meghatározása
ugyan nem létezik, de az 1997es szövetségi
munkajogban (Németország), amely vezérfonál-
nak számít, ez áll: „A mobbing a munkavállalók
közötti, vagy a vezetôségbôl kiinduló rendszeres
ellenségeskedés, bosszantás vagy diszkriminá-
ció.” Ezzel kapcsolatban szabadjon megje-
gyeznem, hogy a szövetségi munkajog elmulasz-
totta megemlíteni, hogy a mobbing alulról
felfelé, – tehát a munkaadóktól kiindulva a
vezetôség felé is mûködhet. Klasszikus eset: az
osztályvezetô mindent át akar szervezni, de a
munkatársaktól annyi ellenállást tapasztal, hogy
meghátrálni kényszerül. 

❙ Meg lehet határozni egy bizonyos pontot,
amikor az áskálódás konkrétan elkezdôdik?

– Az rendszerint alattomosan indul. Ha valaki
például a kollegáját egyszer nem köszönti, az
még nem mobbing. Ha azonban ez ismétlôdik és
az  üdvözlés elmaradása állandósul, már ellen-
ségeskedésrôl van szó. A nemköszöntött az ilyen
magatartástól kvázi izolált térbe helyezôdik,
amibôl önmagától már nem tud kilépni. 

❙ Vannak tipikus mobbing-áldozatok?
– Nem, ezt bizonyossággal nem lehet állítani.
Ámde – vizsgálatok kimutatták, – vannak hivatá-
sok, melyekben a mobbing jobban elterjedt mint
másutt. Meglepô módon különösen sok a mob-
bing a szociális hivatásoknál. Általánosságban
több nô mint férfi lesz a vegzatúra áldozata. 

❙ Mi lehet az oka annak, hogy valakit fúrnak?
– Ezek igen változatosak lehetnek. Például, ha
valaki nemkívánatos kritikával él, ha konkuren-
ciát jelent vagy a kollegák irigységét vonja
magára. Vagy, hogy a feljebbvaló meg szeretne
szabadulni az alárendelttôl. Az eseteknek mint-
egy nyolc százalékánál azonban elôfordul, hogy
az illetônek fogalma sincs arról, miért éri ôt
támadás. Lényeges indítékot lehet találni a nem
kielégítô munkaszervezésben, ahol a pozíciók
és a munkamegosztások nincsenek világosan
szabályozva. A feljebbvalók hiányos szociális-
és/vagy vezetési kompetenciája is meghatározó
ok lehet. 

❙ Létezik tipikus mobbing-folyamat?
– A kezdetet mindig egy feldolgozatlan konflik-
tus jelenti, amely hosszabb idôszakon keresztül
duzzad. Ezután jönnek az elsô intrikus cse-
lekedetek, amelyeket azonban még nem lehet
annak nevezni, mivel nem húzódik egy hossz-
abb idôszakon keresztül és elôször nincs is
következetes jellege. Csak mikor az konzek-
vensen, szisztematikusan következik be, akkor
beszélhetünk mobbingról. Természetesen azt is
meg kell említeni, hogy az intrikus cselek-
mények tudatos szüneteltetése, ami a megtá-
madottnak a kvázi harci idôszakban nyugalmat
biztosít, nem jelenti a kellemetlenkedés végét.

❙ Amikor az aknamunka kiszélesedik – hogy
folytatódik?

– A megtámadottnál a stressz elsô jelei mutatkoz-
nak, amelyek félelemmé, kimerültséggé, zavaro-
dottsággá és depresszióvá növekedhetnek. Az
érintett belsô megadását nem ritkán a valóságos
felmondás követi, vagy sajátmaga, vagy feljebb-
valója által. Vannak esetek, amikor az ilyen
áskálódás öngyilkossághoz, vagy öngyilkossági
kísérletekhez vezet. 

❙ Létezik tipikus zenekari mobbing?
– Igen, sajnos létezik. Ehhez tartozik például egy
igazságtalan szolgálati vagy ülésrendi beosztás,
megjegyzések, összesúgások, különbözô arc-
játékok, ha egy bizonyos kolléga, vagy szólam
játszik, fejcsóválás, kinevetés hiba esetén, de-
monstratív dicséret ha egy kisegítô játszik,
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Mobbing és mediáció*
Cselekedni mielôtt késô lesz
Ulrich Ruhnke beszélgetése Gottlob Schmücker konfliktuskezelôvel és mediátorral

*A mediáció egy speciális konfliktuskezelési módszer, amelynek lényege, hogy a két fél vitájában mind a két fél közös bele-
egyezésével egy semleges harmadik fél (mediátor) jár közben. A mediátor a problémamegoldó folyamat keretében segít
tisztázni a konfliktus természetét, segít olyan megoldást találni, amely mind a két fél számára kielégítô.
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A zenekari és színházi kommunikáció szük-
ségességének felismerése az elmúlt években
erôsödött. Meglévô struktúrák megkérdôjele-
zôdtek, a mediáció és coaching (életvezetési
támogatás) területén több helyszínen intéz-
kedések történtek. Annak ellenére azonban,
hogy német zenekari és színházi szervezetek
rendezvények során foglalkoztak a témával,
sokan a zenekari tagok, intendánsok és ügy-
vivôk közül szkeptikus, sôt néha elutasító
álláspontot foglalnak el. 

„Wie man in den Wald hinein ruft, so schallt es
heraus” (Amilyen az adjonisten, olyan a
fogadjisten.) mondja egy régi német köz-
mondás. Ez a kommunikáció lényeges
irányelvét határozza meg, azaz, a mód, ahogy
egy információ, egy szándék vagy egy kritika
megfogalmazódik, annak egészen lényeges
kihatása van arra, hogy ezt az üzenetet az
érintettek megértik-e, elfogadják-e vagy
éppen félreértik, sôt ellene szegülnek. Ez
tulajdonképpen egy régi igazság. Azonban az,
hogy ezen túlmenôen az átlátható és értékelô
kommunikáció az egész kollegiális klímára
van kedvezô hatással, hozzásegít a konfliktu-
sok csökkentéséhez, és általában a jobb
minôséghez vezet, sok zenekari és színházi
tag számára nem tûnik eléggé bizonyítottnak,
még akkor sem, ha ott konfliktusokban és sik-
ertelen kommunikációban bizonyára nincs
hiány. 
Az üzemi és társadalmi struktúrák komplexi-
tása, a változások és a növekvô teljesítmény-
és produktivitás-nyomás olyan helyzethez
vezetnek, amelyben az együttlét sok szabályát
újonnan kell megvitatni. Ez vonatkozik a
zenekari tagok szólamokon belüli egymás
közötti érintkezésére éppen úgy, mint a
menedzsment és a muzsikusok közötti kom-
munikációra, vagy fordítva. Szabályozások,
mint pl. szólamvezetôk vagy szólófúvósok
hiányzó munkaköri leírása, ki nem mondott

konfliktusok a generációk között, team-tudat
és team-fejlôdés hiánya és sok más megoldat-
lan probléma tanácstalansághoz és tehetetlen-
séghez vezet, mely esetben a privát életbe
való visszatérés tûnhet egyedüli megoldásnak.
A „jó hangnem” érdekében hálózat létesült,
mely tanácsadással és javaslatokkal szeretne e
jelenséggel szembeszegülni.
A hálózat tagjai – hamburgi, augsburgi és han-
noveri szimfonikus zenekarok tagjai (utóbbi
maga a cikk szerzôje) – profi muzsikusok, akik
sok éven keresztül tapasztalták zenekarokban
és színházakban a belsô problémákat és a
különbözô konfliktusokat. Közös bennük,
hogy mint zenekarvezetôk, zenekari- és szín-
házi tanácsadók, már évekkel ezelôtt arra a
meggyôzôdésre jutottak, hogy a fennálló
struktúrák nem kielégítôk arra, hogy rég fenn-
álló problémákat és tartós kommunikációs
zavarokat megszüntessenek. Ebbôl a tudatból
kiindulva határozták el, hogy kilépve a
megszokott mederbôl, önképzésbe fognak. 
A fejlesztési program témái: mediáció és
mobbing-tanácsadás, továbbá szisztema-
tikus kiegészítés az intézményen belüli
kommunikációhoz, a kommunikáció alap-
jai, team-fejlesztés, coaching, személyi és
szervezeti fejlesztés, stb. 
A hálózat központi szándéka ezeknek a
témáknak és tartalmuknak a zenekarokkal és
a színházakkal minden módon való meg-
ismertetése, legyen annak formája workshop
vagy szeminárium, elôadás, konkrét tanács-
adás vagy mediáció, de fel kívánja hívni a
figyelmet a továbbfejlesztést célzó fontos pub-
likációkra és továbbképzési lehetôségekre is.
Az ismereteket azonnal alkalmazni és egyúttal
továbbfejleszteni kell. A hálózat azon kívül
lehetôséget teremt megfelelô információk és
tapasztalatok cseréjére, különbözô szándékok
és vélemények bemutatására és a legkülön-
bözôbb szempontok szerinti megoldások
fejlesztésére. Ily módon szinergia-effektusok

jönnek létre, amelyek az egyes mûködô ta-
nácsadásokon messze túlmutató eredménnyel
kecsegtetnek. 

A hálózat alapgondolata
A hálózat kapcsolatot teremt, információt
nyújt, kölcsönös cserére és támogatásra ad
lehetôséget, felhasználja a résztvevôk külön-
bözô forrásait, szolgáltatást nyújt. Célként
szerepelnek a közös projektek és kollegiális
szupervíziók (a leghatékonyabb szakmai
személyiségfejlesztô módszer a szociális, pe-
dagógiai, profit és nonprofit területen. Célja a
hivatásbeli személyiségkompetencia fejlesz-
tés). A hálózat gerincét a tagok sokéves zene-
kari tapasztalata adja. A résztvevôk intim is-
merete a zenekari mindennapokról lényeges
feltétele a konfliktusok feldolgozásának ezen
a különleges szakmai területen. A hálózat nyi-
tott a bôvítés felé a következô években. A
hálózat alapvetô szándéka, a kommunikációs
struktúrák javítása kreatív és konstruktív intéz-
kedésekkel, magában foglalja a lehetôséget
olyan új tagok felvételére, akiket a zenekari
„istállószag” még nem érintett meg. Egyes
esetekben ez elôny lehet. A hálózatot azon-
ban semmi esetre sem lehet az egyes tanács-
adók vagy akár cégek ajánlatainak kizárólagos
platformjaként használni. 

A frontok között
Hálózatunk semmilyen szervezethez nincs
elkötelezve, és független a német zenekari
szövetségtôl és a német színházi szövetségtôl
is. Ez azonban semmi esetre sem zárja ki a
kapcsolat lehetôségét ezekhez a szerve-
zetekhez. Ellenkezôleg – a tanácsadási tevé-
kenységbôl adódó tapasztalatok a jövôbeni
szabályozáshoz adhatnak gondolatokat,
amely minden zenekari tag számára megoldá-
sokhoz vezethet. Egy sor konfliktus adódik,
amelyek a szakmai mindennapokban komoly
szerepet játszanak, és amelyek a partnerek

Ralf Pegelhoff

„A jó hangnem”
Kommunikáció- és konfliktus-tanácsadás zenekarokban és színházakban

szándékos mellôzés egy csoport alakításánál,
stb. Ez egészen a hangszer vagy a kotta manipu-
lációjáig terjedhet.

❙ Vajon csak a megtámadott, vagy az egész
intézmény szenved a mobbingtól?

– Ha a furás következményeként egy munkavál-
laló a szakmájából távozni, alkalmasint még
korai nyugdíjazásba is kényszerül, az a vál-
lalkozás vagy a zenekar számára is káros, mivel
következményeként új munkatársat kell betaní-
tani, ami idôt és pénzt emészt fel. Az ilyen korai

nyugdíjazás vagy egyáltalán minden szükségessé
váló támogatás a szociális biztosítási szisz-
témában tetemes költséget jelent.

Már korábban is indirekt költségek keletkeznek
azáltal, hogy mind a kellemetlenkedô, mind a
megtámadott idejének és energiájának nagy
részét nem munkába, hanem konfliktusokba
invesztálja. Nem ritkán a megtámadott családtag-
jai is szenvednek a rossz szituációtól, amelynek a
munka produktivitására és az egészségi állapotra
van negatív hatása, nem beszélve a mobbing

okozta orvoslátogatással keletkezô egészségügyi
költségekrôl.

❙ Mennyire elterjedt a mobbing?
– Abból lehet kiindulni, hogy a dolgozó
népesség tizenegy százaléka hivatásának
folyamán egyszer mobbing áldozata lesz. Egy
olyan csoportban, amely száz személybôl áll,
bizonyára vannak tizenegyen, akik ezzel kap-
csolatos negatív élményekkel rendelkeznek.
Kivételes jelenségrôl itt tehát nem beszélhetünk. 

(Das Orchester 2010/9)
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nélkül nem megoldhatók. Példaképpen álljon
itt a „szólamvezetôk munkaköri leírása”. Mik
egy szólamvezetô konkrét feladatai? Milyen
vezetôi képességekkel kell a mûvészeti kvali-
tások mellett rendelkeznie? Milyen mérték-
ben jogos a csoport érdekeit mások, a
karmester felé is képviselni? Más szólam-
vezetôkkel egyeztetve már az elsô próba elôtt
meg kell határoznia a vonásnemeket és
azokat bejegyeznie a kottába? A szólam egy
tagjának feltétlenül követnie kell a szó-
lamvezetô instrukcióit? Milyen jogai és köte-
lességei vannak egy szólamvezetô-helyettes-
nek? Milyen jogai és kötelességei vannak a
szólam egy „egyszerû” tagjának? Megfelel a
szólamvezetôi funkció egy osztályvezetôi
beosztásnak? Amennyiben így van, a dirigens
mint „saját” osztályvezetôjétôl várhat el szol-
gálatokat? A kérdôív folytatódhat. A vezetôi
pozíciók tisztázatlanságából a kollegiális
együttélés masszív zavarai keletkezhetnek.
Még azok a hangszercsoportok is, amelyek
rendszeresen vannak együtt és sok idôt in-
vesztálnak a jó munkahelyi klímába, elbi-
zonytalanodnak ebben a témában. Fontos
kérdésként merült ez fel a hálózat szeminári-
umán is. Az eszmecseréket ez ügyben a jövô-
beni világos szabályozás érdekében tovább
kellene folytatni. 

Szervezeti struktúra 
és finanszírozhatóság
A hálózat alakulóban van. A jelenlegi tagok
még fôállású zenekari muzsikusok vagy sza-

badfoglalkozású személyzeti tanácsadók.
Szükséges lesz az elképzelések összehango-
lása, közös projektek fejlesztése, a tanácsadás
és mediáció megvalósítása. Emellett ugyan-
akkor a saját továbbképzést sem szabad
elhanyagolni. Súlyponti kérdés a honlap gon-
dozása és a bejövô kérdések megválaszolása
is. Mindez idôt és pénzt emészt fel. Abban
reménykedünk, hogy a hálózatban végzett
munkát legalább részben az elôadások és
tanácsadások tiszteletdíja fedezi, akkor is, ha
ebben a projektben nagy hányadot tesz ki az
eszmei rész. Telefonon folytatott tanácsadás
és e-mail levelezés bizonyos határon túl nem
lehet költségmentes, emiatt elnézést kérünk.
Az ismeretek, amelyek hosszú távon a hálózat
munkájából fakadnak, bizonyára kifizetôdôek
lesznek a muzsikusok számára.

Cél a közös munka javulása 
Mindig újból felmerül a kérdés, milyen mér-
tékben segít „valóban” a kommunikáció, pél-
dául a mediáció javítására tett intézkedés? Ez
természetesen egyrészt csak akkor lehet hasz-
nos, ha minden érdekelt kész arra, hogy
kihasználja a lehetôséget és a személyes mag-
atartását és szemléletét felülvizsgálja. Másrészt
egy tanácsadó vagy mediátor kielégítô módsz-
erekkel és tapasztalatokkal rendelkezzen
annak érdekében, hogy bonyolult szituá-
ciókon is úrrá legyen. Lesznek mediációk,
amelyek különbözô okoknál fogva meghiú-
sulnak. Ennek ellenére a mediáció még nem
alapjaiban véve hibás. Ez vonatkozik egyéb

eljárásokra is, mint team-fejlesztés, coaching,
tréning, feedback, stb. 
Hálózatunk ahhoz is hozzá szeretne járulni,
hogy az új közösségi formákkal kapcsolatos
gondok és félelmek leépülhessenek. A
félelmek gyakran igazolódnak, de nem veze-
thetnek az új kezdeményezések alapvetô
blokádjához. Ez ugyanis minden pozitív
fejlôdést már csírájában megölne. Ez érvényes
az üzem belsô életében – tehát az osztályok
között vagy a menedzsment és a munkavál-
lalók között – lezajló minden folyamatra is,
ami az „átlátható információ-politika és
értékelô kommunikáció” ügyében történik.
Bizonyára ezen a téren is tapasztalhatók
félelmek és blokád-hangulatok. Azt gondol-
juk, hogy az ilyen magatartás szûklátókörû. A
kommunikációs struktúrák és az egymás irán-
ti megértés javítása éppen az üzemi kontex-
tusból kiindulva javíthatná a saját intézmén-
nyel való azonosulást, jobb önbizalomhoz
vezethetne és egy zenekar tartós minôségét és
kisugárzását jelentôsen növelné. Errôl mélyen
meg vagyunk gyôzôdve.
Hálózatunk új ajánlatokkal és impulzusokkal
az egyes zenekarok, és lehetôség szerint az
egész német zenekari terület fejlôdéséhez
kíván hozzájárulni. A „jó hangnem” lesz a
kreativitás és munkakedv integrációjának
márkajelzése Azt reméljük, hogy kezdemé-
nyezésünk a gazdasági válság ellenére érdek-
lôdésre tart számot. A krízisek mindenkor
belsô megújuláshoz is vezetnek. 

(Das Orchester 2010/9)
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A DEBRECENI SZIMFONIKUS ZENEKAR 
ÉS KODÁLY KÓRUS

próbajátékot hirdet
FUVOLA, VÁLTÓ PICCOLO

határozott idejû állásra.

2010. december 3-án 13 óra 15 perckor
A próbajáték helye: a zenekar próbaterme

4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c II. emelet
A próbajáték anyaga: Mozart: G-dúr vagy D-dúr fuvolaverseny 

Egy szabadon választott mû
Zenekari állások 

FUVOLA PICCOLO
Rossini: Tell Vilmos – nyitány Mozart: Varázsfuvola
Beethoven: III. Leonóra nyitány Csajkovszkij: IV. szimfónia – scherzo
Ravel: Daphnis és Chloé – 2- szvit Erkel Ferenc: Hunyadi László – nyitány
Prokofjev: Péter és a farkas
Erkel Ferenc: Hunyadi László – nyitány
Bizet: Carmen
A próbajáték anyaga a zenekar titkárságán átvehetô.
Zongorakísérôt a zenekar nem biztosít.
Az álláshely betöltéséhez közép- vagy felsôfokú szakirányú végzettség szükséges.
Jelentkezéskor kérünk: – rövid szakmai önéletrajzot

– szakirányú végzettséget igazoló okirat másolatát
Jelentkezési határidô: 2010. december 02.
Jelentkezés: postacím: 4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c.
Telefon: 52-500-200 • Fax: 52-412-395
Email: info@dbfilharmonikusok.hu
Sikeres próbajátékot kívánunk!
Debrecen, 2010. október 28. Mocsáriné Dobos Ilona

igazgató h.

A SZEGEDI SZIMFONIKUS ZENEKAR 

próbajátékot hirdet
KONCERTMESTERI

állásra
A próbajáték helyszíne: 
Korzó Zeneház (6720 Szeged, Széchenyi tér 9. – bejárat a Feketesas u. felôl)

A próbajáték ideje: 2011. január 24. hétfô 11 óra

A próbajáték anyaga:
– J. S. Bach egy szólószonátájának Fúgája a megelôzô lassú tétellel vagy

Chaconne
– Mozart G-dúr K. 216, vagy D-dúr K. 218, vagy A-dúr K. 219 hegedû-

versenyének I. tétele vagy II-III. tétele kadenciával
– Beethoven, vagy Brahms, vagy Csajkovszkij, vagy Bartók hegedû-

versenyének I. tétele vagy II-III. tétele kadenciával
– Koncertmesteri zenekari szólók: Beethoven: Missa solemnis

Rimszkij-Korszakov: Seherezádé
R. Strauss: Hôsi élet
Rimszkij-Korszakov: Spanyol Capriccio

Információ, jelentkezés: Szegedi Szimfonikus Zenekar
6720 Szeged, Széchenyi tér 9.
Tel./fax: 62 / 426-102, 420-256 • orch@symph-szeged.hu 
Jelentkezni rövid szakmai önéletrajzzal lehet a fenti címen, faxszámon 
vagy e-mailben 2010. december 15-ig. 
A próbajáték zenekari anyagát a jelentkezés regisztrálása után minden pályázó-
nak megküldjük, illetve személyesen a zenekar székházában átvehetô.
Az állás betöltése: 2011. szeptember 1-tôl.
Sikeres próbajáték esetén lakásmegoldásban tudunk segíteni.
Zongorakísérôt a zenekar nem biztosít. 

Szeged, 2010. október 4. Baross Gábor
igazgató
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BUDAPESTI FILHARMÓNIAI
TÁRSASÁG

2010. december 13. Operaház

Kodály bérlet/2 
Mozart: 
Grabmusik (Passiókantáta) K.42 
Mozart: Requiem K. 626 
Vez.: Fischer Ádám
Km.: Hajnóczy Júlia, Mester 
Viktória, Szappanos Tibor, Bretz
Gábor és a Magyar Rádió Énekkara,
karigazgató: Somos Csaba

2011. január 24. Operaház

Dohnányi bérlet/2 
Mozart: g-moll szimfónia K. 550 
Mahler: Dal a földrôl 
Vez.: Fischer Ádám
Km.: Angelika Kirchschlager, 
Michael König

2011. január 25. Operaház

Mahler bérlet/4 
Mozart: g-moll szimfónia K. 550 
Mahler: Dal a földrôl 
Vez.: Fischer Ádám
Km.: Angelika Kirchschlager, 
Michael König

BUDAFOKI DOHNÁNYI
ERNÔ SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. december 3. péntek 19.30

Olasz Kultúrintézet

Universitas
Berlioz: Római karnevál
Jereb Ervin: Trombitaverseny
Rimszkij-Korszakov: Seherezádé
Geiger György – trombita 

2010. december 4. szombat 19.30

Mûvészetek Palotája

Illényi Katica hangversenye
Km.: Budafoki Dohnányi Zenekar

2010. december 17. péntek 19.00

Klauzál Ház

Budafoki hangversenyesték
Mozart: B-dúr szerenád 
(Gran Partita) K 361
Vivaldi: Négy évszak 
Km.: a zenekar négy kon-
certmestere – Oláh Vilmos, Viniczai
Éva, Harsányi Elina, Berán Gábor

2010. december 22. szerda 19.30

Olasz Kultúrintézet

Swinging Christmas – 
Karácsonyi koncert

Balássy Betty, Varga Feri 
MR Gyermekkórus
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
Vez.: Hollerung Gábor

2011. január 7. péntek 19.00

Klauzál Ház

Budafoki hangversenyesték
Újévi koncert

Vez.: Hollerung Gábor

2011. január 16. vasárnap 19.30

Olasz Kultúrintézet

Universitas

Csajkovszkij: Hegedûverseny
Prokofjev: 
Rómeó és Júlia – szvit No 1.
Csajkovszkij: 1812
Chun-Wen Huang – hegedû 
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
Vez.: Dian Tchobanov

2011. január 22. szombat 11.00

Klauzál Ház

A megérthetô zene junior
Janequin: La guerre 
Banchieri: 
Contraponto bestiale alla mente
Kodály: Mátrai képek
Kocsár: Mégis mondom Damion
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
Elôad és vezényel: 
Hollerung Gábor

2011. január 23. vasárnap 11.00

Olasz Kultúrintézet

A megérthetô zene
Háború és béke

Csajkovszkij: 1812 
Beethoven: Wellington diadala
Janequin: La guerre 
Budapesti Akadémiai Kórustársaság
Elôad és vezényel: 
Hollerung Gábor

DEBRECENI 
FILHARMONIKUS
ZENEKAR

2011. január 20. 

Debrecen – Bartók Terem

Rubányi Vilmos bérlet
Liszt: Szimfonikus költemény
Wagner: 
Operarészletek, nyitányok
Vez.: Mladen Tarbuk

CONCERTO BUDAPEST

2010. december 5. vasárnap

19.30 MÜPA

Richter bérlet
Rachmanyinov: A holtak szigete –
szimfonikus költemény, op.29
Rachmanyinov: II. zongoraverseny,
c-moll, op.18
Muszorgszkij-Ravel: 
Egy kiállítás képei
Km.: Khatia Buniatishvili – zongora
Vez.: Kovács János

2010. december 12. vasárnap

11.00

Zeneház 

Manó bérlet 2., 
Hangjáték, hol itt, hol ott… 

2010. december 13. hétfô 19.30

Thália

Fischer Annie bérlet: Mozart és
Moz’Art 

Homo ludens – 
Mozart játékos énje
Házigazda: Batta András
Figaró házassága – nyitány
Bastien és Bastienne – Colas
varázsló dala 

(„Diggi, daggi, schurry, murry”)
Falusi muzsikusok 
KV 522 – részletek 
12 variáció egy gyerekdalra 
KV 265 – részletek 
G-dúr Zongoraverseny, 
III. tétel KV 453
A-dúr szimfónia KV 201
Hangversenymester: 
Rolla János

2010. december 22. szerda

MÜPA

Michel Bouvard és a Concerto
Budapest 
(Karácsonyi orgonaestek), 
Vez.: Rohmann Imre

2011. január 14.péntek 

MÜPA 

Richter bérlet
Glinka: Ruszlán és Ludmilla –
nyitány
Csajkovszkij: 
b-moll zongoraverseny, op.23
Sosztakovics: 
5. szimfónia, d-moll, op.47
Km.: Borisz Berezovszkij – zongora
Vez.: Keller András

2011. január 23. vasárnap 11.00 

Nemzeti Múzeum 

Dzsopatán és Gásztonfild családi
sorozat 1., 

Aucasin és Nicolette – szerelem és
tánc
Km.: Helyey László színmûvész,
Keveházi Krisztina és Apáti Bence
balettmûvészek
Mûvészeti vezetô: Lakatos György

2011. január 30. vasárnap 19.30

MÜPA

Karajan bérlet
Mozart: D-dúr fuvolaverseny, K.314
Mercadente: e-moll fuvolaverseny
Schubert: VIII. „Befejezetlen” szim-
fónia, h-moll, D.759
Vezényel és közremûködik: 
Sir James Galway 

DUNA SZIMFONIKUS
ZENEKAR 

2010. december 10. 19.00

Duna Palota – Színházterem

Téli Bérlet
„Beethoven est”
3. Leonóra nyitány C-dúr op.72
Hegedûverseny D-dúr op.61
6. szimfónia F-dúr op.68
Km.: Deák Márta (hegedû) a 2010.
évi Fischer Annie ösztöndíj
nyertese
Vez.: Horváth Gábor

2011. Január 21. 19.00

Duna Palota 

Színházterem 

Tavaszi Bérlet
„Romantikus est”

Dvorǎk: 7. szimfónia  d-moll op.70
Franck: d-moll szimfónia
Vez.: Medveczky Ádám

GYÔRI FILHARMONIKUS
ZENEKAR

2010. december 4., szombat,

19.00

Richter-terem

Varga Tibor bérlet
R. Schumann: 
Manfred – nyitány, op. 115
F. Mendelssohn: 
e-moll hegedûverseny, op. 64
P. I. Csajkovszkij:
IV. (f-moll) szimfónia, op. 36
Vez.: Gilbert Varga
Km.: Ilian Garnetz, a sioni Varga
Tibor nemzetközi hegedûverseny
gyôztese

2011. január 15., szombat, 19.00

Richter-terem

Richter János bérlet
Bartók – Kocsis
F. Mendelssohn-Bartholdy: 
Hebridák – nyitány, op. 26
Bartók B.: 
I. zongoraverseny
R. Schumann: 
II. (C-dúr) szimfónia, op. 61
Vez.: Medveczky Ádám Liszt-díjas,
Érdemes mûvész
Km.: Kocsis Zoltán – zongora 
Kossuth- és Liszt-díjas, Érdemes
mûvész

2011. február 25., péntek, 19.00

Richter-terem

Richter János bérlet
G. Verdi: Rigoletto 
(az opera koncertszerû elôadása)
Vez.: Kovács János 
Km.: 
a Magyar Állami Operaház
magánénekesei
Fôbb szerepekben:
Miklósa Erika, 
Nyári Zoltán, 
Perencz Béla

2011. január 27., csütörtök, 19.00

Richter-terem

Nikisch Artur bérlet
Mozartiana
P. I. Csajkovszkij: IV. zenekari szvit
„Mozartiana”, op. 61
W. A. Mozart: C-dúr versenymû
fuvolára és hárfára K 299
S. Rachmaninov: 
II. (e-moll) szimfónia
Vez.: Hamar Zsolt 
Km.: 
Drahos Béla – fuvola 
Vígh Andrea – hárfa 

MÁV SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. december 4. szombat 10.30

és 12.00 

Magyar Nemzeti Múzeum

Unokák és nagyszülôk 
Zenélô könyvek – A Biblia zenéje
Zsoltárok – a capella
Haydn: Teremtés – részletek

HANGVERSENYNAPTÁR

programok  24.11.2010  12:14  Page 44



J. S. Bach: 
Karácsonyi oratórium – részletek
Händel: Messiás – Halleluja
Km.: a Budapesti Ifjúsági Kórus
Karigazgató: Gerenday Ágnes
Vez.: Meskó Ilona

2010. december 10. péntek 

Monor

Karácsonyi hangverseny

2010. december 14. kedd 19.00

Erdélyi Budapesti Operettszínház

Hacsaturján: Hegedûverseny
Sosztakovics: 
VII., Leningrádi szimfónia
Km.: Kosztándi István
Vez.: Kesselyák Gergely

2010. december 15., szerda 16.30

a zenekar próbatermében, VIII.

Múzeum utca 11. 

Búgócsiga – baba-mama koncertek
Közremûködnek a MÁV 
Szimfonikusok mûvészei
Szerkesztô – mûsorvezetô: 
Ácsné Székely Edit

2010. december 15., szerda 18.00

a zenekar próbatermében, VIII.

Múzeum utca 11. 

Szeretethang – hangverseny
várandós kismamáknak

Közremûködnek a MÁV 
Szimfonikusok mûvészei
Szerkesztô – mûsorvezetô: 
Ácsné Székely Edit

2010. december 21., kedd 15.30 

Bécs, Városháza Nagyterem

Dvořák: Fúvósszerenád
Beethoven: G-dúr zongoraverseny
Dvořák: Vonósszerenád
Km.: Hyejin Kim – zongora
Vez.: Takács-Nagy Gábor

2010. december 22. szerda 18.00 

Festetics, Festetics Palota

Tükörterme

Dvořák: Vonósszerenád
Mozart: Esz-dúr Sinfonia 
Concertante K. 297/b
Dvořák: Fúvósszerenád
Közremûködnek a MÁV 
Szimfonikus Zenekar mûvészei: 
Sándor János – klarinét, 
Kôrösy Miklós – oboa, 
Falusi Melinda – fagott, 
Kovács Gergely – kürt 
Vez.: Takács-Nagy Gábor

2011. január 12., szerda 16.30 

a zenekar próbatermében, VIII.

Múzeum utca 11. 

Búgócsiga – baba-mama koncertek
Közremûködnek a MÁV 
Szimfonikusok mûvészei
Szerkesztô – mûsorvezetô: 
Ácsné Székely Edit

2011. január 12., szerda 18.00 

a zenekar próbatermében, VIII.

Múzeum utca 11. 

Szeretethang – hangverseny
várandós kismamáknak

Közremûködnek a MÁV 

Szimfonikusok mûvészei
Szerkesztô – mûsorvezetô: 
Ácsné Székely Edit

2011. január 15-16. szombat-

vasárnap – Millenáris Teátrum

Szombat 10.30 és 15 órakor,

vasárnap 15 óra

Ifjúsági hangversenyek a Filharmó-
nia Budapest szervezésében

„Itt a farsang áll a bál”
Saint-Saëns: Az állatok farsangja
Berlioz: Római karnevál – nyitány
Arban: Velencei karnevál
Glazunov: Karnevál
Hacsaturján: Álarcosbál – szvit
(Valcer és Galopp)
Strauss polkák

2011. január 21., péntek 18.00

Festetics

Festetics Palota Tükörterme

Mahler: Adagietto
Tihanyi: Mahlers Wunderhorn
Britten: Phaedra
R. Strauss: Metamorfózisok
Km.: 
Meláth Andrea és Megyesi Zoltán
Vez.: Tihanyi László

2011. január 31. Erdélyi –

Budapesti Operettszínház

Lutoslawski: Kis szvit
Prokofjev: Rómeó és Júlia (Joël
Jenny átirata brácsára és zenekarra)
Bernstein: Divertimento
Gershwin: Catfish Row – szvit a
Porgy és Bess címû operából
Km.: Gilad Karni – brácsa
Vez.: Máriusz Smolij

MISKOLCI SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. december 6. 19.00

Mûvészetek Háza

Szezonbérlet
Erkel: Bánk bán – II. felvonás
Balassa: Öt zenekari darab
Kodály: Marosszéki táncok
Ének: Bazsinka Zsuzsanna, 
Bódi Marianna, Cselóczki Tamás,
Tóth János
Vez.: Medveczky Ádám 

2010. december 11. 19.00 

Miskolci Nemzeti Színház 

„Bartók+…” Miskolci Nemzetközi
Operafesztivál gálakoncertje

2010. december 16. 19.00

Mûvészetek Háza

Népszerû bérlet kamarakoncert
Gabrieli, Byrd, Händel, Poulenc, 
R. Strauss, Parker mûvei
Km.: Miskolci Szimfonikus Zenekar
fúvósai
Vez.: Kovács László

2010. december 21. kedd 19.00

Selyemréti templom

Karácsonyi koncert
Ének: Vojtkó Ágnes 
Km.: a Miskolci Szimfonikus
Zenekar mûvészei

2011. január 7. 19.00

2011. január 8. 19.00

2011. január 9. 10.30

Miskolci Nemzeti Színház

Újévi koncert
Ének: Fischl Mónika, Vadász Dániel
Vez.: Kovács László

2011. január 13. 19.00

Mûvészetek Háza 

Szezonbérlet
Mendelssohn: Hebridák – nyitány
Dvorǎk: h-moll csellóverseny
Brahms: I. (c-moll) szimfónia
Cselló: Perényi Miklós
Vez.: Ménesi Gergely 

2011. január 20. 19.00

Mûvészetek Háza

Mesterbérlet
„A Rajna kincse”
Schumann: III. „Rajnai” szimfónia
Wagner: Négy zenekari részlet
Tannhäuser – Nyitány
Parsifal – Elôjáték
Istenek alkonya – Gyászinduló és
Finálé
Vez.: Hamar Zsolt

2011. január 31. 19.00

Mûvészetek Háza

Népszerû bérlet
Beethoven: Fidelio-nyitány 
Haydn: Esz-dúr trombita verseny 
Brahms: D-dúr szerenád op.11 
Trombita: Csökmei Margit
Vez.: En Shao

NEMZETI 
FILHARMONIKUS
ZENEKAR

2010. december 9. csütörtök 19.30

Klemperer-bérlet/3.
Giuseppe Verdi: Requiem
Km.: Létay Kiss Gabriella – szoprán
Gál Erika – alt
Igor Turcanu tenor
Bretz Gábor – basszus
a Nemzeti Énekkar 
(karigazgató: Antal Mátyás)
Vez.:  Carlo Montanaro

2010. december 23. csütörtök

19.30 

Karácsonyi koncert
Joseph Haydn: Missa in augustiis
(Nelson – mise), Hob.XXII:11 
„Kiskarácsony, nagykarácsony” –
Kocsis Zoltán karácsonyi
meglepetése
Km.: Rácz Rita-szoprán
Schöck Atala-alt
Horváth István-tenor
Cser Krisztián-basszus
a Nemzeti Énekkar 
(karigazgató: Antal Mátyás)
Vez.: Kocsis Zoltán

2011. január 9. vasárnap 11.00 és

15.00 óra 

MÜPA Fesztivál Színház

Ifjúsági-bérlet/1
Vendégségben a Napkirálynál 

Válogatás Rameau, Lully, Grétry,
Couperin, Daquin és más
barokk zeneszerzôk mûveibôl
korhû elôadásban és jelmezekben.
Km.: Blaskovics – Felszeghy Judit –
koloratúr szoprán
Blaskovics László – férfi szoprán
Gál Márta – csembaló
Szalai Zsófia – barokk furulya
Vályi Csilla – cselló
a Marquise Együttes
Ceremóniamester: Kocsis Dénes

2011. január 12. szerda 19.30

Ferencsik-bérlet/3.
Antonín Dvorǎk: 
h-moll csellóverseny, op.104
Antonín Dvorǎk: IX. szimfónia 
e-moll, op.95 („Az Újvilágból”)
Km.: Natalia Gutman – gordonka
Vez.:  Kocsis Zoltán

SAVARIA SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. december 3. péntek, 19.30

Bartók Terem, Szombathely

Respighi: Adagio con variazioni
Respighi: Róma kútjai
D. Milhaud: Csellóverseny
C. Saint-Saëns: 
III. (orgonás) szimfónia
Km.: Onczay Csaba (gordonka)
Vez.: Aurelio Canonici

2011. január 21. péntek, 19.30

Bartók Terem

Szombathely

Mendelssohn: 
Szentivánéji álom – nyitány
Mendelssohn: 
e-moll hegedûverseny 
Kodály: Háry János – szvit
Km.: Anna Tifu (hegedû)
Vez.: Vásáry Tamás

2011. február 11. péntek, 19.30

Bartók Terem, Szombathely

Savaria Szimfonikus Zenekar
Bartók: Divertimento
Liszt: Dante – szimfónia
Kodály: Psalmus Hungaricus
Km.:  Nemzeti Énekkar, 
(Karigazgató: Antal Mátyás)
(Fekete A. v. Bándi J. v. Molnár A.)
Vez.: Petró János

SZOLNOKI SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. november 8. hétfô 19.00

Aba-Novák Kulturális Központ

Liszt Ferenc hangversenyterme

Aba Novák bérlet 2.
Skandináv-est
Einojuhani Rautavaara: 
Cantus Arcticus – Melankólia, 
A hattyúk vándorlása 
Reinecke: D-dúr fuvolaverseny 
Grieg: Peer Gynt 1. és 2. szvit 
Km.: Dratsay Ákos 
Vez.: Bolyky Zoltán
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2010. november 22. hétfô

19.00,  

Városháza díszterme

Fantázia bérlet 1.
Zenei Társalgó
Mûsor:
Csajkovszkij, Wieniawsky,
Kreisler és Hubay Jenô mûvei
Km.: Banda Ádám
hegedûmûvész
Vez.: Bolyky Zoltán

2010. december 13. hétfô

19.00

Városháza díszterme

Fantázia bérlet 2. 
Napfelkelte a zenében és az
irodalomban
Vivaldi: D-dúr (,,A pacsirta’’)
fuvolaverseny RV. 428
Haydn: D-dúr (,,Reggel’’) 
szimfónia Hob. I/6.
Wagner: Siegfried Idyll
Km.: Szanyiszló Emilia (fuvola) 
A prózai részleteket felolvassa:
Vígh Erika
Vez.: Bolyky Zoltán

2011. január 8. szombat 19.00

Szolnoki Fôiskola – Campus

Campus bérlet 2. 
,,Cinemagic 2.’’ – 
Újévi meglepetésgála
Vez.: Izaki Maszahiro

2011. január 10. hétfô 19.00

Aba-Novák Kulturális

Központ Liszt Ferenc hang-

versenyterme

Aba Novák bérlet 3. 
,,Cinemagic 2.’’ – 
Újévi meglepetésgála
Vez.: Izaki Maszahiro

SZEGEDI 
SZIMFONIKUS
ZENEKAR

2010. november 21. vasárnap

11.00

Színház

Matiné/1. 
Emlékhangverseny Erkel Ferenc
születésének 200. évfordulója
alkalmából

Részletek a Hunyadi László,

Bánk bán, Névtelen hôsök,
Dózsa György címû Erkel-
operákból
Közremûködnek a Szegedi
Nemzeti Színház mûvészei
Vez.: Pál Tamás

2010. november 29. hétfô

19.00

Korzó Zeneház

Vántus István Kortárszenei
Napok

Vántus-mûvek
Km.: Szecsôdi Ferenc – hegedû 
Vaszy Kórus
Vez.: Gyüdi Sándor

2010. december 14. kedd,

19.30, Színház

Fricsay/2.
Megemlékezés Erkel Ferenc
születésének 200. évfordulójáról.

Részletek a Hunyadi László, 
a Névtelen hôsök, 
a Báthory Mária, Dózsa 
György, valamint a Bánk bán
c. operákból
Km.: 
Bazsinka Zsuzsa – szoprán, 
Wendler Attila – tenor, 
Bede Fazekas Csaba – bariton, 
Vaszy Viktor Kórus 
(karigazgató: Gyüdi Sándor)
Vez.: Medveczky Ádám

2011. január 11. kedd 19.30

Színház

Vaszy/3.
Wagner: Siegfried-idill
Mahler: 
Egy vándorlegény dalai
Schumann: I. (Tavaszi) 
szimfónia, B-dúr, op. 38
Km.: Cseh Antal - bariton
Vez.: Gyüdi Sándor

2011. január 17. hétfô 19.30

Színház

Jótékonysági hangverseny:
Strauss Gála

Vez.: Gyüdi Sándor

2011. január 23. vasárnap

11.00

Színház

Matiné/2. 
Zenés mesék

Prokofjev: Péter és a farkas

Madarász: Pázmán lovag
Közremûködnek a Szegedi
Nemzeti Színház mûvészei
Vez.: Gyüdi Sándor

2011. január 30. 

és február 1–2–3.

Ifjúsági hangversenyek
Mozart: 
Bastien és Bastienne
Közremûködnek a SZTE ZMK
ének tanszékének hallgatói
Vez.: Gyüdi Sándor

ZUGLÓI FILHARMÓNIA
– SZENT ISTVÁN 
KIRÁLY SZIMFONIKUS
ZENEKAR ÉS
ORATÓRIUMKÓRUS 
2010. december 1. szerda

19.00

Mûvészetek Palotája, Bartók

Béla Nemzeti Hang-

versenyterem

Zuglói Filharmónia bérlet-
sorozata V/2.

Bartók: Táncszvit
Bartók: Cantata profana
Km.: 
Fekete Attila, Massányi Viktor
Csajkovszkij: 
V. e-moll szimfónia Op. 64 
Vez.: Kocsis Zoltán

2011. február 16., szerda

19.30

Mûvészetek Palotája, 

Bartók Béla Nemzeti Hang-

versenyterem

Zuglói Filharmónia bérlet-
sorozata V/3.

Beethoven: Coriolan – nyitány,
Op. 62.
Mozart: 
G-dúr Hegedûverseny K.216
Km.: Stuller Gyula – hegedû
Liszt: Missa solemnis 
(Esztergomi mise)
Km.: Váradi Zita, Schöck Atala,
Szappanos Tibor, Rezsnyák
Róbert, Szent István 
Gimnázium Vegyeskara
(karigazgatók: Szilágyiné
Mátyus Elvira, Tôkés Tünde,
Ménesi Gergely)
Vez.: Ménesi Gergely

HANGVERSENYNAPTÁR

A MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGÉNEK,
VALAMINT A MAGYAR ZENEMÛVÉSZEK ÉS TÁNCMÛVÉSZEK

SZAKSZERVEZETÉNEK KÖZÖS LAPJA, 
A NEMZETI KULTURÁLIS ALAPPROGRAM TÁMOGATÁSÁVAL.

ALAPÍTOTTA: POPA PÉTER

A szerkesztôség címe:
MAGYAR SZIMFONIKUS ZENEKAROK SZÖVETSÉGE

1068 Budapest, Városligeti fasor 38.
Telefon: 342-8927 – Fax: 322-5446

e-mail: zenekar@mail.datanet.hu
www.hungorchestras.com

Felelôs kiadó és szerkesztô: POPA PÉTER

Nyomdai kivitelezés: 

1021 Budapest, Tárogató út 26.

Telefon/fax: 200-7330

e-mail: dtp@publicitas.hu • www.publicitas.hu

Felelôs vezetô: A Kft. ügyvezetôje

ISSN: 1218-2702

Az interjúkban elhangzott véleményekkel és kijelentésekkel
szerkesztôségünk nem feltétlenül azonosul. 

Észrevételeknek, helyesbítéseknek készséggel helyt adunk.

A MAGYAR SZIMFONIKUS
ZENEKAROK SZÖVETSÉGÉNEK TAGJAI: 

DUNA SZIMFONIKUS ZENEKAR
Duna Palota és Kiadó Kulturális Kht.

Próbaterem: 1038 Budapest, Csobánka tér 5.
Tel./fax: (+36-1) 355-8330
1051 Budapest, Zrínyi u. 5.

Bérletvásárlás, jegyrendelés: 
Bokor Erzsébet 06/20 937-1399

www.dunaszimfonikusok.hu
E-mail: info@dunaszimfonikusok.hu

Budafoki Dohnányi Ernô Szimfonikus Zenekar
Közhasznú Nonprofit Kft..

Cím: 1221 Budapest, Tóth József u. 47.
Levélcím: 1775 Budapest, Pf. 122

Mûvészeti titkárság: 1087 Budapest, Kerepesi út 29/b. IV. ép.
Telefon: 322-1488 • Fax: 413-6365

E-mail: info@bdz.hu
www.bdz.hu

Concerto Budapest 
1094 Budapest, Páva u. 10–12.
Tel.: 215-5770 • Fax: 215-5462

E-mail: btg@tza.hu • http://www.telekomzenekar.hu

Debreceni Filharmonikus Zenekar
4025 Debrecen, Simonffy u. 1/c.

Tel.: (52) 500-200 • Fax: (52) 412-395
E-mail: info@dbfilharmonikusok.hu

gazdvez@dbfilharmonikusok.hu
halasz.edit@dbfilharmonikusok.hu

www.dbfilharmonikusok.hu

Gyôri Filharmonikus Zenekar
9021 Gyôr, Aradi vértanúk u. 16.

Tel.: (96) 312-452 • Fax: (96) 319-232
E-mail: office@gyfz.hu

www.gyfz.hu

Magyar Nemzeti Filharmonikus Zenekar, 
Énekkar és Kottatár Kht.

1095 Budapest, Komor Marcell u. 1.
Postacím: 1364 Budapest, Pf. 49
Tel.: 411-6610 • Fax: 411-6699

E-mail: G.Kovacs@filharmonikusok.hu
www.filharmonikusok.hu

Magyar Állami Operaház 
Budapesti Filharmóniai Társaság Zenekara

1061 Budapest, Andrássy út 22.
Tel.: 331-2550 • Fax: 331-9478 

http://www.bpo.hu

MÁV Szimfonikus Zenekar
1088 Budapest, Múzeum u. 11.

Tel.: 338-2664 • Tel./fax: 338-4085
E-mail: office@mavzenekar.hu

www.mavzenekar.hu

Miskolci Szimfonikus Zenekar
3525 Miskolc, Fábián u. 6/a.

Tel.: (46) 323-488 
E-mail: missyo@hu.inter.net • www.mso.hu.

Óbudai Danubia Zenekar
1061 Budapest, Liszt Ferenc tér 5., I.em 4., kapucsengô: 26.

Levélcím: 1399 Budapest, Pf. 716
Tel.: (+36-1) 373-0228 • Tel./fax: (+36-1) 269-1178

E-mail: info@danubiazenekar.hu 
www: danubiazenekar.hu 

Pannon Filharmonikusok – Pécs 
7621 Pécs, Király u. 19.

Tel.: (72) 510-114 • Fax: (72) 213-513
E-mail: info@pannonfilharmonikusok.hu

www.pannonfilharmonikusok.hu 

Savaria Szimfonikus Zenekar
9700 Szombathely, Rákóczi u. 3.

Tel.: (94) 314-472 • Fax: (94) 316-808
E-mail: info@sso.hu

www.sso.hu

Szegedi Szimfonikus Zenekar
6720 Szeged, Széchenyi tér 9.

Korzó Zeneház
Tel.: (62) 426-102 

E-mail: orch@symph-szeged.hu •www.symph-szeged.hu

Szolnoki Szimfonikus Zenekar
5000 Szolnok, Hild tér 1

Aba-Novák Kulturális Központ
Tel.: (30) 9358-368

E-mail: info@szolnokiszimfonikusok.hu 
www.szolnokiszimfonikusok.hu

Zuglói Filharmónia Non-profit Kft. – Szent István
Király Szimfonikus Zenekar
1145 Budapest, Columbus u. 11.

Tel./Fax: (36 1) 467-0788; 467-0788;
E mail: zugloifilharmonia@szentistvanzene.sulinet.hu

http// www.szentistvanzene.hu
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A legfrissebb híreink és a próbajáték lehetôségek már közvetlenül elérhetôk az RSS szolgáltatásunkon keresztül,
akár mobiltelefonon is.
HÍREK: http://www.hungorchestras.com/rss/news_rss.php
PRÓBAJÁTÉKOK: http://www.hungorchestras.com/rss/probajatekok_rss.php

AMI BENNÜNKET ÉRDEKEL – NAPI FRISSÍTÉSSEL!

Új online folyóirat indult Szövetségünk gondozásában zene-kar.hu néven! 

A Zenekar újságot 1994-ben indította a Magyar Szimfonikus Zenekarok Szövetsége, valamint a Magyar Zenemûvészek 
és Táncmûvészek Szakszervezete. A kéthavonta megjelenô folyóirat azóta is az egyetlen olyan szaklap, amely kimon-
dottan a szimfonikus zeneka rokhoz és azokról szól, érintve minden olyan témát, amely a zenészek érdeklôdési körébe 
tartozik: közélet, hangversenykritika, zenetörténet, hangszervilág, oktatás, egészség. A nyomtatott újság azonban nem 
tudja már betölteni gyorsuló világunk egyre nagyobb információéhségét, ezért párhuzamosan létrehoztuk a papíralapú 
újság internetes változatát, amely napi információkkal és érdekes interjúkkal, szakmai vitákkal kívánja olvasótábora 
igényeit kielégíteni.
Internetes portálunkon napi frissítéssel olvashatunk a magyar zenei közélet eseményeirôl, kritikai rovatunkban a szim-
fonikus zenekaraink Budapesten megrendezett hangversenyeirôl. Ezek mellett könyv és CD kritikákat, zenetörténeti 
tanulmányokat teszünk közzé, és Mûhely rovatunkban foglalkozunk a kultúrát érintô kormányzati döntésekrôl, azok 
hátterérôl. Hírt adunk tudományos kutatásokról a zenei-, valamint a zenekari oktatás terén,  a zenekari muzsikusok 
egészséges életmódjával foglalkozó tudományos kutatásokról illetôleg a munkahelyi ártalmakról,  új hangszerekrôl, 
hangszerkészítési módszerekrôl és egyéb elméleti kérdésekrôl, zenekari prog ramokról, fesztiválokról, versenyekrôl és 
nem utolsó sorban próbajátékokról, álláslehetôségekrôl. 
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